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دست
 بردارید!

 درباره انتظارات
  بیهوده و خودنمایانه
 از  پوشش و سبک 

زندگی بازیگران زن  
سریال های تلویزیونی
کمال بردبار|عکس های  ساناز طاری بازیگر 
زن سریال های تلویزیونی که بدون حجاب و 
در فضای مجازی منتشر شده باز هم همان 
داســتان قدیمی را باب کرده است و اینکه 
این بازیگران وقتی در ســریال ها با حجاب 
اسلامی ظاهر می شوند و در فضای مجازی با 
تیپ و قیافه های دیگر ،  موجب ســردرگمی  
مخاطب می شود و تبلیغ معکوس برای حجاب 
می شــود و توهین به حجاب اسلامی  است.   

صفحه 04 را بخوانید

 سرقت بزرگ 
در کاخ گلستان
گزارشی درباره مفقود 
شدن سه آلبوم عکس 

فوق العاده نفیس و قیمتی 
متعلق به ناصرالدین شاه

دو روز پیش یکی از مســئولان میراث فرهنگی خبر از گم شــدن یکــی از آلبوم های 
عکسی داد که در موزه کاخ گلستان نگهداری می شد.این خبر به سرعت در شبکه های 
اجتماعی و رسانه های مختلف پیچید. کمی بعد خبرگزاری ایسنا نوشت که گویا فقط 
یکی از آلبوم ها گم نشــده بلکه ســه آلبوم عکس بزرگ معلوم نیست کجا هستند. آن 
هم عکس هایی که با دست های ناصرالدین شــاه گرفته شده اند و در ادامه به ارزش آنها 

خواهیم پرداخت.
واکنش مسئولان رده بالای میراث فرهنگی ابتدا سکوت بود اما کمی بعد آنها مجبور به 
پاسخگویی شدند مخصوصا که این ماجرا یک بار دیگر موضوع کهنه اما ناتمام شکستن 
دو گلدان نفیس در ایــن کاخ را تازه کرد؛ فاجعه ای که  با پنهانکاری مســئولان وزارت 
میراث فرهنگی به فراموشی سپرده شــد و هیچ وقت اطلاعی از علت و چگونگی آن به 

دست نیامد.
عجیب اینکه زمان گم شدن این آلبوم ها هم مشخص نیست. دیده بان میراث فرهنگی 
ضمن اعلام این خبر که »یکی از آلبوم های مفقود شده، حاوی ۱۰۰ قطعه عکس بسیار 
نادر از آلبوم های ناصرالدین شــاه قاجار بوده اســت« اعلام کرد که زمان دقیقی برای 
گم شدن این آلبوم های قدیمی نمی توان اعلام کرد و گویا هنگام مراجعه امین اموال برای 

برداشتن آلبوم ها، تازه متوجه گم شدن آنها شده اند!

   حداقل 4 ماه از ماجرا گذشته
خبرگزاری ایسنا هم در گزارشی دیگر نوشت که اگرچه از زمان مفقود شدن این آلبوم ها 
آگاهی دقیقی در دست نیست اما حداقل از یک ماه پیش مسئولان کاخ گلستان، اداره 
کل موزه ها، معاونت میراث فرهنگی و یگان حفاظت از موضوع باخبر بوده  و در اقدامی 

هماهنگ خبر آن را از رسانه ها و افکار عمومی پنهان کرده اند. 
این را می توان از توضیحــات آفرین امامی، مدیر کل کاخ گلســتان فهمید. او تاکید 
می کند فعلا نمی توان هیچ اظهارنظری در مورد اینکه چه اتفاقی برای آلبوم ها افتاده 
کرد و می گوید: »اواخر اسفندماه اطلاع داده شد که یکی از آلبوم های تاریخی در قفسه 
موجود نیست. برای یافتن این آلبوم نیاز به انبار گردانی دقیق است که در حال انجام 
آن هستیم و زمانی می توانیم اعلام کنیم این اثر به سرقت رفته است که انبار گردانی 

به پایان برسد.«
او ادامه می دهد: »در بررسی های اولیه حفاظت مجموعه، هیچ گونه نشانه ای از سرقت 
مشاهده نمی شود و امکان مفقودی آن وجود دارد ولی اقدامات حقوقی و قضایی انجام 
و نمونه عکس های موجود در آلبوم مفقود شــده برای پلیس بین الملل ارســال شده 
است. برای بررسی موضوع، کمیته ای متشــکل از اداره کل موزه ها، نماینده مدیریت 
کاخ گلستان، یگان حفاظت میراث فرهنگی و نماینده ذی حسابی و اداره کل امور مالی 
وزارتخانه به منظور انبارگردانی رسمی تشکیل شد. این انبارگردانی آغاز شده و با توجه 
به اینکه حجم آثار زیاد است انجام این کار زمان بر است و ما نمی توانیم درباره مفقود 

شدن اثر تا پایان انجام آن نظر قطعی اعلام کنیم.« 
از آن طرف فرزانه ابراهیم زاده پژوهشگر تاریخ معتقد است که حجم آنچه در این مجموعه 
وجود دارد چنان زیاد نیست که از اسفند سال گذشــته تا الان انبارگردانی تمام نشده 

باشد.
محمدرضا کارگر، مدیرکل امور موزه های میراث فرهنگی هم حرف هایی مشابه امامی 
می زند و می گوید: »در حال حاضر در کاخ گلستان مشــغول به انبارگردانی هستند و 

ذی حسابی مسئول این موضوع است.«
او ادامه می دهــد: »خیالتان راحت که موضوع این آلبوم قاجــاری در نظر قرار گرفته و 
اقدامات لازم انجام شده.  شاید استفاده از واژه انبارگردانی درست نباشد اما در حال حاضر 
تمام اشیا در اختیار امین اموال قرار دارد و در حال بررسی است تا آمار اصلی استخراج 
شود. به نظر می رسد مشکل خاصی وجود نداشته باشد  و این احتمال وجود دارد که این 
آلبوم در مجموعه وجود داشته باشد اما نیاز است که پیگیری های لازم انجام شود. در این 

میان ذی حسابی باید پاسخگو باشد.«
آنچه همه را امیدوار می کند مسبوق به ســابقه بودن گم شدن و بعد پیدا شدن اشیای 
داخل موزه هاست. به عنوان مثال ۱۰سال پیش خبر آمد که قدیمی ترین ظرف انیمیشنی 
جهان که از شهر سوخته به دست آمده بود، گم شده اســت. در نهایت با جست وجوی 
فراوان و حضور مسئول آن بخش از موزه مشخص شــد که این ظرف قدیمی در نقطه  

دیگری از آن موزه  قرار داشته و کسی حواسش به آن نبوده است.  ادامه در صفحه 03

 در بازار آزاد خریدار 
دارند؛ ندارند؟

خرید موبایل
زیر قیمت بازار

 در روزهایی که برنامه سازی 
در فضای مجازی اوج گرفته، 
 پرونده ای برای سنجش عیار 

 مجریان  شاخص تلویزیون
 آماده کرده ایم

صفحات 10 و 11 را بخوانید

گزارشی از قیمت انواع 
گوشی های دست دوم 

آیفون، سامسونگ، هوآوی 
و شیائومی که دیگر 

برای صاحبانشان عزیز 
نیستندصفحات 06 و 07

از    نیش   زنبور   تا   واکسن  روسی
درباره همه گزینه های دست به نقد درمان کرونا در ایران و جهان صفحه 03 را بخوانید

رقابت نفس گیر   در بازار 
آدامس  و پاستیل  صفحه 08 را بخوانید

رامبد جوان  با آدامس برمی گردد؟
راهنمای ثبت نام در سامانه 

وام ودیعه مستاجران
زمانبندی ثبت نام متقاضیان بر اساس رقم 

سمت راست کد ملی انجام شده صفحه 06
کفش طلا مال من است!
 جنگ جذاب آقای گلی لیگ نوزدهم 

که همچنان ادامه دارد صفحه 12 را بخوانید
خیمه تیگوان در مرز 2 میلیارد
نگاهی به قیمت خودروهای وارداتی  صفحه 05

قدم سرنوشت ساز    صفحه 04 را بخوانید
 چهل و یکمین بخش از پاورقی یک قرن

 صد واقعه که به 12 فروردین می پردازد

روزگاری جلال آل احمــد گفته بود دنــدان گرفتن مدرک 
دکترای ادبیات را کشــیدم، ادبیات در من جوشید. من هم 
این را قبول دارم اما مادرم قبول ندارد. در واقع قرار است کلی 
پول و وقت و هزینه صرف کنیم تا او به آرزویش برســد مرا 
صدا کند: »دکتر یاسر!« هرچند »دکتر یاسر« بیشتر مرا یاد 
آمپول زنی بی حوصله می اندازد که حال ندارد پرده تزریقی 
را بکشــد و آمپول بزند؛ همین طوری جلو همه می زند. من 
البته سال هاســت امر پدر و مادر را روی چشمم می گذارم و 
برای همین، با وجود اینکه دکترای ادبیات فارسی به اندازه 
جلال هم برایــم ارزش ندارد، ولی مــی روم بگیرمش؛ مثل 
شامپانزه ای خســته در ظهر تابســتان که دستش را آورده 
باشد بالا و بخواهد مگســی را بگیرد؛ بگذارد دهنش! البته 
ترفندم این است به خاطر کرونا احتمالا خیلی ها نمی آیند و 
از سه نفر شرکت کننده، من سوم می شوم و می روم دانشگاه. 
در واقع قرار اســت به اســتقبال صندلی های خالی بروم و 
مدرک را روی هوا بزنم. این نوعی نقشــه است که طبیعت 
برایم فراهم کرده چون اگر به ســواد کنکوری باشــد، هِر را 
از برِ در این عرصه تشــخیص نمی دهم. اصلا چطور امکان 
دارد یادم بماند رشیدالدین وطواط کی مرد، وصیف سگزی 
کی متولد شــد و رابعه قزداری به بچه اش شــیر مادر داد یا 
شیر خشــک؟ ضمن اینکه یکی از زجرهای زندگی ام شروع 
دوباره دستور زبان فارسی، دستور زبان عربی، دستور زبان 
انگلیسی و هر نوع دســتور زبانی است. همان زمان دانشگاه 
هم نوعی احساس خاص داشتم از اینکه بفهمم کدام کلمه 
»فاعل« است و کدام »مفعول«. می دانید چه حسی؟ حس 
شــلواری که آن را وصــل کرده اند به دریچــه کولر و تکان 
می خورد! اصلا اینکه بفهمید نقش فلان کلمه در فلان جمله 
مضاف الیه اســت یا مضاف، ناروا نیست؟ شبیه متلکی است 
که یک موتوری فرزی در خیابان می اندازد به شما و شما تا 
برگردید و بخواهید جوابش را بدهید، رفته اســت. یک نوع 
حس خیط شدگی دارید. برای تان پیش آمده؟ برای همین 
خواندن دســتور زبان فارســی، تاریخ ادبیات زبان فارسی، 
دستور زبان عربی و اکثر چیزهایی که مربوط به رشته زبان و 
ادبیات فارسی است، مثل کار کردن یک لهستانی در اردوگاه 
آلمان هاست. با این حال قرار است به زودی برای شرکت در 
کنکور )اسم دیگرش این روزها منبع توزیع کرونا است( بروم 
و مدرک را تقدیم کنم به مادرم. البته طبیعتا همه مثل من 
مال و جان باخته نیســتند و امیدوارم نیایند. منتها دلم به 
حال کنکوری های لیسانس امسال می سوزد که فعلا موش 
آزمایشگاهی شده اند. قرار بود اول سال امتحان بدهند، بعد 
شد دوم ســال، بعد شد ســوم و حالا هم که با هزار اما و اگر 
افتاده آخر مرداد. جوانی هفده هجده ساله را فرض کنید که 
نشسته خانه و رابه را بهش می گویند فردا نه پس فردا امتحان 
داری، پس فردا نه پسون فردا امتحان داری، پسون فردا نه.... 
خودتان را فرض کنید در ردیف صف اعدام که یک نفر رابه را 
طناب را از دور گردن تان درمــی آورد و دوباره می اندازد، در 
می آورد، می اندازد، درمی آورد.... به این نوع مکافات می دانید 
چه می گویند؟ کنکوری های امســال اگر کرونا هم نگیرند، 
دق مرگ می شوند. مسئولان که رحم نمی کنند؛ خدای شان 

لااقل رحم کند.

کنکور کرونا

ستونچهارشنبه
یاسر نوروزی

بیروت درآتش
تصویر انفجار شوکه کننده در پایتخت لبنان دیروز عصر 

که اولین خبرها آن را به یک انبار وسایل آتشبازی منتسب 
کردند. هرچند قدرت انفجار این فرضیه را کمرنگ می کند. 

داستان رافردا پیگیری می کنیم. 

روزنامه فرهنگي ،  اجتماعي،
شهري  واقتصاد         ي ایران

چهارشنبه|15 مرداد 1399
16 صفحه

شماره 2719

میلاد امام هادی)ع( را تبریک می گوییم

 قيمت 2000تومان



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ايران  سال دهم  شماره 2719  چهارشنبه  15 مرداد  1399

دیدار سفیر استرالیا با کایلی مور
1   لیندال ساکس، ســفیر اســترالیا در تهران، روز يکشنبه 
12مرداد با کايلی مور گیلبرت، شهروند استرالیايی– بريتانیايی 
که در زندان قرچک به ســر می برد، ديدار کرده اســت. براساس 
اطلاعیه ای که سفارت استرالیا در تهران منتشر کرده، حال اين 
زندانی »خوب است« و »به غذا، مراکز درمانی و کتاب دسترسی 

دارد.«

2   به دنبال انتشــار خبر ملاقات سفیر اســترالیا در تهران، با 
کايلی مور گیلبرت، شهروند استرالیايی– بريتانیايی که در زندان 
قرچک به سر می برد، حسین تاج وکیل اين زندانی در توئیترش 
نوشت: ديروز با خانم  کايلی مور گیلبرت در زندان قرچک ملاقات 
کردم. حال موکلم خوب بود و به رغــم ايراداتی که عنوان وکیل 
ايشــون در انتقال به زندان قرچک دارم از اينکه در بند عمومی 
بودند ابراز خرســندی داشــتند. خانم  کايلی مورگیلبرت از من 
خواستند که به عنوان وکیل پرونده اعلام کنم که تنها اخباری که 
از جانب وکیل، خانواده ايشان يا مقامات رسمی استرالیا منتشر 

می شود مورد تأيید است.

3 کايلی مور-گیلبرت دانش آموخته دانشگاه کمبريج و استاد 
مطالعات اسلام در دانشــگاه ملبورن است که تابستان 1397 به 
دعوت دانشگاه الزهرا و دانشگاه اديان و مذاهب قم برای شرکت 
در هفتمین کنفرانس »شیعه شناسی« به ايران سفر کرد و هنگام 
بازگشت به کشورش در فرودگاه خمینی تهران از سوی نیروهای 
امنیتی بازداشت و پس از محاکمه، به ده سال زندان محکوم شد. 

)منبع: مدارا(

  اقتصاد سیاسی

 خبر روز 

انتقادظریفازبرخیبداخلاقیها
وزیرامورخارجهکشورماندریکپست

اینستاگرامیودرانتقادبهبرخیبداخلاقیها
بهبازنشرصوتیازسخنانشهیدبهشتی

درموردلزومرعایتاخلاقوادبحتینسبتبه
دشمنانپرداخت.متنسخنانشهیدبهشتی
کهمحمدجوادظریفصوتآنرادرصفحه

اینستاگرامخودبهاشتراکگذاشته،بهشرحزیر
است:

»مراقبریزهکاریهایاخلاقیباشیدوباشیم.
اسلامبهمایاددادهدربارهدشمنمانهمدروغ

نگیم،نسبتبهدشمنمانهمتهمتوافترانزنیم.
نسبتبهدشمنمانهمفحشندهیم.مامیتوانیم
قاطعوکوبندهحرفبزنیمامافحشندهیم،این
تعلیماسلاماستاینبهترمیتواندشمامردم
عزیزرادراینآوردگاهدنیاپیروزکند.درست

استکهمخالفانهمفحشودشناممیدهندهم
دروغمیگویندوهمتهمتوافترامیزنند،اینها
همهدرست.اماماهویتنورانیپرفروغمتعالی
اسلامیمانراحتیباپیروزیمعاملهنمیکنیم.«

اعلامرضایتاسترالیاازوضعیتیکشهروند
زندانیاشدرایران

وزارتامورخارجهاسترالیادربیانیهایمطرحکرد
کهسفیراینکشوردرایرانبهدیدارکایلیمور
گیلبرت،زندانیاسترالیاییمتهمبهجاسوسی
رفتهووضعیتاوراخوباعلامکردهاست.به
گزارشروزنامهنیویورکتایمز،دولتاسترالیا

اعلامکردکهیکسفیراینکشورپیشازانتقال
اخیرکایلیمور،استاددانشگاهاسترالیاییمتهم
بهجاسوسیبازندانیدیگردرایرانبهملاقاتاو
رفتهو»حالشخوببودهاست«.نگرانیهادرباره
اوضاعاوپسازاخباریمبنیبراینکهاوبهزندان
قرچکمنتقلشدهاست،افزایشیافت.وزارت

امورخارجهاسترالیادربیانیهایاعلامکردکهاین
کشورخواستاردسترسیفوریکنسولیشده

بودولیندالسکز،سفیراینکشوردرایرانکایلی
مورراروزیکشنبهدرزندانقرچکملاقاتکرد.
دراینبیانیهآمدهاست:دکترمورگیلبرتحالش

خوباستوبهغذا،امکاناتبهداشتیوکتاب
دسترسیدارد.ماهمچنانبهدنبالدسترسی
کنسولیمداومبهمورگیلبرتخواهیمبود.
تاکیدمعاونوزیرخارجهونزوئلابرگسترش

همکاریباتهران
معاونوزیرامورخارجهونزوئلادرگفتوگویی
بهجنبههایمختلفگسترشهمکاریهامیان
ایرانوونزوئلاوتعمیقاینروابطباایرانبهرغم
تهدیدهایآمریکاپرداخت.روبنداریومولینا،
معاونوزیرامورخارجهونزوئلادرامورآسیا،

خاورمیانهواقیانوسیهدرگفتوگوییبااینشبکه
گفتکههمکاریمیانایرانوونزوئلاازقلمرو
اقتصادیوتجاریفراتررفتهودرعرصههایی

همچوناموربشردوستانه،علموسلامتنیزکهدر
دوراناپیدمیویروسجدیدکرونابسیاراهمیت

دارند،دنبالمیشود.

سی
لما

دیپ

رئیس جمهور با تأکید بر لزوم انسجام، هماهنگی 
وهمکاری میان همه مسئولان و کارگزاران نظام 
برای مقابله مؤثر با عملیات جنگ روانی، تحريم 
و تحريف دشمنان اظهارداشت: ملت بزرگ ايران 
همواره پشتیبان مسئولان نظام و کشور بوده و 
مطمئنا موفقیت ها و پیشرفت های عظیم کشور 
مرهون پشتوانه مردمی و هوشیاری، پايداری و 
اســتقامت ملت در برابر توطئه و فشار دشمنان 

است.
حسن روحانی روز سه شنبه در يکصد و پنجاه و 
هفتمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
با اشاره به فرمايشــات اخیر مقام معظم رهبری 
در زمینه اهداف شــوم کوتاه مدت و بلندمدت 
دشــمنان ديرينه ملت ايران برای جلوگیری از 
پیشرفت اقتصادی کشــور گفت: بر اين مبنا دو 
جريان تحريف و تحريم همزمان به دنبال محقق 
کردن اين هدف از طريق توقف حرکت اقتصادی 
کشور و سیاه نمايی نسبت به دستاوردها و يأس 

نسبت به آينده هستند.
رئیس جمهــور ناامید کردن مــردم و تضعیف 
رزمندگان خط مقدم جبهه نبرد اقتصادی را از 
نمونه های عملکرد جريان تحريف در يک جنگ 

فرساينده، هوشمند و سخت اقتصادی به عنوان 
ستون پنجم دشمن دانست و افزود: با توجه به 
آشکار شدن نشانه های شکست و عدم موفقیت 
دشمن در تحقق اهداف اساسی جنگ اقتصادی، 
القای ناکارآمدی دولت و نظام و تحريف توانايی ها 
و انکار يا ضعیف جلوه دادن موفقیت های بزرگ 
کشور و ملت، محور اصلی جنگ روانی دشمنان 

است.
روحانی با اشــاره به تلاش جريان مرموز ناامید 
ساز و تحريف برای مانع تراشی های اقتصادی در 
دوران تحريم و ترسیم آينده مبهم و غیرواقعی 
از وضعیت کشــور، تصريح کــرد: در حالی که 
تحريم کنندگان و دشمنان اين ملت و سرزمین 
بیش از همه شکست خود را شــاهدند، ترويج 
پی درپی شايعات، سیاه نمايی از طريق ارائه آمار 
و اطلاعات نادرست و القای ناتوانی و ناکارآمدی 
و شکاف میان مسئولان و قوای کشور و مهم تر از 
همه ايجاد فاصله میان مردم و مسئولان به نوعی 
حرکت در راستای تحقق توطئه دشمنان علیه 

کشور ونظام است.
رئیس جمهور تاکید کرد: دولت در مدت بیش از 
دوسال و نیم اعمال فشار بی سابقه و جنگ تمام 

عیار اقتصادی توانسته است با کاهش چشمگیر 
اتکا به درآمد نفت، کشور را مديريت کرده و علاوه 
بر تامین مايحتاج ضروری و کالاهای اساســی 
مورد نیاز مردم، جريان صادرات غیرنفتی را ادامه 
داده و از تعطیل شــدن تولید و تشديد بیکاری 

جلوگیری کند.
روحانی افتتــاح و راه انــدازی طرح های بزرگ 
در بخش های مختلف را که در پنجشــنبه های 
جهش تولید در سراسر کشــور انجام می شود، 
خاری در چشم دشمنان دانست و گفت: جنگ 
افروزان اقتصادی و جريــان تحريف و تحريم از 
اين توانايی و موفقیت ملت عصبانی بوده و برای 
القــای ناکارآمدی دولت احســاس درماندگی 
کرده و از اين رو با سوءاستفاده از طرح مشکلات 
موجود، تحريف توانايی های ملت بزرگ ايران و 
انکار خودکفايی های کشاورزی و افزايش تولید 
در بخش های مختلف را در دستور کار خود قرار 

داده اند.
رئیس جمهور با اشاره به آســیب های سنگین 
شــیوع بیماری کرونا بر اقتصــاد جهان و حتی 
کشورهای پیشــرفته و قدرتمند تصريح کرد: 
دولت همزمان با نبرد در جبهه تحريم و اعمال 

فشــار اقتصادی، مقابله با بیماری ويرانگر کرونا 
چه در زمینه پیامدهای اقتصادی و چه در زمینه 
حفظ سلامت مردم، موفقیت های غیر قابل انکار و 
به اذعان ديگر کشورها پیشرفت های چشمگیری 
داشته است اما جريان تحريف و تحريم برای انکار 
و تضعیف اين موضوع که يک دســتاورد داخلی 

و بین المللی محسوب می شود، تلاش می کند.
روحانی ادامه داد: مقايسه وضعیت تولید در ايران 
با سقوط تولید ناخالص داخلی در ديگر کشورها 
که در اروپا بیــش از 10درصد و در آمريکا بیش 
از 30درصد کاهش يافته اســت به خوبی نشان 
می دهد که در اين ابتلای جهانی، اقتصاد ايران 

تاب آوری بالاتری را به نمايش گذاشته است.
در اين جلســه پیشــنهاد وزارتخانه های امور 
اقتصادی و دارايی و نفت برای استفاده از ابزارهای 
متنوع مالی مطرح شــد و طراحی هــای انجام 
شده برای تسريع در عرضه بیشــتر و متنوع تر 
دارايی های مازاد دولت به بــورس و همچنین 
نوآوری و تنوع بخشی به بازار سرمايه و مديريت 
منطقی بورس مورد بحث و بررسی قرار گرفت 
و تصمیمات لازم در خصوص هدايت نقدينگی 

جامعه به بخش مولد اتخاذ شد.

القای ناکارآمدی دولت ، محور 
اصلی جنگ روانی دشمن است
روحانی: نشانه های شکست دشمن آشکار شده است

  میدان مشق

رحمانی فضلی، وزير کشــور در پنجاه وچهارمین جلســه ستاد 
اطلاع رســانی و تبلیغات اقتصادی کشور با اشــاره به اينکه در 
دوسال برگزاری جلسات ستاد اقدامات خوبی انجام شد، اظهار 
کرد: در اين مدت اگر شرايط رســانه ای مناسب فراهم نمی شد، 

وضعیت کشور می توانست نامناسب تر باشد.
  تمامی  کشــورهای دنیا دچار رکود اقتصادی ناشی از شیوع 
ويروس کرونا شــده اند و در اين میان کشــور ما هم از اين آثار 
مستثنا نیست، به علاوه ايران تحت فشار تحريم های ظالمانه نیز 
قرار دارد و با اين همه، با مقاومت و استقامت و يافتن راه حل ها در 
داخل کشور، در تلاش برای عبور از اين شرايط و از جمله مقابله 

با تحريم ها است.
   هر کشوری به جای ايران بود بر اثر مجموعه اين شرايط توان 
مقاومت را از دســت می داد، ما مردم خوبی داريم که همراهی 
می کنند و رهبری هدايت های لازم را انجــام می دهند و دولت 
تلاش می کند تا بتوانیم در برابر مجموعه اين دشواری ها، مقاومت 

را معنی و تفسیر کنیم و  بحمدالله درمجموع کشور در اين مسیر، 
موفق بوده است.

    مســتقل از رکود جهانی و آثار آن بر ايران، کرونا در داخل 
کشــور نیز تأثیر منفی جدی اقتصادی داشته و موجب تعطیلی 
بسیاری از فعالیت ها و کارها و بروز بیکاری در حوزه های مختلف 
بوده که آثار اقتصــادی زيادی دارد؛ با اين همــه فضای داخلی 

کشور، خوب مديريت شده است.
   يکی از آسیب های جدی ما در بحث افکار عمومی  همین بحث 
تحريف است. از يک سو رســانه های بیگانه و معاندين سعی در 
تحريف و قلب اخبار و واقعیت ها دارند و از سوی ديگر فناوری های 
جديد و اقبال به اين فناوری ها در غیاب ســواد رسانه ای، زمینه 
موج آفرينی های عمدتاً غیرواقعی را برای شبه رســانه ها فراهم 
کرده و درمجموع موجبات تحريف در تصويرســازی ها را برای 

افکار عمومی  فراهم کرده است.
    بزرگترين تحريف اين است که مردم را ناامید کنیم و اعتماد 

مردم به مسئولان و نظام را کم کنیم، درنتیجه اين تحريف، مردم 
تحت تاثیر شبه رسانه ها و رسانه های بیگانه قرار می گیرند. 

    وقتی در عوض نقد افراد، جايگاه ها و بلکه نهادها و سازمان ها، 
مورد تخريب قرار می گیرد و زير سوال می رود، عملًا با تضعیف 
نهادها و سازمان های مختلف، بخشــی از نظام و مألًا مجموعه 
نظام زير سوال می رود و اعتماد مردم به کل کشور تحت الشعاع 

قرار می گیرد.
    با توجه به فرمايشــات رهبری، وحدت، انسجام، کارآمدی، 
امیدسازی و امیدآفرينی، اعتمادســازی و تقويت مقاومت بايد 
مورد توجه قرار گیرد و خط سیر مدنظر ايشان را دقیق پیگیری 

کنیم.
   بیان مشکلات برای افکار عمومی، هیچ تلازمی  با تصويرسازی 
از دوگانگی، چندگانگی، دعوا و اختلاف ندارد و نبايد اخباری که 
موجب انشقاق جامعه می شود، پررنگ شود. در مقابل بايد سعی 

کنیم امید و انگیزه را به جامعه منتقل کنیم.

وزیر کشور: بزرگترین تحریف ناامیدکردن مردم است

  عکس نوشت

آذری جهرمی بعد از مدت ها غیبت از عرصه رسانه ای، دیروز در جلسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
دیده شد. عکس از فرج صمدی، خبرگزاری خانه ملت

قالیباف در حال اعطای حکم ریاست مرکز پژوهش های مجلس به علیرضا زاکانی. عکس از محسن 
نوروزی فرد، خانه ملت. 

تصویری از دوچرخه سواری شهرداری تهران در یکی از سه شنبه های بدون خودرو. عکس از متین 
زارعیان، برنا. 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

کاندیدایپیشــنهادیوزارتصمتمعرفیشــد؛ 
حســینعلی امیــری، معــاون پارلمانی رئیــس جمهور در 
مصاحبه ای از معرفی حسین مدرس خیابانی به عنوان وزير 
پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت جهت تصدی رای اعتماد 

به مجلس شورای اسلامی خبر داد. )صداوسیما(
مجلسمحصولآبان98استوآبانمحصولطرح
تثبیتقیمتها؛ گزيده سخنان احمد مازنی، نماينده مجلس 
دهم در ارزيابی وضعیت سیاسی: من فکر می کنم اين مجلس، 
محصول شرايطی اســت که آبان 9۸ بر کشور تحمیل شد. 
مردم از گرانی بنزين ناراحت بودند و فضای امنیتی بر کشور 
حاکم شــد. همین وقايع باعث ســلب اعتماد مردم از نهاد 
انتخابات شد. اکنون هم افرادی که در هیات رئیسه اين مجلس 
نشسته اند در بروز ناامیدی نقشی اساسی دارند. اما جلوی ضرر 
را از هر جايی بگیری منفعت است. مجلس در فرصتی که دارد 
به جای طرح های پوپولیستی و گام برداشتن در همان مسیری 
که روزگاری احمدی نژاد برداشت يا جای پای مجلس هفتم 
گذاشتن از نظر متخصصان و کارشناســان استفاده کند و با 
تعامل با دولت، نیاز های واقعی مردم را برطرف کند. شــاهد 
بوديم که مجلس هفتم با اقدامات نسنجیده ای مثل تثبیت 
اجباری قیمت ها، زيان هايی سنگین را نصیب جامعه کرد. به 
نوعی گرانی بنزين در ســال گذشــته و حوادث آبان ماه نیز 
محصول همین تثبیت اجباری قیمت انرژی در کشــور بود. 

)ايرنا(
ستادکروناحقنداردهیاتیراتعطیلکند؛ واحد فقه و 
احکام پژوهشــکده تبلیغ و مطالعات اســلامی پژوهشگاه 
باقرالعلوم)ع(، پنج استفتاء درباره برگزاری عزای سید و سالار 
شــهیدان )محرم و صفر( در ايام شــیوع ويــروس کرونا از 
آيت الله العظمی مکارم شیرازی کرده است که يک مورد آن را 
در ادامه می خوانید: سوال آيا ستاد ملی مبارزه با کرونا به خاطر 
عدم مراعات موارد بهداشتی اعلام شده از جانب چند هیات 

محدود می تواند اقدام به تعطیلی همه هیات ها و مراسم های 
مذهبی کند؟ جواب: چنانچه بتوانــد آن هیات ها را وادار به 
رعايت موازين بهداشتی کند حق ندارد هیچ هیاتی را تعطیل 

کند.
ماجرایپرچمچیندرکرمانچیســت؟ خبرگزاری 
فارس نوشت: برخی رسانه های معارض با انتشار ويدئويی از 
برافراشــته شدن پرچم کشــور چین در ســیرجان، شايعه 
واگذاری معادن سنگ گل گهر، گهرزمین و فولاد سیرجان به 
چینی ها را منتشــر کردند و اين موضوع را سندی بر ادعای 
پیشین خود مبنی بر مستعمره شدن ايران توسط چین عنوان 
کردند. )در حالی که( ويدئوی پخش شده مربوط به يک واحد 
تولیدی در منطقه ويژه اقتصادی ســیرجان است که طبق 
اظهارات محمدرضا برزو، مديرعامل اين شرکت مذکور، اين 
واحد تولیدی اقدام به تولید لامپ LED کم مصرف با سرمايه 
غیردولتی و شــراکتی بیــن ايرانی ها و چینی هــا و با هدف 
اشتغال زايی برای زنان سرپرست خانوار نموده است. )فارس(

توضیحفرماندهپلیستهــراندربارهتجمعطالبان: 
سردار حسین رحیمی در حاشیه اجرای طرح کاشف در جمع 
خبرنگاران درباره تجمع تعدادی از حامیان طالبان در پارک 
ملت و برخورد پلیس با اين افراد گفت: همه ساله در روز عید 
قربان عزيزان افغانستانی که بعضا به صورت غیرقانونی نیز وارد 
کشور شــدند با حضور در میدان آزادی اين روز را به يکديگر 
تبريک می گويند. در روز عید قربان امسال نیز به علت پوشش 
انتظامی میدان آزادی برخی از اين افراد در پارک ملت تجمع 
کردند که پلیس به سرعت در محل حضور پیدا کرد و 19 نفر 
از اين افراد را بازداشت کرديم.پنج نفر از آنها از عوامل اصلی، 
تهیه کنندگان پرچــم، تهیه تصاويــر و انتقــال تصاوير به 
شبکه های معاند بودند که به زندان رفتند و مابقی آنها نیز در 

حال طرد از کشور هستند. )تسنیم(
عضوکمیسیوناصل90:بررســیپروندهبذرپاش

محرمانهاست،نبایدباآبرویکسیبازیکرد؛ علی آذری، 
عضو کمیسیون اصل 90 مجلس در پاسخ به پرسشی مبنی بر 
اين که چرا کمیســیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی به 
تخلفات و شبهات رزومه مهرداد بذرپاش ورود نمی کند، گفت: 
بنده چون پیش از اين قاضی بوده ام، بايد بگويم که ما مستند 
لازم داريم؛ نه اينکه صرفا از روی احســاس تصمیم بگیريم. 
همچنین چون در مرحله اول تحقیقات هستیم، نمی توانیم با 

آبرو و اعتبار شخصی بازی کنیم. )پیام نو(
ماجرایغیبتوزیرارتباطاتچهبود؟ ظهر روز يکشنبه 
کانال های تلگرامی که هرکدام در عنوان خود به شکلی متفاوت 
از نام »ســپاه« اســتفاده کرده و لوگوهای خود را نیز بعضا با 
لوگوی اين نهاد هماهنگ کردند، با انتشار مطالبی يکسان و 
هماهنگ، خبر از قهر وزير ارتباطات و فناوری اطلاعات از اين 
وزارتخانــه داده و مدعی شــدند دلیــل اين مهــم، احضار 
محمدجواد آذری جهرمی به دادستانی و »اثبات« تخلفات او 
بوده است. اين کانال ها، به نقل از منابع خود -  بدون ذکر نام 
آنها- نوشــته اند که »طبق خبرهای رســیده، آذری جهرمی 
به خاطــر تخلفــات گســترده در وزارت ارتباطــات جهت 
پاسخگويی به دادستانی تهران احضار شده است. آذری جهرمی 
بعد از سوالات مستند دادستان، نمی تواند نسبت به تخلفات 
صورت گرفته، پاسخ دهد. دادســتان باتوجه به وزير بودن او 
دســتور بازداشــت آذری جهرمی را صادر نمی کند ولی به او 
هشــدار می دهد که بايد تخلفات را اصلاح کنــد، وگرنه با او 
برخورد خواهد شد.« پیگیری های خبرنگار »اعتماد« در اين 
میان اما حاکی از آن است که اين آخرين اقدام صورت گرفته 
جهت مخالفــت با وزير ارتباطــات که اين روزهــا هم میان 
اصلاح طلبان و هم بین اصولگرايان مخالفانی در نوع خود پر و 
پا قرص دارد، نبوده و حــدود 10 روز پیش از آذری جهرمی 
به صورت تلفنی و نه با احضاريه رسمی خواسته می شود که به 
دادســرا مراجعه کند اما از آنجا که اين اقدام و احضار تلفنی 

بدون رعايت پروتکل های رســمی موجود در نظام حقوقی و 
سیاسی کشور و عدم هماهنگی با حســن روحانی در قامت 
عالی ترين مقام قوه مجريه بــوده، آذری جهرمی از اين اقدام 
خودداری کرده و همچنان به ادامه فعالیت خود می پردازد. اين 
کانال ها در ادامه مطالب خود آورده اند که »آذری جهرمی بعد 
از اين قضیه )احضار به دادستانی( به جای اصلاح رفتار خود، 
همانند بچه ها قهر می کند و ديگر به وزارت ارتباطات نمی رود 
و خانه نشین می شود!« نکته قابل تامل آنکه همانطور که گفته 
شــد اين بخش از خبر منتشر شده توســط اين رسانه ها نیز 
واقعیتی است، تحريف شده چنانکه سیدجمال هاديان، رئیس 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در جريان گفت وگوی خود با روزنامه اعتماد ماجرای 
عدم حضور آذری جهرمی در اين وزارتخانه را تايید کرده ولی 
با رد صريح دلايل ذکر شده توسط کانال های تلگرامی می گويد: 
»وزير ارتباطات در دو هفته گذشته به دلیل کسالتی که داشتند 
و به منظور رعايت حال ساير همکاران خود نتوانستند در محل 
کار خود حاضر شــوند ولی از طريق ويدئوکنفرانس، جلسات 

کاری شان را برگزار کردند.« )روزنامه اعتماد(
فرماندهنیرویانتظامی:باهرکولبریمشکلنداریم؛
نشست تعاملی مجمع نمايندگان استان کرمانشاه در مجلس 
شورای اسلامی با فرمانده نیروی انتظامی، پیش از ظهر ديروز 
با حضور نمايندگان اســتان، جمعی از معاونان پلیس های 
تخصصی، فرمانده انتظامی و مرزبانی کرمانشاه در ستاد ناجا 
برگزار شد. سردار حسین اشتری در اين جلسه با بیان اينکه 
کولبران به دنبال معیشت خود هستند، تصريح کرد: کولبران 
اگر براساس نیاز خودشــان در مناطق مشخص شده مانند 
بازارچه های مرزی و … فعالیت کنند، مشکلی پیش نخواهد 
آمد اما اگر در مناطق ممنوعه ترددی صورت گیرد، بر اساس 
مصوبات قانون، اين امر خط قرمز پلیس محسوب می شود و 

بايد با افراد متخلف برخورد شود. )باشگاه خبرنگاران(

از معرفی وزیر پیشنهادی صمت تا ماجرای غیبت وزیر ارتباطات 

از دلیل گرانی تایر 
تا برخورد با گرانی اینترنت

1  چندنفر حقوق نجومی گرفتند؟ براساس گزارش کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس دهم که منطبــق با گزارش تفريغ بودجه 
سال 97 ديوان محاسبات است، 2۴1نفر از کارکنان دستگاه های 
اجرايی بیش از سقف مقرر حقوق و مزايا دريافت نموده اند)مجموع 

اين دريافتی بالغ بر 11میلیارد تومان است(. )فارس(

2  گزارش برخورد با کسانی که ارز را برنگردانند؛ محمدرضا 
صاحبی پســنديده، معاون قضايی دادســتان تهران در برنامه 
گفت وگوی ويژه خبری دوشنبه شب شبکه دو سیما گفت: برای 
250متخلف ارزی که بانک مرکزی معرفی کرده اســت، هزار 
و 200 پرونده تشــکیل و برای هزارنفر هم قرار تأمین کیفری 
صادر شده است و ۴۴5نفر هم بازداشت شده اند. وی گفت: روز 
يکشنبه 1۴نفر در اين زمینه بازداشــت شدند که تخلف ارزی 
آن ها يک میلیارد يورو بوده است. صاحبی پسنديده تصريح کرد: 
اکنون تعداد زيادی از اين افراد درحال گذراندن دوره محکومیت 
خود هستند و تاکنون بیش از يک میلیارد و 200میلیون يورو که 

بخشی از آن به روش های اعاده غیر ارزی بوده، بازگشته است.

3  ماجرای برخورد با گرانی اينترنت چه شــد؟ محمدجواد 
آذری جهرمی، وزير ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشــیه 
جلسه کمیســیون های مجلس شورای اســلامی با حضور در 
جمع خبرنــگاران، درباره گرانی بســته های اينترنــت اپراتور 
همراه اول و ايرانسل و حذف بســته های بلندمدت اظهار کرد: 
از ديد ما گران فروشــی اپراتور ها هیچ توجیهی ندارد و منطقی 
پشت آن نیست. سازمان تنظیم مقررات پرونده گران فروشی و 
شکايت از اپراتور ها را به ســازمان حمايت از مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان برد و روز گذشته اين سازمان اصل گران فروشی 
اپراتور هــا را تأيید کرد و به تعزيرات فرســتاد. دادگاه تعزيرات 
برگزار شــده و آخرين دفاعیات اظهار شــده و حکم آن اعلام 
خواهد شــد. ما در اين هفته ابزار ها و اختیار ات لازم را از دولت 
اخذ خواهیم کرد و بديهی اســت که بايد مبالغ اضافه به مردم 
بازگردد و با اپراتور ها به دلیل اين گران فروشــی برخورد خواهد 

شد. )باشگاه خبرنگاران(

4   چرا لاستیک دوباره گران شد؟ مصطفی تنها، سخنگوی 
انجمن صنفی تولیدکنندگان تاير درباره دلايل افزايش دوباره 
قیمت تاير در کمتــر از دوماه اخیر اظهار کرد: در ســال جديد 
ارز تامیــن مواد اولیه تايــر از ارز ۴200تومانی بــه ارز نیمايی 
که قیمت آن حدود 19هزار تومان اســت، تغییر کرد و عملا از 
قبل از عید گشــايش اعتباری صورت نگرفت و موجب اعتراض 
انجمن شد. سخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان تاير افزود: 
تولیدکنندگان نمی تواننــد زمانی که قیمــت ارز تا چهاربرابر 
افزايش می يابــد هزينه مواد اولیه را که ســهم ۴0درصدی در 
تولید تاير دارد، تامین کنند. وی گفت: بنابراين از سوی سازمان 
حمايت موافقت شد که از ابتدای تابستان به صورت علی الحساب 
30درصد به قیمــت تاير افزوده شــود تــا در فرصت مقتضی 
مســتندات را بررســی کنند تا به يک رقم دقیق برسند. تنها، 
خاطرنشان کرد: پس از بررسی مدارک، سازمان حمايت به اين 
نتیجه رسید که برای اينکه هزينه تغییر اولويت ارزی تاير از گروه 
يک به گروه دو پوشش داده شود، به طور میانگین 25درصد به 

قیمت مجددا اضافه شود. )میزان(
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علی رستگار  
سبقت واکسن روسیه از رقبا هفتصبح

درحالی که در سراسر دنیا برای ساخت 
بیش از 150واکسن کرونا تلاش شده، 

به نظر می رسد اقداماتی که در سه  
کشور آمریکا و روسیه و انگلیس 

درحال انجام است شانس بیشتری 
برای موفقیت دارند. از طرفی بین این 
سه کشور هم روسیه می گوید از بقیه 
جلوتر است. روز گذشته رسانه های 
روسیه به نقل از وزیر بهداشت این 
کشور نوشتند که واکسیناسیون 

گسترده از ماه اکتبر سال جاری شروع 
می شود و پزشکان و معلمان هم برای 

دریافت واکسن در اولویت هستند. 
همچنین وزارت دفاع روسیه اعلام 
کرده، 42روز پس از تزریق واکسن 

کرونا به داوطلبان حال همه آن ها خوب 
است و هیچ مشکلی دیده نمی شود. 
هرچند که بعضی کارشناسان غربی 

نسبت به این ادعای روسیه ابراز تردید 
کردند. از آمریکا هم خبر رسیده که 

دکتر فائوچی پیش بینی کرده تا اوایل 
سال 2021 میلادی واکسن مدرنا نتیجه 

می دهد. واکسن دانشگاه آکسفورد 
هم به مرحله دو و سه آزمایش بالینی 

رسیده و دولت هند مجوز داده که 
علاوه بر برزیل و آفریقای جنوبی، 

بخشی از آزمایش های بالینی هم در 
این کشور انجام شود. چین هم قصد 
دارد مرحله سوم آزمایش های یکی 
از واکسن هایش را روی 9هزار نفر از 

برزیلی ها انجام دهد.  
کته

ن

 ادعاهای عجیب درمان  کرونا؛ از روغن بنفشه و ادرار شتر به نیش زنبور رسیده 
 از واکسن آمریکا و روسیه و انگلیس چه خبر؟ 

همه نسخه های عجیب کرونایی

پروفسور عظیم اکبرزاده خیاوی، متخصص بیوشیمی 
بالینی پريــروز در يک برنامه زنــده تلويزيونی ادعايی 
مطرح کرد  مبنی بــر اينکه کرونا را می تــوان با نیش 
زنبورعســل درمان کرد. او در برنامــه طبیب اينطور 
توضیح داد که   »در بعضی شــهرها مانند مشگین شهر 
و اردبیل هیچ کندوداری کرونا نگرفته اســت. براساس 
آزمايشی که با همکاری يکی از دانشجويان خود انجام 
داده ام، مشاهده شد با تزريق زهر زنبور به يک بیمار حاد 
کرونايی، اين فرد پس از يک روز کاملا بهبود يافت و با 
تزريق زهر زنبورعسل در زانو، می توان کرونا را درمان 
کرد.« او البته حرفش اين بود که بايد روی اين موضوع 
کار کارشناسی انجام شود اما اين اظهارات او که از شمال 
کره زمین تا جنوب بايد بدانند واکسن کرونا را می توان 
ظرف مدت يک ماه از نیش زنبور ساخت، بازتاب وسیعی 
در شبکه های اجتماعی داشت. قبل تر هم ادعاهايی از 
جنس داشــتیم مثل ماجرای معروف روغن بنفشه يا 
بويیدن نارنج. اگر حساب کنیم از زمان شیوع کرونا در 
ايران تقريبا هر ماه يک يا دو مورد از اين ادعاهای عجیب 
که خیلی فراگیر شده داشــتیم. بیشتر افرادی که اين 
ادعاها را مطرح می کنند، به طیف مروجان طب سنتی 
تعلق دارند اما بعضی ديگر مثل همین پروفسور اکبرزاده 
خیاوی، چهره علمی هم محســوب می شوند و سوابق 
اجرايی و آکادمیک آن ها باعث می شود گروه بزرگتری 
در جامعه ادعای آن ها را جدی بگیرند. به همین دلیل 
چند تن از مســئولین اجرايی رده بالا و کارشناســان 
مقابله با کرونا درباره ادعــای اخیر در مورد نیش زنبور 
واکنش نشان دادند. اکبرزاده خیاوی سال های متمادی 
از مديران انســتیتو پاســتور ايران بوده. در دانشکده 
علوم صنايــع غذايی ايرانی، مرکــز تحقیقات دارويی، 
دانشگاه علوم پزشکی ايران هم مسئولیت های کلیدی  
برعهده داشته و تالیفات متعددی در زمینه بیوشیمی 
و داروســازی به نام او به ثبت رسیده. اکبرزاده خیاوی 

متولد اسفند 1326 در مشگین شهر است.
1  اولین مقام مســئولی که به ادعای مطرح شــده 
دربــاره درمان کرونا بــا نیش زنبور پاســخ داد، دکتر 
شاهین آخوندزاده، معاونت تحقیقات و فناوری وزارت 
بهداشــت بود که گفت:  »هر چیزی که ادعا می شــود 
ممکن است بر بیماری ها تاثیر داشته باشد، بايد از مسیر 

کارآزمايی بالینی بگذرد. اکثر ادعاهايی که می شود که 
البته امیدواريم اين ادعاها مســتنداتی داشته باشند تا 
مورد قبول واقع شوند، روی تعداد محدودی بیمار انجام 
شده است و بايد توجه داشــت که با آزمايش يک مورد 
روی تعداد محدودی از بیماران، بــدون گروه کنترل، 
نمی شــود ادعا کرد که يــک روش يــا داروی درمانی 
روی کرونا مؤثر اســت.« آخوندزاده تاکید کرد:  »علت 
اين که می گويیم بايد آزمايش روی تعداد مشــخصی 
بیمار صورت گیرد، اين است که از هر هزار بیمار مبتلا 
به کرونا، تعدادی به طور ســرپايی و بدون نیاز به دارو و 
بستری درمان می شــوند، تعدادی به بیماری با شدت 
زياد دچار می شوند و تعداد محدودی نیز به ICU منتقل 
می شوند، بنابراين اگر ادعا می شود يک روش يا دارو در 
درمانی بر کرونا مؤثر است، بايد مشخص شود روی کدام 
دسته از بیماران و چه تعداد بیمار مؤثر واقع می شود. از 
نظر بنده هیچ داروی مؤثری برای کرونا وجود ندارد و 
آنچه باعث بهبودی بیماران می شود، مراقبت های ويژه 
از بیماران است؛ تا اين لحظه داروهايی که گفته شده بر 
کرونا تأثیر دارند نیز تأثیرشان قطعی نیست و بايد يک 
داروی اختصاصی برای ويروس کرونا ســاخته شود تا 

بتوان با قطعیت درباره تأثیر آن بر کرونا صحبت کرد.«
2   انســتیتو پاســتور ايران هم اطلاعیه ای در مورد 
اين ادعا منتشر کرده که در بخش هايی از آن  آمده:  »به 
استحضار می رساند، نامبرده عضو هیأت علمی بازنشسته 
اين انستیتو بوده و ادعاهای صورت گرفته در اين ارتباط 
در انستیتو پاستور ايران مورد بررسی و تأيید قرار نگرفته 
است. بررسی تأثیر درمانی هر دارو با مداخله پزشکی بر 
کروناويروس و بیماری های مشــابه بايد پس از بررسی 
پروپوزال مربوطه در شورای پژوهشی مراکز تحقیقاتی و 
دريافت مجوز از کمیته های اخلاق پزشکی صورت بگیرد 
و تا زمانی که اين مراحل انجام نشــود و نتايج احتمالی 
درمانی مطالعات به تأيید مراجع ذی صلاح در کشور نظیر 
سازمان غذا و دارو نرســیده و پروتکل های درمانی وارد 
نگردد، اين روش های درمانی ادعاهای اثبات نشده بوده و 

مورد تايید نیست و توصیه نمی شود«
3   در عین حال مینو محرز، متخصص بیماری های 
عفونی و عضو کمیته علمی ستاد ملی مديريت مقابله 
با کرونا درباره زهر زنبورعسل و تاثیر آن روی ويروس 
کرونا اظهار کــرد: »درحال حاضر موضــوع تاثیر زهر 
زنبورعسل بر ويروس کرونا قطعی نیست و هنوز اطلاع 
و مقاله ای در اين باره بیرون نیامده اســت البته شايد 

اين موضوع مقاله و مطالعات خود پروفســور اکبرزاده 
خیاوی، متخصص بیوشــیمی بالینی باشــد که هنوز 
درباره آن به قطعیت با ســتاد مقابله با کرونا در وزارت 
بهداشت صحبتی نشده است. پس لطفا مردم به اشتباه 
سمت اين اطلاعات نروند، تا موارد اين چنینی بررسی 

دقیق شود.« 

ادامه ازصفحه   اول

 روایتی از سطح امنیت مجموعه
حتما برای شما عجیب است که چطور می شود يک آلبوم عکس تاريخی ناگهان غیب شود، اين 
موضوع برای کسانی که در اين حوزه مشغول کار هستند و سر از ساز و کار موزه ها در می آورند 
هم همینقدر عجیب است. علی هژبری، پژوهشــگر تاريخ در مورد سطح امنیت مجموعه ای 
مانند آلبوم خانه کاخ گلستان و نحوه دسترسی به آنچه در اين مجموعه است، می نويسد: »طبق 
موازين، اشیای داخل مخزن در اتاق پژوهش که معمولا در کنار مخزن است، در حضور امین 
اموال در اختیار پژوهشــگران قرار می گیرد و امکان ربودن آن با توجه به حضور دائم نیروهای 
يگان حفاظت در ورودی مخزن امن موزه، امکان پذير نیست. آن هم يک آلبوم بزرگ حاوی بیش 
از يکصد عکس قجری! از طرفی فقط با مجوز از طرف مسئولان مربوطه، امکان حضور شخص 
ديگر در مخزن وجود دارد که آن هم تحت شرايط نظارتی به شدت کنترل شده خواهد بود. امین 
اموال با توجه به اينکه اشیايی را که در دفاتر دولتی ثبت شده اند، تحت اختیار دارد، همیشه تحت 
شرايط خاص حاضر می شــود کس ديگری حتی با مجوز را به مجموعه راه دهد و در اين مورد 
به شدت سختگیری می کند.  برای نمونه به ياد آوريد زمانی را که حمید بقايی رئیس سازمان 
بود و برای رفتن به مخزن با مخالفت امین های اموال مواجه شد و دستور داد درها را بشکنند و 
اين زير پا گذاشتن صريح قانون تا مدت ها باعث گرفتاری ايشان شد چون قانونا دولت اشیا را 
تحويل امین اموال داده و از او پاسخ می خواهد.  در نهايت با وجود اين تدابیر قانونی، امنیتی و 
حفاظتی که دسترسی به اثر را بسیار محدود کرده و نیز ضوابط سخت و پیچیده در انتخاب امین 
اموال که پیشینه کاری و علمی او آن را ضمانت می کند، فقط می توان امیدوار بود که آلبوم را در 
گوشه ای پیدا کنند وگرنه گرفتاری امین اموال تازه شروع شده است.« جست وجو در مورد اينکه 
امین اموال اين مجموعه چه کسی است بی فايده به نظر می رسد، هیچ کدام از مسئولان حاضر 
نیستند به او ارجاع بدهند و خبرگزاری های مختلف هم هنوز او را که نزديک ترين مسئول ماجرا 

شناخته می شود پیدا نکرده اند.
  فقدان عکس های همایونی

»هنوز ارزش دقیق و رسمی برای اين آلبوم ها تعیین نشده است، فقط می توان گفت که ده ها 
میلیارد تومان هزينه هر کدام از اين آلبوم هاست«؛ اين حرف ها را يکی از کارشناسانی می زند که 
در خود آلبوم خانه کاخ گلستان رفت و آمد داشته است. اگر بخواهیم کمی به ارزش عکس های 
موجود در اين آلبوم خانه پی ببريد کافی است بدانید که آلبوم خانه  کاخ گلستان بعد از آرشیو موزه 
سلطنتی انگلستان، دومین گنجینه   غنی عکس و فیلم دنیاست. در اين مجموعه، عکس هايی از 
دورانِ سلطنت پادشاهان قاجار به انضمام آلبوم های اهدا شده به آنان وجود دارد و پیشنیه  آن به 
حدود 17۰سال می رسد. در واقع آلبوم خانه را خود ناصرالدين شاه تاسیس کرده و بخش زيادی 
از عکس های موجود در آن را هم خودش گرفته است. سفرها، اعیاد، سوگواری ها، روزمرگی ها، 
حرم سراها و ابنیه  تاريخی ازجمله موضوعاتی است که عکس ها آنها را پوشش داده اند. علاوه بر 
اين تصاوير، عکس هايی از کشورهای روسیه، اتريش، آلمان و بسیاری از ملل دنیا در اين آرشیو 
موجود است. آلبوم خانه شــامل 152۰ آلبوم و حدود 9۰۰۰ شیشه است و عکس های سیاه 
و سفید، رنگی، باســمه ای، لیتوگراف و... را دربرمی گیرد. بنا به گفته  کسانی که دست اندرکار 
هستند، آلبوم خانه  کاخ گلستان بیش از ۴۰ هزار تصوير دارد. با اينکه اطلاعات آلبوم های حاوی 

اين تصاوير در دفتر ثبت نوشته شده ولی نمی توانیم بگويیم اين آمار صددرصد دقیق است.   
حالا چرا ما چنین گنجینه عظیمی از عکس ها داريم؟ چون ناصرالدين شاه عاشق عکس و عکاسی 
بود تا جايی که اصلا دوربین عکاسی فقط کمی بعد از اختراعش در زمان ناصرالدين شاه به ايران 
وارد شد. نقل است که  »ناصرالدين شاه احتمالا در نخستین مواجهه خود با دوربین عکاسی، 
يعنی زمانی که در حدود 126۰ هجری قمری ژول ريشار با دوربین اهدايی ملکه ويکتوريا از او 
عکاسی کرد، به اين هنر علاقه مند شد. شاه همچنین مکان مستقلی را در کاخ گلستان با عنوان 
»عکاسخانه« به فعالیت های آقارضا اختصاص داد. او مدتی بعد کارلهیان را مأمور آموزش عکاسی 
به شاگردان دارالفنون کرد. به دستور او نخستین عکاسخانه عمومی ايران داير شد.  شاه  مشخصا 
در دو دوره به عکاسی پرداخت. دوره اول که به دستیاری جعفرقلی خان نیرالملک هدايت به اين 
کار می پرداخت و از حدود 1275 تا 1295 قمری به مدت 2۰ سال مداوم ادامه داشت و دوره 
دوم از 13۰2قمری  تا آخر سلطنتش. عکس های دوره دوم، به دلیل ديدن کار عکاسان اروپايی 
که او در طول سفرهای خود ملاقات می کرد، پخته تر و منسجم تر هستند. برخی آثار او در دوره 
دوم، نشانگر تلاش او برای گذر از شیوه های عادی عکاسی و تجربه نگاه های نامعمول تر است.«  

حالا از قرار معلوم بخشی از همین عکس ها »گم« شده يا به »سرقت« رفته است.

در جست وجوی 
عکس های ناصرالدین شاه

در روزهای اول شیوع کرونا، عباس تبريزيان از مروجان طب 
ســنتی که مدتی  قبل تر کتاب طب هاريسون را در اقدامی 
نمادين آتش زده بــود، توصیه کرد که بــرای درمان کرونا 
از پنبه آغشــته به روغن بنفشه استفاده شــود. اين ادعای 
جنجالی به خصوص به علت شیوه استعمال آن، حتی بازتاب 
بین المللی هم پیدا کرد. مسئولین از جمله کیانوش جهانپور، 
سخنگوی وقت وزارت بهداشت و ساير چهره های شاخص 
جامعه پزشکی تاکید کردند که اين ادعا جنبه علمی ندارد. با 
اين حال خود تبريزيان در ماه ها بعد همچنان روی موضعش 

پافشاری می کرد. 

اواخر فروردين ماه امسال يک کارشناس طب سنتی به نام 
حسن يوسفی در مقابل دوربین های تلويزيونی و از شبکه افق 
مدعی شد که اگر هرجا می رويد يک نارنج يا لیمو در جیب 
خود داشته باشید و بگیريد جلوی بینی بو کنید، من تضمین 
می کنم کرونا نگیريد. اين ادعا حتی پاســخی هم از سوی 
مسئولین وزارت بهداشت يا جامعه پزشکی دريافت نکرد. در 
روزهای اول شیوع کرونا البته ادعاهای مشابهی هم داشتیم 
که با لیموترش و زنجبیل می شــود جلوی ويروس کرونا را 
گرفت و همین باعث شد قیمت اين محصولات تا چندبرابر 

در مقطعی افزايش پیدا کند. 

داروی امام کاظم هم در فهرست توصیه های عباس تبريزيان 
برای مقابله با کرونا بود. او خودش به واسطه نمايندگی ها در 
سطح کشور اين شربت را که محتوايی مثل رازيانه و هلیله 
سیاه دارد، به فروش می رساند. رئیس دانشکده طب ايرانی 
دانشگاه علوم پزشــکی تهران و چند متخصص طب سنتی 

هم اعلام کردند که اين شربت جعلی است و مجوز ندارد. 

در ايام تعطیلات نوروز و درست زمانی که استان های مختلف 
عملا در قرنطینه بودند يک مروج طب سنتی به نام مرتضی 
کهنســال که خود را از شــاگردان عباس تبريزيان معرفی 
می کرد، بدون مجوز وارد مراکز درمانی استان گیلان شد و 
بدون ماسک و دستکش مقابل دوربین به لب و دهان بیماران 
محلولی را مالید که آن را عطر پیامبر نامگذاری کرده بود. اين 
اقدام با واکنش شديد جامعه پزشکی مواجه شد و  چندروز 
بعد هم خبر آمــد که اين روحانی مدعی طب اســلامی در 

لنگرود بازداشت شده است. 

روزهای اول ارديبهشــت ماه بــود که کلیــپ عجیبی در 
شــبکه های اجتماعی منتشر شد و شــخصی به  نام حکیم 
مهدی سبیلی که خودش را متخصص طب اسلامی و مدير 
انجمن علمی آموزشــی طب الصادق معرفی می کرد، مدعی 
شد با نوشــیدن ادرار شــتر می توان جلوی کرونا را گرفت. 
اين ماجرا هم تبديل به يک جنجال خبری شــد و علاوه بر 
اينکه مسئولین وزارت بهداشت از غیر علمی بودن اين ادعا 
گفتند، رئیس پلیس امنیت عمومی تهران هم از دستگیری 

اين فرد خبر داد. 
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تصنیف غررالحکم و دررالکلم ص 359 ، ح 8120

دست بردارید!
درباره انتظارات بیهوده و خودنمایانه از بازیگران زن

  سایت نگار

ستایش مهرداد، مبارزه با ایلان، پرستار چاوز و سرکار خانم صبا راد
   رئیس هیات دوچرخه سواری استان خراسان رضوی گفت: ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر با اخذ مجوزهای مربوطه، ممنوعیت دوچرخه سواری زنان را اجرایی کرد 
و حتی تصویب شد دوچرخه سواری بانوان در مکان های عمومی و در ملأعام نیز ممنوع 
باشد. به گزارش رکنا و به نقل از روابط عمومی هیات دوچرخه سواری خراسان رضوی، 
مهدی روزبهانه با توجه به محدودیت های ایجاد شده جهت دوچرخه سواری زنان گفت: 
با توجه به اینکه بحث حجاب اسلامی قانون است، باید پذیرفت که بانوان دوچرخه سوار 
نیز به حجاب خود پایبند باشند. باعث این محدودیت ها افرادی بودند که در گذشته بدون 
رعایت صحیح حجاب و استفاده از لباس های زننده هنگام دوچرخه سواری توجه زیادی 

را به این مسئله جلب کردند.
وی افزود: مجموعه هیات پیگیر این موضوع اســت تا بانوانی که حجاب خود را رعایت 
می کنند و به هنجارهای جامعه شهری مشهد با توجه به مذهبی بودن مشهد پایبندند، 

مشکلی بابت دوچرخه سواری نداشته باشند.

   ایسنا نوشت: افشای اسناد دادگاهی درباره فساد در ونزوئلا نشان می دهد، پرستار 
ســابق هوگو چاوز بعد از مرگ او ۲۵۰ شــمش طلا را به صورت فیزیکی از ونزوئلا به 

خزانه ای خصوصی در خارج انتقال داده است.
به گزارش خبرگزاری آسوشیتدپرس، ســال ۲۰۱۴ بود و کلودیا دیاز، خزانه دار سابق 
ونزوئلا به دنبال پناهگاه امنی برای پنهان کردن ثروت غیر قابل توضیحش بود که طی 
سال ها جمع آوری کرده بود. هوگو چاوز، رئیس جمهوری وقت که زمانی کلودیا دیاز از 
او پرستاری می کرد، به تازگی فوت کرده و با پیروزی نیکولاس مادورو، سیاست و روابط 

این کشور با آمریکا ملتهب بود.
بنابراین، کلودیا دیاز به یکی از قدیمی ترین شــیوه های انتقال حجم انبوهی از پول به 

صورت ناشناس روی می آورد: خرید طلا.
براساس اسناد دادگاهی از لیختن اشتاین که به دست آسوشیتدپرس رسیده است، در 
اقدامی سریع، یک شرکت پوسته )شرکت های غیرفعالی که برای مانورهای مالی مورد 
استفاده قرار می گیرند( در کشــور جزیره کارائیب سنت وینسنت و گرنادین ها تاسیس 
شد که گفته می شود تحت کنترل کلودیا دیاز بود و او ۲۵۰ شمش طلا را به ارزش بیش 
از ۹.۵ میلیون دلار خریداری کرد. براساس گزارش ها، این شمش ها که هر کدام به وزن 
یک کیلوگرم بودند، در یک خزانه خصوصی در این قلمرو کوچک اروپایی که برای دیاز 

و پسرش فراهم شده بود، قرار گرفتند.

   مدتی است شایعات زیادی درباره کوچ  احتمالی علی کریمی به کانادا شنیده 
می شود.کورش تشت زر که همواره میزبان چهره های مطرح در کانادا بود، در واکنش 
به این شــایعات به آخرین خبر می گوید:»من هم یک چیزهایی شنیده ام که قرار است 
کریمی به این کشور بیاید. به هر حال وقتی فوتبالی ها بخواهند به کانادا بیایند به راحتی 
من را پیدا می کنند. هر زمان هم که بتوانم به آنها کمک می کنم. زمزمه سفر کریمی را 
هم شنیده ام.« او درباره سفر ســتاره های فوتبال به کانادا می گوید: » شش سال پیش 
تیم منتخب ۹8 را به کانادا بردم که چهره هایی چون هاشمی نسب، استیلی، عابدزاده، 
خداداد عزیزی و هنرمندانی چون پژمان بازغی، سام درخشانی، بهنام تشکر و... به این 
سفر آمدند. بعد از آن هم هرسال تلاش کردیم چهره هایی دعوت کنیم که پیشکسوتانی 
مثل طباطبایی، وحید طالب لو و خیلی های دیگر آمدند. هر زمان هم که قلعه نویی به 

کانادا می آید پیش هم هستیم.«

   در حالی که مدیران باشگاه پرسپولیس درگیر رتق و فتق پرونده برانکو هستند، 
یکی یکی بر شکایات و مشکلات این باشگاه افزوده می شود؛ از مطالبات سنگین بشار 
رسن و تمدید با این هافبک عراقی تا پاداش قهرمانی و اعتراضات تند اعضای کادرفنی 
و بازیکنان به عملکرد مدیریت باشگاه. حال در جدیدترین حکم صادره از سوی کمیته 
انضباطی علیه باشگاه پرسپولیس، این باشــگاه به پرداخت ۴6۰ میلیون تومان به آدام 

همتی هافبک سابق خود محکوم شده است.
همتی که اکنون در تیم پارس جنوبی جم توپ می زند، در دوران بسته بودن پنجره نقل 
و انتقالات پرسپولیس یکی از مهره های کلیدی ترکیب برانکو ایوانکوویچ بود و توانست با 

سرخ پوشان پایتخت حضور در فینال لیگ قهرمانان آسیا را تجربه کند.

   ایسنا نوشت: نمی توان این موضوع را کتمان کرد که صبا راد یکی از مجریان با 
تجربه و مسلط صداوسیما در سال های اخیر بوده است. او صدایی گیرا و نگاهی نافذ 
دارد و اجرای برنامه عصرگاهی »به خانه برمی گردیم« هم به شهرت او افزوده بود. راد در 
دی  سال گذشته تصمیم گرفت که پس از سال ها فعالیت رسانه ای از صداوسیما استعفا 

کند و عرصه اجرا در رسانه ملی را برای همیشه کنار بگذارد.
طبیعی است کسی که سال ها در عرصه تصویر فعالیت کند، پس از کنار گذاشتن صحنه 
همچنان میل به دیده شدن داشته باشد. درست است که میل به دیده شدن از آنجا که 
منجر به رشد و شکوفایی است در نگاه اول خوب است اما خیلی وقت ها این میل و رغبت 
از غم و سرخوردگی هم ناشی می شــود. خانم راد هم پس از استعفایش دوست داشت 
همچنان دیده شود. برای همین اول باید ژست منتقد بودن به خودش می گرفت و چه 

چیزی بهتر از منتقد صدا و سیما بودن؟
او که به گفته خودش ۲۱ ســال در رادیو و تلویزیون خدمت کــرده، چندوقت پس از 
استعفایش در حالی که دیگر حجاب بازتر و راحت تری دارد، منتقد برنامه خودش »به 
خانه برمی گردیم« می شود و به عوامل برنامه با تمســخر پیشنهاد می دهد که آهنگی 
از »شهرام شــب پره« را به عنوان تیتراژ اســتفاده کنند! بعد از مدتی تصمیم می گیرد 
خوانندگی را هم در فضای اینستاگرام امتحان کند و ویدئویی از آوازخوانی خودش در 
کنار همسرش که یک خواننده پاپ است، منتشر می کند؛ هرچند که این ویدئو در فضای 

مجازی با استقبال چندانی هم مواجه نشد.
او همچنان به نانوایی، قنادی، آموزش تهیه خــورش کرفس و کوفته تبریزی و ... ادامه 
می دهد و گاهی تبلیغ تجهیزات سرویس بهداشتی و ... می کند و در این میان متلک هایی 
هم به مجریان چادری صداوسیما می اندازد و رفتارهایی از خودش نشان می دهد که به 

قول شاملو، هرگز کسی اینگونه فجیع به کشتن خود برنخاسته است!
در واقع این مجری باسابقه در این مدت پس از استعفایش رفتارها و جلوه هایی از خود 
به نمایش می گذارد که انگار ۲۱سال به اجبار در صدا و سیما خدمت می کرده و در این 
ســال ها تلویزیون او را گروگان گرفته و حالا به آزادی ای که همیشه آرزویش را داشته، 
رسیده است. او حالا مدتی است که خبر از مهاجرت خود و همسرش به کشور ترکیه را 
منتشر کرده است و مسابقات اینستاگرامی برای دنبال کنندگانش برگزار می کند. مثلا 
عکسی از خودش منتشر می کند و به قید قرعه به لایک کنندگان تصویرش ۲۰۰ هزار 

تومان جایزه می دهد!

   خبرآنلاین؛ می دانستید که در سریال »دل« از آغاز کار قرار بود نقش اصلی را 
محمدرضا گلزار بازی کند. این نقش البته در نهایت به حامد بهداد رسید تا شاهد 

تکرار دوباره زوج گلزار - بیات نباشیم.
بهداد بیشتر در نقش شخصیت های بسیار برون گرا و گاه عصبی با واکنش های تند بازی 
کرده اما در سریال »دل« در نقش متفاوتی ظاهر شده است. »آرش« جوانی ثروتمند و 
از طبقه مرفه است، اتفاقا او برخلاف تصویر غالبی که از نقش های بهداد در ذهن وجود 
دارد، شخصیتی بسیار آرام، موجه و منطقی دارد که کمتر عصبانی می شود و مسائل را با 
گفت وگو و محترمانه حل می کند. حامد بهداد که در »قصر شیرین« هم ثابت کرده بود 

می تواند در نقش های آرام و درونگرا بازی کند، در سریال »دل« نیز انتخاب نامناسبی 
برای »آرش« نبوده. برخلاف او گلزار انتخاب بدی برای این شخصیت بوده. او بارها در 
نقش جوان عاشق پیشه ثروتمند و در ســریال »عاشقانه« نیز نقش همسر ساره بیات را 
بازی کرده بود. علاوه بر تکراری بودن نقش، کیفیت بازی حامد بهداد با محمدرضا گلزار 

بسیار متفاوت است بنابراین جایگزینی بهداد به نفع »دل« تمام شده است.

   احسان محمدی- در عصری که به نظر می رسد »پدر پولدار داشتن بهترین شغل 
دنیاست« موفقیت آنها که روی پای خودشان ایستاده اند، به کسی باج نداده اند و 
همه زندگی شان در مبارزه برای به دست آوردن حداقل ها خلاصه شده، لذت بخش 

است. حتی از دور تماشا کردنش هم به جان آدم می نشیند.
آنها محبوب ترین دوقلوهای فوتبال ایران هستند. میلاد و مهرداد محمدی. آنقدر شبیه 
هم که هنوز هم برای بسیاری تشخیص اینکه کدام یک در بلژیک بازی می کند و کدام 
یک در آوس پرتغال سخت است. وقتی موهای سرشان را مدل سربازی کوتاه می کنند 
تشخیص، سخت تر هم می شود! خودشــان یک بار در برنامه ۹۰ اعتراف کردند از این 

شباهت استفاده کرده اند و در یک مسابقه هر کدام یک نیمه به زمین رفته اند!
دوشنبه شــب  مهرداد مهمان برنامه فوتبال برتر بود و مثل همیشــه گفت و گویش در 
شبکه های اجتماعی به واسطه شوخی هایش مورد توجه قرار گرفت. اینکه گفت »از زبان 
پرتغالی فقط فحش هایش را یاد گرفته!« بازیکنی که در اولین فصل حضورش در پرتغال 
شش بار بهترین بازیکن زمین شد و حالا این بخت را دارد که به تیم های بزرگ تری برود.

باشگاه لیدزیونایتد انگلیس هم برای به خدمت گرفتن میلاد علاقه نشان داده است. تیمی 
که ستاره هایی مثل اریک کانتونا، جیمی فلوید هاسلبنک، مارک ویدوکا، آلن اسمیت، 
دیوید بتی، جکی چارلتون، تونی یبوا، ریو فردیناند، توماس برولین و ... در آن توپ زده اند.

   به گزارش روزیاتو، اوایل هفته گذشته بود که ایلان ماسک در اظهارنظری عجیب 
جانی دپ را به مبارزه در قفس دعوت کرد، بعد از آنکه دپ وی را متهم کرد که با 
همسر او رابطه داشــته و در پنت هاوس بازیگر مجموعه فیلم های دزدان دریایی 

کارائیب با امبر هرد و کارا دولین رابطه داشته است. 
اگر چه دعوت ایلان ماسک از دپ برای مبارزه رو در رو شوخی به نظر می رسید اما جان 
کاوانا ، مربی مشهور هنرهای رزمی ترکیبی در یک پست توئیتری اعلام کرده که حاضر 
است از ایلان ماســک حمایت کرده و او را آموزش دهد تا برای مبارزه احتمالی با جانی 
دپ در قفس آماده شود. جان کاوانا یکی از مشهورترین مربیان هنرهای رزمی ترکیبی 
است که حضور او در گوشه رینگ برای هر مبارزی یک دلگرمی بزرگ به شمار می آید. 
از مبارزانی که کاوانا آموزش داده می توان به کانر مک گرگور، ماکوان امیرخانی و گونار 
نلسون اشاره کرد. این مربی شناخته شده در سال ۲۰۱۷ جایزه بهترین مربی سال را از 

سازمان هنرهای رزمی ترکیبی دریافت کرد.

   بازیگر زن یکی از 
تبلیغاتی  سریال های 
صداوســیما که  روز 
دوشنبه  عکس کشف 
منتشــر  را  حجابش 
کرده بود و از»زندگی 
آزاد و شــاد« نوشته 
بود روز گذشــته آن 
عکس را برداشــت و 
که  کرد  منتشر  متنی 
منظورش این بوده که 
»دور بازیگری« را که 
در آن »چندان قابل« 
هم نیست، می خواهد 
خط بکشــد و سراغ 
»هدف اصلی«اش برود، 

عذرخواهی هم کرده است.

   جامساز  در روزنامه اعتماد می گوید: چند ماه قبل دولت اقدام به کاهش سودهای 
بانکی کرد و همین موضوع باعث شد تا تعداد زیادی از سپرده گذاران سرمایه های خود 
را از بانک بیرون بکشــند و به بازارهای موازی نظیر ارز، طلا و بورس ببرند که به دلیل 
تبلیغاتی که بورس انجام داد، سرمایه ها بیشتر به این سمت هدایت شد البته مردم عادی 
که اطلاعاتی از عملکرد بازار سهام ندارند، شرکت های کارگزاری برای آنها پرتفوی سهام 

تشکیل داده و برای شان خرید و فروش می کنند، در نهایت بازنده این بازی هستند.
او ادامه می دهد: دولت نیم درصد از هر معامله ای را که در بورس انجام می شود به عنوان 
مالیات اخذ می کند و هرچه معاملات در بورس بیشــتر شــود میزان مالیات دولت هم 
افزایش پیدا می کند و با توجه به کســری بودجه ۱8۰ هزار تا ۲۰۰ هزارمیلیارد تومانی 
دولت و محدودیت ها در درآمدهای ارزی و کاهش درآمدهای گردشگری و گمرکی راهی 
جز چشم دوختن به درآمدهای ناشــی از بورس و عرضه اوراق بدهی و فروش بخشی از 
دارایی های خود و همچنین انتشار اوراق ودیعه که بدهی های زیادی را به دولت آینده 
تحمیل می کند، ندارد. این در حالی است که افزایش بهای خدمات دولتی نیز در دستور 
کار دولت است و در این راستا افزایش  چهار برابری نرخ تلفن ثابت و افزایش دو برابری 
هزینه برق از مصادیق روند افزایشی خدمات دولتی اســت. به گزارش برنا، اپلیکیشن 
لایکی یکی از پر چالش ترین شبکه های اجتماعی است که این روز ها گریبان نوجوانان و 
جوانان را گرفته است. فضایی که اعضای مشترکین آن از نیم میلیارد نفر عبور کرده است 
و تمامی خطوط قرمز اخلاقی را پشت سر گذاشته است. فضایی که در ورای مجازی خود 

ممکن است منجر به تعداد زیادی جرم و بزهکاری در فضای واقعی شود.

   ســرهنگ علی محمد رجبی، رئیس مرکز تشخیص و پیشــگیری از جرائم 
سایبری پلیس فتا ناجا درباره شیوع اپلیکیشن لایکی گفت: اپلیکیشن لایکی توسط 
مارکت های داخل کشور با رصد های انجام شده ارائه نمی شود و عمدتا از طریق گوگل 
پلی در دسترس قرار می گیرد. او افزود: این امر سبب شده تا کنترل این نرم افزار سخت تر 
شود و به شکلی گســترش پیدا کرده که امروز تعداد کاربران آن از ۵۰۰ میلیون نفر در 
جهان عبور کرده و تبدیل به یک شــبکه اجتماعی شده است. این محبوبیت به واسطه 
قابلیت های این نرم افزار در تنظیم و ویرایش عکس و فیلم است. فعالیت این نرم افزار در 

ایران ممنوع است و مارکت های داخلی مجاز به ارائه آن نیستند.
این مقام انتظامی خاطرنشان کرد: در مقابله با چنین پدیده هایی غالبا چند اقدام می توان 
انجام داد که از جمله مهم ترین آن ها بحث فیلترینگ است که این امر در حوزه اختیارات 
پلیس نیست و مرکز ملی فضای مجازی، دادســتانی و وزارت ارتباطات در رابطه با آن 
تصمیم گیری می کنند. رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرائم سایبری پلیس فتا 
ناجا با تشریح ماهیت شبکه اجتماعی لایکی اذعان کرد: ماهیت این قبیل شبکه ها که 
امروزه از خارج از کشور مدیریت می شــوند بر مبنای این است که چالش های فرهنگی 
ایجاد کنند. ذاتا این نوع شبکه های اجتماعی این مشکل را دارند اما برخی همچون لایکی 
به شدت بیشــتری در این زمینه مورد توجه قرار گرفته اند در صورتی که این پدیده به 

صورت محدودتر در اینستاگرام نیز وجود دارد.

کمال بردبار|عکس های  ســاناز طاری بازیگر زن 
ســریال تلویزیونی ...که بدون حجاب و در فضای 
مجازی منتشر شده باز هم همان داستان قدیمی را 
باب کرده اســت و اینکه این بازیگــران وقتی در 
ســریال ها با حجاب اســلامی ظاهر می شوند و در 
فضای مجازی با تیپ و قیافه هــای دیگر ،  موجب 
ســردرگمی  مخاطب می شــود و تبلیغ معکوس 
برای حجاب می شــود و توهین به حجاب اسلامی 
 اســت.  مثلا ایــن را بخوانیــد: »حجــاب واقعی 
عبارتی اســت که این روزها همچــون کیمیا در 
آنتن صداوســیمای جمهوری اسلامی نایاب شده 
اســت؛ چراکه تلویزیونی که قرار بود به تعبیر امام 
راحل)ره( دانشگاه عمومی باشــد، اکنون به تخته 
دایو برای مجریان و بازیگــران زنی تبدیل گردیده 
که با ظاهرنمایی و سوءاســتفاده از روسری و چادر 
و مقنعه وارد جام جم می شــوند و پس از کســب 
شهرت و البته فالوئرهای میلیونی در اینستاگرام، 
با بی حیایی هرچه تمام تر راه خــروج را در پیش 
می گیرند!« یا این یکی: »رسانه ملی در راستای نیت 
خیرخواهانه اش می تواند فردی را به عنوان الگو به 
مخاطب معرفی کند که یک محجبه واقعی باشد، 
به اصول و معیارهای صداوسیما عمیقا پایبند باشد 
تا مجبور به نقش بازی کردن نشود. طبیعی است هر 
آدمی دیر یا زود از نقش بازی کردن خسته می شود 

و دوست دارد به خود واقعی اش برگردد.«
بگذارید این بحث را به شــکل مناســب و به درد 

بخوری پیش ببریم.

1    نود و نه درصد بازیگران زن سینما و تلویزیون 
ایران تقید کامل به حجاب اسلامی ندارند و یا حداقل 
به آن معتقد نیســتند. می گویید این آمار را از کجا 
آوردید؟  من هم می گویم دســت بردارید! به شکل 
کاملا واضحی از خانواده هایــی خانم ها  وارد حوزه 
بازیگری می شوند که تقید کمتری به شعائر مذهبی 

دارند.  می گویید از کجا این حرف را می زنی دوباره 
همان جواب قبلی را برایتان تکرار می کنم ! 

این تقید کمتر به شــعائر اســلامی  و به خصوص 
حجاب معنی  الزاما موکد و واضحی ندارد. قاعدتا 
ما استدلالات آیت الله علم الهدی را قبول نداریم. 
اینجا از نوعی سبک زندگی متفاوت حرف می زنیم 
که خــودش را با قوانین جمهوری اســلامی  وفق 
داده است و سعی کرده بروز بیرونی اش با قوانین 
نظام همسان باشد اما این به معنای تقید و اعتقاد 

قلبی نیست. 

2      ســاخت ســریال و فیلم برای تلویزیون و 
سینمای ایران بسیار  ضروری اســت. نمی توانید 
بگویید که دیگر سریال نمی خواهیم ! نمی شود. باید 
سریال ساخت و برای  نقش زنان در این سریال ها 
باید از جامعه آماری بازیگران زن فعلی  اســتفاده 
کنید. بازیگرانی که وقتــی روی صفحه تلویزیون 
می آیند همدردی و احساســات تماشــاگران را با 
خود همراه کنند. زنانی از ۱6 تا ۷۰ سال. همه رقم. 
افسرده ، فعال،  عاشق پیشــه ،  طنزپرداز ، عاطفی ،  

خشن ، بی وفا ، با وفا و....همه رقم کاراکتر. 

3    اتفاقا اینکه این بازیگران در سریال ها با تیپ 
مذهبی ظاهر می شــوند اما در زندگی عادی خود 
مقید و مذهبی نیســتند برای عمــوم مردم واضح 
و آشکار و پذیرفته شده اســت . همه می دانند چه 
انتظاری باید داشته باشند. حالا اگر دوستان آتشین 
مزاج در ســایت های خبری و سیاســی فریاد سر 
می دهند و از این که فلان خانم چادری و مذهبی 
در فلان سریال در شبکه مجازی اش عکس مرسوم 
و معمول تیپ طبقه متوســط گذاشــته  شکایت 
می کنند و زمین و زمان را به هــم می دوزند  و  پز 
ارزشگرایی خودرا صادر می کنند. برای عامه مردم 

این حرکات عجیب و بی معناست. 

4    اما...اما عدم تقید به شعائر اسلامی  با توهین 
به شــعائر فرق می کند. تلویزیون می تواند جلوی 
توهین و یا گســتاخی  بازیگرانــش را بگیرد . این 
مسئله قابل پذیرش اســت . ربطی هم به نقشی که 
فلان بازیگر بــازی کرده ندارد . این کــه به قوانین 
داخلی تلویزیون احترام بگذارند و وارد حوزه های 
قرمز  و مضر نشــوند. این کــه از قالب عرفی طبقه 
متوسط در نظام جمهوری اسلامی به سمت حریم 

شکنی بیهوده فرار نکنند. 

5    اگر دنبال مقصر هســتید  اتفاقا طیف ها و 
طبقات مذهبی جامعه هستند که باید مورد سوال 
قرار بگیرند که چرا بــرای چنین مواردی آمادگی 
ندارند.آیا موسسه اي برای تربیت بازیگران محجبه 
و مقید و مذهبی به عنــوان بازیگر وجود دارد ؟  آیا 
خانواده های مقید حاضر به فرستادن دخترانشان 
به موسسات بازیگری می شوند؟ نگویید که به خاطر 
محیط موسسه ها و این جور چیزهاست. نه! خودتان 
هم می د انید که مسئله ریشه ای تر است. در بهترین 
محیط های آموزشی هم خانواده های مقید و متدین 
به ســختی اجازه می دهند دخترانشان وارد حوزه 
بازیگری شــود  و در صورتی این اتفاق می افتد که 
بین دختر و خانواده افتراق افتاده باشد. این از همان 
مظاهر زندگی نوین است که باید باآن کنار آمد. اگر 
هم فکر می کنید که امکان پذیر نیست دختر بازیگر 
ماهر محجبه برای تمــام نقش ها تربیت کرد ،  پس 
دیگر خودتان را عذاب ندهید. نقش های دختران 
مذهبی و متدیــن را باید همیــن دختران طبقه 
متوسط بازی کنند که سبک زندگی و پوشش شان 
با آن چیزی که آیــت الله علم الهدی در ذهن دارد 
متفاوت است. سخت نگیرید و بگذارید سریال ها و 
فیلم ها ساخته شوند. البته این ها هیچکدام مجوز 
گستاخی و توهین آشــکار  به قوانین کشور  نباید 

باشد. 

در جاده باریــک گِلی جلو می رفتیــم و پیرمرد در 
حین حرکــت گیتار می نواخت. غروب خورشــید 
روبه رویمان بود و نسیم خنکی لای برگ های کنار 
جاده می پیچید. دنیا بوی چوب ســوخته و خاک 
خیس و آب شور و درخت می داد. شیشه های دوغ 
گازدار توی دســتمان بود و خنــده روی لب مان. 
پیرمرد راهنمای مان بود و حرف هایش را آهنگین 
می زد.»کم کم داریم می رسیم به آب... فکر نکنین 
اینو می بینین توی خواب... اون جلو خود بهشته... 
ولی یه بهشتِ بی فرشــته...« با او همصدا می شدیم 
و می خواندیم: »می ریم یه دنیای دیگه... می ریم یه 

دنیای دیگه...«
یک دفعه توقف کردیم. چرخ های ویلچر پیرمرد توی 
گل غلیظ گیر کرده بود. پیرمردِ بی پا گیتار را کنار 
گذاشت و نگاهی به پایین کرد و با نگرانی گفت: »باید 

بیارینم بیرون. اینجا بمونم دو ساعت دیگه حیوونا 
دخلم رو آوردن.«

باید به دریاچه می رسیدیم و به پیرمرد نیاز داشتیم. 
دوتایمان شروع کردیم به هل دادن صندلی چرخدار. 
تکان نمی خورد. داشــت دیر می شــد. باید قبل از 
تاریک شــدن هوا به دریاچه می رسیدیم. یکی مان 
که قوی تر بود پیرمرد بی پا را روی کولش سوار کرد 
و راه افتادیم. پیرمرد فریاد زد: »صبر کن! گیتارم.« 

سربالایی خسته کننده شده بود اما پیرمرد هنوز روی 
کول رفیق مان ســاز می زد و می خواند: »می ریم یه 

جایی که اسم نداره، یه جا که آدرس نداره...«
بالاخره رســیدیم به دیــواری بلند و ســبز، پر از 
شاخه های در هم تنیده. پیرمرد دستور داد: »بذارم 
پایین.« مرد شروع کرد به خزیدن روی خاک و از زیر 
شاخه ها رد و ناپدید شد. صدایش گفت: »زود باشین، 

بیاین.« سه تایی شروع کردیم به خزیدن و بالاخره 
بدن زخمی و خونی مان به آن ســمت دیوار رسید. 
درد جانمان را گرفته بود. آب دریاچه مثل جواهری 
زیادی گرانبهــا، در خودنمایانه ترین حالت ممکن 
می درخشید و قصر شیشه ای وسط آب بود. بالاخره 
رسیده بودیم. ســه تایی زدیم به آب و آهسته جلو 
رفتیم. پیرمرد گفت: »می دونین که اگه واردش شین 
دیگه هیچ وقت نمی تونین برگردین؟« می دانستیم.

رنگ آسمان در مرز بین روز و شب بود. قصر شیشه ای 
روبه رویمان بــرق می زد. شــبیه آن چیزی بود که 
تصورش را می کردیم. درســت مثل همان خیال و 
توهم مطلوب. برگشتم و دیدم پیرمرد دارد می خزد 
زیر شاخه ها. سه تایی به هم نگاه کردیم. تصمیم مان 
را گرفته بودیم. شــروع کردیم به شنا کردن. خون 

دریاچه را گرفته بود.
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امام خمینی با همان تیزهوشــی و دوراندیشــی 
متفاوت خــود تنها پــس از دوازده روز از پیروزی 
انقلاب،  بــه وزارت کشــور دولت موقت دســتور 
برگزاری رفراندوم تغییر حکومت را می دهد. در آن 
بلبشوی اوایل اسفند می شد حال و وروز صدرحاج 
ســیدجوادی وزیر کشور 6۷ ســاله را تجسم کرد 
که در کشــوری آشــوب زده باید رفراندوم برگزار 
کند. صدرحاج ســیدجوادی در دوره ای در دوران 
نخست وزیری علی امینی)سال ۱3۴۱( دادستان  
تهران بود اما گرایشــات ملی مذهبی اش موجب 
عزلش شده بود. حاج ســید جوادی بعدها نیز در 
دهه های هفتاد و هشتاد درگیر پرونده های مربوط 
به نهضت آزادی شــد و  حکم بازداشــت موقت و 
ممنوع الخروجی را چشــید. در نهایت در ســال 
۱3۹3 و در سن ۱۰۱ سالگی در تهران درگذشت.  
بگذریم. آیــت الله خمینی وقتــی تعلل صدرحاج 
سیدجوادی را دید به صادق طباطبایی خواهرزاده 
جوان )3۵ ساله ( امام موسی صدر و برادر زن سید 
احمد خمینی ماموریت داد که  ماجرا را سروشکل 
دهد. طباطبایی با حکم معاون سیاسی وزیر کشور 
وارد ماجرا شــد و در نهایت روز ۱۰ فروردین برای 
رفراندوم تعیین شــد. آیت الله خمینی بی توجه به 
اصرار گروه های ملی مذهبی و گروه های ســکولار 
اعلام کردنــد که رفراندوم باید در مورد تاســیس 
جمهوری اسلامی باشــد: آری یا نه؟  جبهه ملی بر 
روی عبارت صرفا جمهوری تاکیدداشت و گروه های 
چپ خواستار جادادن گزینه جمهوری دموکراتیک 
روی برگه رای بودند و مهندس بازرگان نخســت 
وزیر هم بر عبارت جمهوری دموکراتیک اسلامی 

تاکید می کردند. اما امام اســتدلال می کردند که 
لفظ دموکراتیک اضافه اســت چــرا که جمهوری 
اسلامی منافاتی با دموکراسی ندارد .  محمد توسلی 
می گوید که لفظ جمهوری دموکراتیک اســلامی 
مصوبه شورای انقلاب بود اما هرچه بود با مخالفت 

امام روبه رو شد. 
مسئله بعدی تامین امنیت این انتخابات بود که در 
نهایت در بخش های بزرگی از کردســتان و همین 
طور در گنبد و ترکمن صحرا انتخابات برگزار نشد. 

گروه های چریکی چپ اجازه انتخابات را ندادند.
در روز ۱۰فروردین رفراندوم برگزار شــد و در روز 
دوازده فروردین اعلام شــد که ۹۴ درصد حائزین 
شــرکت کرده اند و ۹8 درصد به جمهوری اسلامی 

بله گفته اند. محبوبیت امــام خمینی در آن دوران 
به اندازه ای اســت که در هر انتخابات و در هرنوع 
گزینه هــای دیگر هم گزینه جمهوری اســلامی و 
هرآنچه ایشان تاکید داشتند برای اکثریت مطلق 
مردم حرف اول و آخر بود.  از حاشــیه های جالب 
این اتفاق بردن صندوق های رای بــه زندان اوین 
بود که بیــش از هزار برگه رای درآنجا توزیع شــد 
که همه آرا در موافقت با جمهوری اســلامی بود. 
یعنی هویدا ، خلعتبری ،  ریاضــی و نیک پی و دیگر 
چهره های دستگیر شده از حکومت پهلوی رای آری 
به جمهوری اسلامی داده بودند ! فروردین اما هنوز 
تمام نشده بود که هر چهار نفر با حکم شیخ صادق 
خلخالی اعدام شدند. آیندگان نوشت: » هویدا رأی 
را با دقت تا کرد و به صندوق انداخت و در پاسخ به 
این پرسش که رأی شما آری بود یا نه؟ گفت: رأی 
باید مخفی باشد.« نیک پی، شهردار پیشین تهران 
اما رأی آری خود را با صدای بلند اعلام کرد و گفت: 

»ان شاء الله مبارک است.«
شایعه بود که جناح تندرو فدائیان خلق می خواهند 

به وزارت کشور حمله کنند اما این اتفاق نیفتاد. 
به این ترتیب جمهوری اســلامی ایران  متولد شد . 
هرچند جمهوری اسلامی پاکستان قبل از ایران بود 
و جمهوری اسلامی افغانستان بعد ها متولد شد اما 
سازوکار جمهوری اسلامی ایران کاملا متفاوت بود.

۱۲ فروردین ماه روزی بود کــه آیت الله خمینی با 
همان سرعت عمل خاص خود نشان داد که به هیچ 
گروه و طیفی و هیچ شخصی مدیون نیست.  او آن 
کاری را بــه مرحله اجرا در مــی آورد که بر مبنای 

رابطه او با مردم ایران بود...

قدم سرنوشت ساز 
نگاهی به 100 رخداد بزرگ تاریخی در قرن چهاردهم هجری شمسی 

آرش خوشخو  یک قرن صد واقعه / واقعه چهل و یکم: رفراندوم جمهوری اسلامی



چهارشنبه| 15 مرداد 1399 
تا

 خودرو
 موبایل

   استارتاپ ها

   بانک، بیمه
  طلا ، دلار

  بورس

  صنایع  غذایی
   مسکن 

  گردشگری

هفت صبح| باور عمومی نســبت به نسل تازه محصولات 
فولکس این اســت که با برندی نه لوکس اما غیراقتصادی 
طرفیم. در واقع هم قیمت پرداختی و هم تجربه خریداران 
نشان می دهد برای فولکس دوســتان اینطور جا افتاده که 
در نسل جدید، این برند شــباهتی به تویوتا یا کیا ندارد و 
لوکس تر است. شاید مثلا اگر مزدا اینجا بود می شد فولکس 
را با مزدا مقایسه کرد مخصوصا وقتی سیستم پارک خودکار، 
سیستم تهویه مطبوع سه حالته، صفحه کلاستر یا هدآپ 
دیسپلی نسل تازه تیگوان را می بینیم. به همین دلیل است 
که وقتی به مقایســه تیگوان 2018 با اســپورتیج 2018 
می پردازیم، محصول کیا در سطحی پایین تر قرار می گیرد.

در داخل   کابین   این   خودرو به رغم وجود پلاســتیک های 
یک رنگ، یک فرم   مدرن  به   چشم   می خورد.  کاملاً   مشهود  
 است   که   پشت   این   طراحی   آینده نگر   مهندسان   آلمانی   قرار  
 گرفته اند.  البته اگر از دوستداران محصولات ژاپنی باشید، 
طراحی   داخلی   این   خــودرو   را جذاب نمی یابید   ولی   فضای  
 گرافیکی   آن   به قــدری   دیجیتالی   و   فضایی   اســت   که   این  
 پدیده   اصلاً   به   چشــم   نمی آید.  تردیدی   نیســت   که   تویوتا  
 راوفور یا هیوندای توسان  به عنوان   دو مدل   از   پرفروش ترین  

 کراس او ورهــای   دنیا   از   کیفیــت   بالایــی   برخوردارند    اما  
 بحث   کیفیت   کابین   تیگــوان   را   باید   بــا   واژه هایی   از   قبیل  
 فوق العاده   و   اســتثنایی   نسبت به ســایر تولیدات این رده 
توصیف   کرد . دســتان   فولکس   در   طراحی   تیگــوان   بنا   به  
 دلایلی   بسته   بوده  ولی   در   کابین اینقدر خوب کار کرده که  
 شاهد   هستیم   که   این   خودرو   مجالی   برای   تنفس   رقیب   باقی  

 نگذاشته   است.                                                                                                                                                                                    
البته   اگر   قرار   باشــد   دوســتداران   خودروهــای   آلمانی   به  
 ژاپنی بازها   فخر   بفروشــند،   بخش فنی   جایش   است.جایی 
که  فولکس   به   راحتی   توانســته   180   اسب بخار   قدرت   را   از  
 پیشرانه   دو   لیتری   توربوشــارژر   این   خودرو   بیرون   بکشد و 
با یک مهندسی برجســته ، پایداری و کشش خوبی را عاید 

راننده و سرنشینان كند.  
   آلمان ها   اساتید   استفاده   از   آخرین   فناوری   مواد   پلیمری   و  
 کامپوزیتی   برای   کاهش   وزن   خودروهای شــان   هستند.  به  
 همین   دلیل   می بینیم   که   تیگــوان   1۳۵   کیلوگرم   از   راوفور 
یا اسپورتیج   سبک تر   اســت.                                                                                                                                           اگر   درباره   خودرو مجهز   و به 
روز   حرف   می زنیم،   در کنار   طراحی   مجلل       یا   مشــخصات  
 فنی   خوب،   می بایست   از   نظر   آپشن   هم شاهد یک وضعیت 
مناسب باشیم.    تمام   این   ویژگی های   ایده آل   در   فولکس واگن  
 تیگوان   دیده   می شــود.  در واقع   با   خیــال   راحت   می توان  
 دست   روی این   خودرو  گذاشت   و از سطح ایمنی تا وضعیت 

سیستم صوتی   یا ادوات ارتباطی آن لذت برد.                                                                   
 وضعیت قیمتی

وقتی دلار 11 هزار تومان بود، فولکس تیگوان بهایی معادل 
1.1 میلیارد تومان داشــت و حالا کــه دلار از مرز 2۳ هزار 
تومان هم عبور کرده نسخه های 2018 و کارکرده تیگوان در 
مرز قیمتی دو میلیارد تومان روزگار می گذرانند. برای نمونه 
نســخه موجود در عکس با این رنگ جذاب پس از 18 هزار 
کیلومتر کارکرد بهایی معادل دو میلیارد و ۵0 میلیون تومان 
دارد و نســخه صفر کیلومتر این خودرو حدود دو میلیارد و 
۳00 میلیون تومان. پاســات از خانواده فولکس هم در مرز 
1.9 میلیارد تومانی قرار داشــته و در نسخه های کارکرده 
عموما زیر دو میلیارد تومان قیمت دارد. در بین نمونه های 
2018 ارزان ترین فولکس بازار ایران هم گلف اســت که در 
نسخه کم کارکرد بهایی 1.8 میلیارد تومانی دارد. بنابراین 
تیگوان هم اینک گران ترین خــودرو فولکس در بازار ایران 
 c است که شایستگی کسب عنوان برترین کراس اوور سایز

در بخش وارداتی ها را دارد.

گاراژ

لهستان با ایزرا به چه می اندیشد؟ 
پس از ترکیه حالا لهستان هم به دیگر کشوری بدل شد که قصد دارد از شکاف 

تکنولوژیک موجود در صنعت خودرو به نفع خود سود ببرد و به صادرکننده خودرو 
بدل شود

محمد حسین شاوردی| نامش ایزراست. خودرویی نوظهور 
از اروپای شرقی که قصد دارد به رقیب تسلا مدل۳، رنو زوی 
و نیسان لیف بدل شود و از خلأ موجود در صنعت خودرو  بین 
تولیدکنندگان محصولات برقی و بنزینی برای رسیدن به هدف 
خود سود ببرد. هدفی که پول، ســود و شهرت را برای کشور 
گمنام لهستان به ارمغان آورده و اروپای شرقی را به قطب تولید 

اتومبیل بدل می کند.
البته لهستان شــاید نامی در نقشــه صادرکنندگان خودرو 
نداشته باشد اما بی شــک یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان 
اتومبیل در اروپاست که بســیاری از خودروسازان بزرگ دنیا 
در آن خط تولید دارند. این کشــور اما به طور مستقل دارای 
نام و نشان خودروسازی نیست و از سال 2011 که FSO که 
یک تولید کننده خودرو لهستانی بود تعطیل شد، دیگر هیچ 
فعالیت مســتقلی در تولید ندارد. ایزرا قصد دارد این خلأ را با 
کمک شبکه قطعه سازان داخلی، مشاوران ایتالیایی و همکاران  

آلمانی بپوشاند.
الکتروموبیلیتــی نام یــک جوینت ونچر )ســرمایه گذاری 
مشترک( لهســتانی و تحت حمایت دولت است که در سال 
2016 توسط چهار شرکت فعال در حوزه الکتریسیته و برق 
لهستانی تأسیس شــد. این جوینت ونچر نسبت به تاسیس 
برندی با نام ایــزرا  که از نام کوهی در جنوب غربی لهســتان 
گرفته شــده، اقدام کرده و قرار اســت این برند، نشان اولین 
شرکت خودروسازی لهســتان از ســال 2011 باشد. هفته 
گذشته، این شرکت دو مدل پروتوتایپ شامل یک هاچ بک و 
یک کراس اوور الکتریکی را با برنــد ایزرا و با کدهای T100 و 

Z100 رونمایی کرد.
هدف این شــرکت این اســت که هر دو مدل در سال 202۳ 

به تولید انبوه رسیده و ایده یک اتومبیل برقی لهستانی را به 
واقعیت تبدیل کنند. بدون شک اگر این دو مدل پروتوتایپ 
به مرحله تولید انبوه برسند تغییراتی نسبت به دو مدل فعلی 
خواهند داشــت. مدیرعامل جوینت ونچــر الکتروموبیلیتی 
)ElectroMobility( اعلام کرده که نســخه تولید انبوه 
این کراس اوور و هاچ بک دارای خصوصیاتی بســیار نزدیک 
به نسخه های پروتوتایپ هســتند. این شرکت وعده داده که 
نسخه نهایی این دو مدل خودروهای جذابی در بخش عملکرد 
هستند بنابراین انتظار می رود   هر دو مدل در کمتر از هشت 
ثانیه از حال ســکون به مرز 100 کیلومتر در ساعت رسیده و 
برد پیمایش در حدود 400 کیلومتر با یک بار شارژ کامل داشته 
باشند. علاوه بر این، ایزرا دو بسته باتری سازگار با شارژرهای 

خانگی و شارژرهای سریع )فست شارژرها( را برای Z100 و 
T100 در نظر خواهد گرفت. اطلاعات اندکی از این شرکت و 
محصولات آن منتشر شده  اما الکتروموبیلیتی لهستان می گوید   
در حال مذاکره برای عقد قرارداد خرید یک پلتفرم از شرکت 
مهندسی EDAG آلمان است. این شرکت در بیانیه مطبوعاتی 
خود اعلام کرده   پروژه تولیــد خودروهای برقی برای ورود به 
مرحله اجرا، از جمله صنعتی سازی نمونه پروتوتایپ و ساخت 

کارخانه آماده است.
همچنین این جوینت ونچر وابســته به دولت لهستان وعده 
داده که محصول نهایی دارای فناوری های بسیار پیشرفته ای 
مانند یک برنامه اختصاصی برای تلفن های همراه هوشمند، 
نورپردازی LED، صفحه نمایش لمسی با وضوح بالا، کنترل 
پایداری الکترونیکی، هشدار برخورد از جلو ، شناسایی نقاط 

کور، تشخیص ترافیک و...  باشد. 
یکی دیگر از شــرکای مهم در این پروژه، اســتودیو طراحی 
تورینو دیزاین ایتالیا است. هدف نهایی این پروژه نیز طراحی 
محصولاتی خانوادگی و جادار تعریف شده است. البته در بین 
این دو مدل پروتوتایپ، شاید طراحی نسخه کراس اوور آشنا 
به نظر برسد و دلیل آن این است که طراح جگوار، آقای تادش 
جلچ )Tadeusz Jelec( که مدت زمــان زیادی در جگوار 
مشغول به کار بوده به عنوان مشاور در این پروژه همکاری کرده 
است. بنابراین اگر مدل کراس اوور را به خصوص از نمای کناری 
محصولی بیــن جگــوار F-Pace و I-Pace بدانیم چندان 

بی راه نیست!
ایزرا محصولات خود را بر اســاس تجزیــه و تحلیل دقیق از 
انتظارات و سلیقه مصرف کنندگان لهستانی و نتیجه مطالعات 
کلینیک های خودرویی طراحی و عرضه خواهد کرد. بنابراین 
باید خودروهایی نه چنــدان لوکس و در عیــن حال مقرون 

به صرفه و اقتصادی را از ایزرا انتظار داشت. 
این شرکت برنامه دارد تا محصولات خود را نه تنها در لهستان، 
بلکه در سایر کشورهای اروپایی نیز به فروش برساند و فقط گذر 
زمان است که ثابت می کند آیا این صرفا یک ادعای بلندپروازانه 

است یا هدفی در دسترس؟ 

جولان پالاسیدهای سفارتی در تهران
اگر اهل گشتن در شبکه های اجتماعی بوده و صفحات خودرویی را نیز دنبال كرده 
باشید ، احتمالا با تصویر دو دستگاه هیوندای پالاسید روبه رو شده اید که پلاک ایرانی 
دارند. موردی که تعجب بسیاری را برانگیخته است . مثلا بسیاری از چگونگی ورود این 
خودروها در شرایط تحریم و ممنوعیت واردات به کشور می  پرسند و برخی هم به نحوه 
دریافت پلاک توسط این خودروهای گرانقیمت و شش سیلندر شک دارند. چرخی در 
اطراف این خودروها و مروری بر نحوه واردات آنها نشان می دهد این دو خودرو توسط 
سفارت کره جنوبی به کشور وارد شده و از آن طریق موفق به دریافت پلاک سفارتی 
شده اند. پالاسید که نسل تازه خودروهای مسافرتی، هفت نفره و شاسی بلند هیوندای 
است، قیمتی در محدوده ۳1 تا 47 هزار دلار داشته و جزو محبوب ترین خودروهای 
این رده در بازار آمریکای شمالی است. پالاسید در بازار اروپا به یک پیشرانه ۳.8 لیتری 

291 اسبی مجهز است.

ماکسیمای بعدی برقی است
نیسان با اعلام رسمی عرضه نسل تازه نیســان ماکسیما بر قوت 
شایعات در خصوص تبدیل این محصول به سدانی تمام الکتریکی 
افزود. ماکسیما که سالانه بالغ بر 50 هزار دستگاه در آمریکا فروش 
دارد، یکی از خودروهای نمادین نیسان است و حالا خبرهای اولیه از 
تولید مدل 2022 ماکسیما با طرحی کاملا جدید خبر می دهند. این 
خودرو   قرار است روی پلتفرمی نوین مختص تولیدات برقی سوار 
شود. این تصویر که به خودرو مفهومی Ims منتسب است، طرح کلی 
نیسان برای مدل 2022 ماکسیما را تا حد زیادی فاش می کند. از آنجا 
که تولیدات  برقی نیسان از نظر طراحی فاصله اندکی با مدل مفهومی 
دارند، احتمالا ماکسیمای جدید از خطوطی اغراق آمیز و صریح بهره 
خواهد برد. گفته می شود ماکسیمای جدید به لطف یک موتور برقی 
قدرتمند و مجموعه باتری های 115 کیلووات ســاعتی بردی معادل 
575 کیلومتر خواهد داشت و از کابینی مجلل برخوردار می شود. آیا 

نیسان با مدل ماکسیما می خواهد به جنگ تسلا مدل s برود؟ 

تصمیم هیوندای قطعی است
بنز از ترس افزایش فروش محصولاتی که به تازگی به بازار خودرو 
پیوســته اند، محصولاتش را با ســر عتی بیش از گذشته متحول 
می سازد. در آخرین گام این شــرکت خود را مهیای عرضه نسلی 
کاملا جدید از کراس اوور GLC ساخته است. نسلی که در آن قرار 
است برخی از اصلاحات بنیادین روی محصولات بنز اجرایی شده 
و خودرو با استانداردهای تازه ای به مشتریان تحویل شود. در این 
تصویر که گفته شده طرح نهایی نسل تازه کراس اوور کوچک بنز 
است، اســلوب کلی نســل تازه GLC را که با مدل 2022 به بازار 
می آید، می بینید. جدا از کیفیت طراحی که به ساخته های متاخر 
مرســدس بنز نزدیک شده، قرار اســت این محصول هوشمندتر، 
ایمن تر و ارتباطی تر تولید شــود و در کنار پیشرانه های بنزینی و 
توربو به انواعی از موتورهای هیبریدی و برقی مجهز شود. نسل تازه 
بنز GLC در حالی به بازارهای جهانی پای می گذارد که لینکلن، 
دی اس، جنسیس، آکورا و کادیلاک به تازگی تولیدات باکیفیتی را 

در همین رده روانه بازار كرده اند.

؟؟؟؟
زمان تولید ریویان رسما اعلام شد

استارت آپ نوظهور و پیشرو آمریکایی بالاخره زمان معرفی محصول باری خود را اعلام 
کرد. ریویان در نظر دارد تابســتان 2021 تولید پیکاپ R1t را آغاز کند. این خودرو 
که قرار است در کارخانه قدیمی میتسوبیشی به مســاحت ۵76 هکتار تولید شود، 
فعلا مراحل آزمایشــی خود را می گذراند و عجله ای برای ورود به بازار ندارد. ریویان 
که مدت هاست از سوی شرکت های دیگر برای توسعه همکاری و به اشتراک گذاری 
فناوری تولیدش تحت فشار است، فعلا از حمایت مالی شرکت آمازون برخوردار است 
و با سرمایه مالی این مجموعه در حال بازسازی کارخانه خود در ایلینویز آمریکاست. 
تولید پیکاپ R1t در حالی از سال آینده کلید خواهد خورد که بازار وانت در آمریکای 
شمالی سالانه پذیرای بیش از سه میلیون دستگاه محصول در رده های مختلف است و 
محصول ریویان به دلیل طراحی قدرتمند و کیفیت فنی بالا شانس خوبی برای کسب 
سهمی از این بازار دارد.  محصول دیگر این شرکت یک اس یووی متوسط با ظاهر مشابه 
مدل پیکاپ است که نام R1s  را بر خود دارد و تهدیدی جدی برای شورولت تاهو، فورد 

اکسپدیشن و محصولات مشابه است.

دندهمعکوس   

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد    

 نگاهی به قیمت خودروهای وارداتی در بازار گویای تراز شدن بسیاری از محصولات
 با نرخ دلار 23 هزار تومانی است. تیگوان در این قیمت چقدر بهتر از رقباست؟

تیگوان در مرز دو میلیارد خیمه زد

قیمت  سدان های کارکرده چینی)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت محصولات چینی )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای روز)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت گران ترین خودروهای تولید داخل   )قیمت ها بر حسب تومان(

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

800 میلیون

320 میلیون

730 میلیون

680 میلیون

700 میلیون

600 میلیون

2400

1700 توربو

2000

1600 توربو

1600 توربو

2000

سوزوکی ویتارا اتومات مدل98

دنا پلاس توربو  تیپ2

مزدا3 تیپ4

سیتروئن سی3  فول 

پژو 2008

کیا سراتو آپشنال

1
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4

5

6

1

2

3
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2

3

4

5
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1

2

3

4

5

6

700 میلیون

1.9 میلیارد

600 میلیون

500 میلیون

300 میلیون

400 میلیون

220 میلیون

300 میلیون

166 میلیون

161 میلیون

90 میلیون

105 میلیون

پیکاپ آمیکو دوکابین آسنا صفر

تویوتا هایلوکس دوکابین فول

فوتون تونلند دوکابین دیزل

ایسوزو دی-مکس تک کابین

ریچ دوکابین 

کاپرا 2 دوکابین

رنو تندر پیکاپ کارکرده

گریت وال وینگل2 

مزدا کارا دو کابین

زامیاد زد24 گازسوز

پراید 151

وانت آریسان

2400

2700

2778 دیزلی

3000 دیزلی

2400

2400

1600

2400

2000

2400

1300

1700

چانگان ایدو 2015

جیلی امگرند سدان 2014

ام جی 550 مدل 92

بسترن بی50اف مدل 96

ام وی ام 550 مدل 95

لیفان 620 مدل 92

275 میلیون

265 میلیون

260 میلیون

240 میلیون

175 میلیون

130 میلیون

1800

 1800

 1800

1600

2000

 1800

از 406 تا پارس
چقدر بین شیر فرانسوی و شیر ایرانی 

تفاوت هست؟
گروه خودرو| 20 سال از تولید پرشیا می گذرد و در این 
مدت این خودرو توانســته اعتبار بالایی را در بازار ایران به 
دســت آورد و حتی به بازاری همچون عراق یا سوریه هم 
صادر شود. این خودرو که به نوعی نخستین حرکت جدی 
ایران خودرو در زمینه فیس لیفت بود، امروزه با نام پژو پارس 
در چندین تریم مختلف به دست خریداران می رسد و بسته 
به سطح تجهیزات بین 16۵ تا 22۵ میلیون تومان قیمت 
دارد. ایده این خودرو که برگرفته از سدان به یادماندنی 406 
است، هنوز هم برای خریداران ایرانی جذاب به نظر می رسد 
و از این منظر   باید طراحان گــروه پینین فارینا مخصوصا 

لورنزو راماچیوتی را بابت ایده خوب این سری ستود. 
406 که نخستین بار ســال 1991 به عنوان جانشین پژو 
40۵ ســر زبان ها افتاد، خودرویی بود مــدرن و کوچک و 
جذاب که در نسخه سدان شــکیل و در نسخه کوپه بسیار 
جذاب می نمود و کیفیت خوب خودرو در بخش پایداری 
زمینه ســاز شــهرت جهانی اش را فراهم کرد. این خودرو 
فرانسوی که در قوی ترین نســخه با موتور شش سیلندر 
2.9 لیتری به دست مشتریان رسید به تعداد بسیار اندکی 
وارد کشــور شــد که تصویر پایین صفحه یکی از معدود 
بازماندگان 406 را با پلاک ملی نشــان می دهد. 406 که 
در طول شش سانتی متر از پژو پارس بلندتر است، در دوره 
خود به دردســری جدی برای محصــولات فولکس، رنو، 
آئودی و حتی بنز بدل شد و بسیار مورد ستایش قرار گرفت. 
طراحان ایران خودرو نیز در آن موقع بــا آگاهی از همین 
موضوع دست به ترکیب بدنه 40۵ با فرم دماغه 406 زدند و 
به این ترتیب پرشیا متولد شد. خودرویی که از گذار دو دهه 
کماکان خوش چهره و موقر به نظر می رسد و همین عامل 
رمز توفیقش در بازار ایران اســت. از معضلات کیفی این 
خودرو یا ترکیب پرمعضل موتورهای متنوع روی این سدان 
که بگذریم، پارس با باطن 40۵ و چهره 406 خودرو جذابی 

است که در رنگ سفید یکی از نمادهای بازار ایران است.
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جدیدترینقیمتبیتکوین
بازارارزهایدیجیتالکههمزمانباپاندمیکروناوتحتتاثیر

تنشهایسیاسیوژئوپولیتیکخاورمیانهوآمریکاوچیندرقبلاز
آنروزهایسختیرامیگذراندند،دوبارهبهمداررشدبازگشته

است.بهعنوانمثالدراواخرهفتهگذشته،قیمتبیتکوینتوانست
ازکانال۱۲هزاردلارعبورکندورکوردرشدقیمتخودراازسال
۲۰۱۷تاکنونبشکند.بهعقیدهکارشناسان،دلیلرشدچشمگیر
اینارزدیجیتالهجوممتقاضیانبهبازارارزهایدیجیتالاست.
بااینحالقیمتبیتکویندرآغازهفتهجارینتوانستدرکانال
۱۲هزاردلاربماندوروزگذشتهبابرگشتبهکانالقبلیباقیمت

۱۱هزارو۲۸۱دلارو۶۰سنتمعاملهشد.

کاهشتعدادچکهایبرگشتیدرکشور
گزارشبانکمرکزیازآمارچکهایمبادلهایدرخردادماه

99نشانمیدهد،پسازتعلیقسهماههبرخیازتنبیههایمربوط
بهچکبرگشتیتوسطدولتکهبهخاطرشیوعکرونااتخاذشد،
نسبتتعدادچکهایبرگشتیبهمبادلهایدراینماهنسبتبه
اردیبهشت۱۰.4درصدکاهشپیداکرد.درخردادماهامسال
درکلکشوربالغبر۷.9میلیونفقرهچکباارزشیدرحدود
۱54هزارمیلیاردتومانصادرشدهکهبیشازهفتمیلیون

فقرهچکباارزشیمعادل۱35هزارمیلیاردتومانوصولشده
و۸۸۱هزارفقرهچکباارزشیمعادل۱۸هزارمیلیاردتومان

برگشتخورد.

میانگینقیمتجدیداوراقتسه
قیمتاوراقتسهیلاتمسکندرروزهایاخیربهخاطر

انتشاراخباریدربارهاحتمالایجادمحدودیتهایجدید
معاملاتی،روندنزولیدرپیشگرفتهوبهکانال۶۰هزار

تومانرسید.اکثرقریببهاتفاقنمادهایزیرمجموعهتسه
درمعاملاتدیروزسقفدامنهنوسانمنفیپنجدرصدرا

تجربهکردندوبینسههزارو۱۰۰تاسههزارو۶۰۰تومان
ارزانشدند.بیشترینکاهشقیمتبهاوراقتسهیلات

مسکنصادرهدرتیرماهتعلقداشتکهعرضهبالایآنها
کاهشقیمتآنهاراتشدیدکرد.درنتیجهایناتفاققیمت

هربرگازایناوراقبه۶3هزارو9۸۸تومانرسید.

شاخصبورسمثبتماند
شاخصبورسدرجریانمعاملاتروزسهشنبهباثبترشدهزار
و۶9۶واحدیدرارتفاعیکمیلیونو995هزارواحدقرارگرفت.
دراینروزبیشاز۱3میلیاردوهفتمیلیونسهموانواعاوراقمالی
دربیشازدومیلیونو4۸۰هزارنوبتمعاملهدستبهدستشدتا

ارزشروزبازاراز۲4هزارو۶۰۰میلیاردتومانفراتربرود.بیشترین
اثرمثبتبهنامنمادهایمتعلقبهشرکتهایسرمایهگذاریتامین

اجتماعی،صنایعپتروشیمیخلیجفارسوسرمایهگذارینفتو
گازوپتروشیمیثبتشدونمادشرکتهایصنایعمسایران،

پالایشنفتاصفهانوایرانخودروباافتخودازرشدبیشتربورس
جلوگیریکردند.

ان
وم

ر ت
هزا

صد
در

ان
وم

ر ت
هزا

حد
 وا

زار
10ه 60 1/6 اعلامتعرفهدولتیتستکرونا55

دبیرورئیسدبیرخانهشورایعالیبیمهسلامتکشورمیگوید،
درآخرینجلسهاینشوراچندموضوعبررسیوموردتصویبقرار
گرفت.یکیازاینمصوبات،بازنگریتعرفهخدمتآزمایشگاهی

تشخیصکووید۱9براساسآزمایشهایمولکولیPCRبود.
بهگفتهدکترسیدسجادرضوی،دراینجلسهمقررشدتعرفه

آزمایشعلاوهبرقیمتاعلامشدهکیتتشخیصیازسویادارهکل
تجهیزاتپزشکی،دربخشدولتیحدود55هزارتومانودربخش
خصوصیحدود۱۱۸هزارتومانباشد.گزارشهایمیدانیحاکی

ازایناستکهبااحتسابقیمتکیت،مردمحدود۶۰۰هزارتومان
برایتستدربخشخصوصهزینهمیکنند.
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قیم

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

9میلیون و 700هزار

هفت میلیون و 800هزار

10میلیون و 900هزار

9میلیون و 100هزار

10میلیون و 100هزار

9میلیون و 500هزار

هشت میلیون و 300هزار

28میلیون و 500هزار

18میلیون و 900هزار

25میلیون

قیمت انواع ماشین لباسشویی هشت کیلوگرمی

پاکشوما

مایدیا

زیرووات

کندی

کرال

جنرال آدمیرال

کروپ

بوش

ال جی

ال جی

TFU-84401

WU-34804

OZ-1184

GVS-228TC3

TFW-28414

FTU-4804

WFT 48402

WAW324DE

WM-821NW

WM-845S

1
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قیمت انواع هدفون بی سیم

شیائومی

شیائومی

سامسونگ

سامسونگ

سونی

اپل

اپل

کیو سی وای

هایلو

باسئوس

Redmi Airdots S

Redmi Airdots

Galaxy Buds Plus

Galaxy Buds

WF-1000MX3

AirPods New Generation

AirPods Pro

T5

GT1

W04 Pro

520هزار

390هزار

دو میلیون و 300هزار

یک میلیون و 700هزار

چهار میلیون و 500هزار

سه میلیون و 400هزار

پنج میلیون و 300هزار

500هزار

430هزار

870هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 23هزار و 300

27هزار و 320

30هزار و 265

شش هزار و 345

سه هزار و 345

11میلیون و 50هزار

10میلیون و 550هزار

پنج میلیون و 550هزار

سه میلیون و 200هزار

یک میلیون و 76هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 23هزار و 200

27هزار و 170

30هزار و 65

شش هزار و 325

سه هزار و 325

10میلیون و 850هزار

10میلیون و 250هزار

پنج میلیون و 350هزار

سه میلیون

---

ســکه طلا ديروز سه شــنبه برای چهارمین روز متوالی 
با عقب نشــینی کم دامنه روبه رو شــد تا از 11میلیون و 
300هزار تومان هفته گذشته به 11میلیون و 100هزار 
تومان برسد. اين اتفاق درحالی رخ می دهد که بهای انس 
در بازار جهانی در محدوده هزار و 970تومان گرفتار شده 
و از طرف ديگر دلار در بازار آزاد و غیررسمی ايران همان 
جايگاه 23هزار و  300تومانی خود را حفظ کرده اســت. 
به  اين ترتیب مشخص است که فعلا کاهش تقاضا قیمت 
سکه را پايین می آورد و اين روند می تواند تا تخلیه کامل 
حباب ادامه داشته باشد. حجم حباب هفته پیش 900هزار 
تومان برآورد می شد و حالا می توان آن را حدود 600هزار 

تومان در نظر گرفت.
عوامل مهم تاثیرگــذار بر قیمت طلا در بــازار جهانی را 
تنــش در روابط چیــن و آمريکا، شــیوع و گســترش 
روزافزون اپیدمــی کرونا و حس نبود امنیت سیاســی و 
اجتماعی می دانند. حضور اين سه عامل موجب می شود 
ســرمايه گذاران به حضور در پناهگاه های امنی مثل طلا 

تمايل پیدا کنند.
سايت walletinvestor.com که اقدام به پیش بینی 
قیمت طلا می کند، گفته در هفتــه آينده قیمت طلای 
جهانی روند افزايشــی خود را ادامه می دهد و سپس در 
10روز ابتدايی ماه بعــد میلادی با افــت قیمت مواجه 
می شود. نرخ پیش بینی شده برای اين بازه به طور میانگین 
کمتر از دوهزار دلار خواهد بود. اگر تحقق اين پیش بینی ها 

را در مــورد بهای انــس قطعی درنظر بگیريــم، پس در 
دوهفته باقی مانده از مردادماه و هفته اول شــهريور نیز 
وضع قیمت سکه در ايران دقیقا همان چیزی خواهد بود 
که الان شاهدش هستیم. اگرچه افزايش 30دلاری انس 
جهانی محتمل است اما اين عامل توسط سرکوب تقاضا 
در روزهای محرم و صفر تعديل می شــود. پس ســکه را 
همچنان در محدوده 11میلیون تومان مشاهده خواهیم 
کرد. با اين حــال walletinvestor.com پیش بینی 
کرده، قیمت جهانی طلا از هفته دوم شــهريور شروع به 

کاهش کند. 
اين اتفاق در ايران با تعطیلات تاســوعا و عاشورا مصادف 
اســت و پس از آن نیز بايد به اســتقبال ماه صفر برويم. 
درنتیجه دو عامل همزمان به قیمت سکه يورش خواهند 
برد و تلاش می کنند قیمت ســکه را پايیــن بیاورند؛ تا 
چقدر؟ شــايد زير 10میلیون. اين اتفاق ها حداقل برای 
سه هفته ديگر محتمل هســتند اما درحال حاضر قیمت 
بالای ســکه باعث می شــود آن دســته از متقاضیان که 
همچنان اصرار به خريد دارند، چیزی مثل طلای آب شده 
را به سکه 11میلیونی ترجیح دهند. الان در بازار هرگرم 
طلای 18عیار حدود يک میلیون و 70هزار تومان قیمت 
دارد و چــون ارزش آن بــدون اجرت ســاخت و مالیات 
محاسبه می شود، خريد و فروش آن با وجود هشدارهای 
مداوم در وزن های کوچک مثل شمش های زشت پنج و 

شش گرمی باب شده است. 

   سکه و طلا

سکه چه زمانی به زیر 10میلیون می رسد؟

ديروز سه شنبه شرکت پتروشیمی ارومیه وارد بازار سرمايه 
شد. در اين عرضه اولیه 15درصد از سهام اين شرکت يعنی 
در مجموع حدود 105میلیون ســهام به ســرمايه گذارها 
فروخته می شــود و هر نفر می تواند بــرای خريد حداکثر 
40سهم سفارش ثبت کند. قیمت در نظر گرفته شده برای 
سهام شرکت پتروشــیمی ارومیه با نماد شاروم، حداکثر 
630تومان است و اين يعنی کسانی که در اين عرضه اولیه 
شــرکت کردند، می توانســتند نهايتا برای خريد 25هزار 
تومان سهام شاروم سفارش ثبت کنند. اگر اين رقم برايتان 
خیلی کم به نظر می رسد، احتمالا ادامه ماجرا بیشتر از قبل 
ناامیدتان کند. چراکه محاسباتمان نشان می دهد اگر تعداد 
مشــارکت کننده ها در اين عرضه اولیه مثل هفته گذشته 
حدود پنج میلیون و 300هزار نفر باشد، کل 105میلیون 
سهم شرکت بین اين تعداد مشارکت کننده به طور مساوی 
تقسیم خواهد شد و احتمالا به هر نفر 19سهم شاروم تعلق 
خواهد گرفت. آن هم با قیمــت حداکثر يعنی 630تومان. 
اگر تا حالا اين دو رقم را در هم ضرب نکرده ايد، بايد بگويیم 
احتمال دارد سهم هر نفر از عرضه اولیه شاروم تنها 12هزار 

تومان باشد. يعنی به اندازه دو نان سنگک کنجدی!
عرضه اولیه های کوچــک اين روزها حســابی توی ذوق 
سهامداران بورس می زند. ســال گذشته آمار مشارکت در 
عرضه های اولیه تقريبا يک دهم رقم فعلی بود و اين مورد 
باعث می شد سهم هر نفر از سهامی که به تازگی در بورس 
عرضه می شود، خیلی بیشتر باشــد. آن زمان شرکت ها با 

فاصله خیلی بیشتری از همديگر به بورس می آمدند و شايد 
هر دو ماه يک بار بايد منتظر عرضــه اولیه می بوديم، ولی 
حالا تقريبا هر هفته دو شــرکت به بورس می آيند و سبد 
سهامداران پر شده از شرکت هايی که در يکی دو ماه اخیر به 
بورس آمده اند و هنوز روند رو به رشد آنها متوقف نشده. اين 
شرکت ها عموما کوچک ترين شرکت های بورسی را تشکیل 
می دهند. مثلا نماد غگیلا مربوط به شرکت پگاه گیلان که 
در ارديبهشت ماه به بورس آمد، حالا رتبه اول کوچک ترين 
شرکت بورســی را در اختیار دارد. کل اين شرکت در حال 

حاضر 293میلیارد تومان می ارزد. 
هرچند امسال سهم هر سهامدار از عرضه اولیه خیلی کوچک 
شده و شــاهد ارقامی مثل 12هزار تومان، 15هزار تومان و 
20هزار تومان به عنوان ارزش سهام عرضه اولیه هستیم اما 
مجموع همین سهم هاست که می تواند سود قابل توجهی 
نصیب ما کند. بررسی ها نشان می دهد بازدهی سهام عرضه 
اولیه امسال خیلی بیشتر از سال های گذشته بود. تا دو سال 
پیش سوددهی سهام عرضه اولیه غیرقابل پیش بینی بود و 
سهام شرکت ها نهايتا تا 50درصد رشد می کرد، ولی حالا 
کاملا از بازدهی مثبت سرمايه گذاری در عرضه اولیه مطمئن 
هســتیم و انتظار ســود 200درصدی چندان غیرمعقول 
نیست. مجموع ارزش عرضه اولیه شرکت ها در سال 99 تا 
اينجای کار حدود پنج میلیون و 200هزار تومان است و اگر 
کسی در تمام اين عرضه ها شرکت کرده باشد، حالا صاحب 

سرمايه 20میلیون تومانی است.

   بورس

عرضه اولیه به ارزش دو نان سنگک

  مسکن

راهنمای ثبت نام در سامانه وام ودیعه مستاجران
زمانبندی ثبت نام متقاضیان بر اساس رقم سمت راست کد ملی انجام شده است

گروه بازار| متقاضیان دريافت تسهیلات کمک وديعه اجاره 
مسکن که با ارسال پیامک درخواست خود را رزرو کرده اند از 
ساعت 11 صبح روز سه شنبه 14مرداد تا 20مرداد بر اساس 
آخرين رقم سمت راســت کد ملی خود بايد به سامانه طرح 
اقدام ملی مســکن مراجعه کنند. پرداخت تسهیلات وديعه 
مستاجران طبق برنامه پنج روز ديگر در دوشنبه 20مرداد آغاز 
می شود؛ اين در حالی است که مسئولان بانک مرکزی و وزارت 
راه و شهرسازی تازه همین يکی دو روز پیش جزئیات دقیق و 
نهايی نرخ سود و اقساط ماهانه وام مستاجران را اعلام کرده اند. 
الان به طور قطعی می دانیم وام را دست صاحبخانه نمی دهند و 
مستاجر به عنوان پرداخت کننده اقساط با بانک طرف حساب 
خواهد بود. اگر او زمان بازپرداخت وام را يک ساله تعیین کند، 

فقط سود وام را به صورت قســط ماهانه می پردازند اما يک 
امکان عالی هم پیش رو خواهد داشت. در صورتی که وام را سه 
ساله پس بدهید، در پايان کل پول مال خودتان می شود. حالا 

بیايید از اول همه چیز را با هم بررسی کنیم. 

   راهنمایثبتنامواممستاجران
متقاضیان دريافت تسهیلات کمک وديعه اجاره مسکن که 
با ارسال پیامک درخواســت خود را رزرو کرده اند از ساعت 
11صبح سه شــنبه 14مرداد تا 20مرداد بر اساس آخرين 
رقم سمت راست کد ملی خود بايد به سامانه طرح اقدام ملی 

مسکن در آدرس tem.mrud.ir مراجعه کنند. 
روز سه شنبه 14 مرداد مختص ثبت نام متقاضیانی خواهد 

بود که آخرين رقم ســمت راســت کد ملی آنها »4« است. 
چهارشنبه 15 مرداد متقاضیانی که آخرين رقم سمت راست 
کد ملی آنها »2و 3« است بايد به سامانه مراجعه کنند. 16 
مرداد متقاضیانی که آخرين رقم سمت راست کد ملی آنها 
»1« است، 17 مرداد متقاضیانی که آخرين رقم سمت راست 
کد ملی آنها »5«، »6« و »7« است، 18 مرداد متقاضیانی که 
آخرين رقم سمت راست کد ملی آنها »0«، »8«، »9« است و 
20 مرداد کلیه متقاضیان جامانده در اين مدت قادر خواهند 

بود برای ثبت نام در سامانه اقدام کنند.

   محاسبهاقساطوامودیعهمستاجران
وام وديعه مستاجران توســط 19بانک و موسسه اعتباری 

پرداخت می شود. رقم اين وام برای مســتاجران در تهران 
50میلیون تومان، در شهرهای مشهد، اصفهان کرج، شیراز، 
تبريز، اهواز و کرمانشاه 30میلیون تومان و در باقی شهرهای 

کشور 15میلیون است.
پرداخــت وام در دو نوع انجــام می شــود؛ روش اول برای 
خانواده هايی کم درآمد مناسب است اما بقیه هم می توانند 
روی آن حســاب باز کنند چون با توجه بــه اينکه اصل وام 
سر يک سال به بانک برمی گردد، مستاجر تنها به پرداخت 
سود می پردازد. پس اقساط ماهانه رقم ناچیزی خواهد بود. 
محاســبه های نهايی می گويند با سود تســهیلات مرابحه 
13درصــدی دريافت کننده وام 50میلیــون تومانی ماهی 
540هزار تومــان، دريافت کننــده وام 30میلیون تومانی 
ماهی حدود 320هزار تومان و دريافت کننده تســهیلات 
15میلیون تومانی فقط حدود 160هزار تومان در ماه قسط 
می دهند. با وجود رقم پايین اقســاط اين نوع از دريافت وام 
برای متقاضیان معايبی خواهد داشت. مثل اينکه فقط يک 
سال آن را در اختیار دارند و پس از اينکه پول را به بانک پس 

دادند، مشکلاتشان همچنان به قوت خود باقی است. برای رفع 
اين نقیصه بانک مرکزی بالاخره تايید کرد که روش دومی هم 
وجود دارد و در آن مستاجر می تواند درخواست دهد وام را 
برای سه سال در اختیار داشته باشد و در عوض اصل پول و 
سود آن را خرد خرد با بانک تسويه کند. در پايان اين 36ماه 
وامی که گرفته ايد مال خودتان خواهد بود. در اين حال نرخ 
سود 12درصد محاسبه می شــود. به اين ترتیب مستاجران 
تهرانی که 50میلیون تومان دريافت می کنند با احتساب سود 
وام بايد ماهی يک میلیون و 660هزار تومان قســط بدهند. 
در پايان مراحل بازپرداخت وام 50میلیون تومانی در مدت 
36ماه مستاجر حدود 60میلیون تومان به بانک پس می دهد. 
به عبارت ديگر سود وام 50میلیون تومانی برای مستاجران 

پايتخت حدود 9میلیون و 800هزار تومان است.
در روش بازپرداخت 36ماهه، بــرای وام 30میلیون تومانی 
مبلغ اقساط ماهانه مستاجران ساکن در کلانشهرها 996هزار 
و 429تومان است. کل بازپرداخت اين وام حدود 36میلیون 
پس از پايان بازه سه ساله خواهد بود و آنها بايد اصل وام را با 

شش میلیون تومان سود پس بدهند. همچنین میزان اقساط 
ماهانه وام 15میلیون تومانی در بازپرداخت 36ماهه، طبق 
محاسبه ها 498هزار و 200تومان اســت. کل بازپرداخت 
اين وام در پايان ســه ســال 17میلیون و 935هزار تومان 
محاسبه می شــود. پیش از اين متقاضیان واجد شرايط در 
ساعت 10صبح روز شنبه چهارم مردادماه با ارسال کدملی 
سرپرســت خانوار به سرشــماره پیامکی 300073640 از 
طريق تلفن همراه شخصی خود نسبت به ثبت نام اولیه اقدام 
کرده اند. مهلت ثبت نام در ساعت 24روز پنجشنبه 9مردادماه 
به پايان رسیده است و طبق گفته ها 2.2میلیون نفر در نهايت 
با ارسال پیامک درخواست خود را ثبت کرده اند. گفته شده 
حدود يک میلیون نفر وام می گیرند پس از اين نظر هم شانس 

زيادی برای مستاجران وجود خواهد داشت. 
طبق برنامه ريزی 20مردادماه اسامی واجدان شرايط اعلام 
می شود و افراد بايد در سامانه وزارت راه و شهرسازی به آدرس 
tem.mrud.ir ثبت نام خود را تکمیــل کنند. بعد از آن 
مشخصات متقاضی به بانک می رود تا وام به او پرداخت شود.

   قیمت انواع گوشی دست دوم آیفون
آنهايی کــه آيفون 11 دســت دوم خــود را برای 
فروش گذاشــته اند، عموما قیمت هــاي معقولی 
پیشــنهاد نمی دهند. اين گوشــی ها هنوز در بازار 
هســتند و قیمت های پیشــنهادی در آگهی های 
دســت دوم عموما نزديک به قیمت گوشــی های 
 iPhone 11 آکبند است. مثلا يکی از فروشنده ها
128گیگابايتی خود را با قیمت 25میلیون تومان 
آگهی کرده. در حالی که قیمــت آيفون 11 نو در 
حال حاضر حدود 23میلیون تومان است. در بین 
آگهی های فروش می توان پیشنهادهای خوب هم 
 iPhone 11 پیدا کرد. يکــی از آنها می خواهــد
Pro Max با ظرفیت 64گیگابايت را 28میلیون 
تومان بفروشــد و می گويد گوشــی در حد آکبند 

است. وســايلش کامل و صرفا سیم شارژر به خاطر 
استفاده زياد کهنه شــده. مدل آکبند اين گوشی 
در فروشــگاه ها حدود 34میلیون تومان فروخته 
می شود و با خريد گوشی دست دوم احتمالا می توان 
شش میلیون تومان صرفه جويی کرد. يک نفر ديگر 
iPhone 11 با ظرفیت 128گیگابايت مشکی رنگ 
را 21میلیون تومان می فروشد که حدود دو میلیون 
و 500هزار تومان با مــدل آکبند آن اختلاف دارد. 
مدل های 64گیگابايتی هم در آگهی های دست دوم 
تقريبا 19 تا 20میلیون تومان يعنی ســه میلیون 

تومان زير قیمت بازار پیشنهاد می شوند.
 iPhone SE 2020 تازه ترين گوشی اپل يعنی
هم در بین آگهی های فروش گوشی دست دوم به 
چشم می خورد. يک نفر که ادعا می کند اين گوشی 

را تازه از آمريکا آورده می خواهد آن را 11میلیون 
تومان بفروشد. اين گوشی در بازار حدود 15میلیون 
تومان قیمت دارد. احتمالا صاحب آگهی گوشی را 
رجیستر نکرده باشــد و برای همین در کمتر از دو 

ماه می خواهد گوشی خود را بفروشد. 
اگر می خواهیــد بــه آيفون های قديمــی اکتفا 
کنید، احتمــالا بتوانید با بودجه چهــار میلیونی 
ســراغ iPhone 6s مدل 64گیگابايتــی برويد. 
فروشــنده های گوشی دســت دوم iPhone 7 با 
ظرفیت 128گیگابايت را بین پنج تا شش میلیون 
تومان و مدل های 256گیگابايتی را حدود هفت تا 
هشت میلیون تومان قیمت گذاری می کنند. قیمت 
iPhone 7 Plus هم با ظرفیت 256گیگابايتی در 
اين آگهی ها بین هشت تا 10میلیون تومان متغیر 

است. فروشنده هايی که از iPhone 8 خود خسته 
شــده اند و آن را برای فروش آگهی کرده اند، حدود 
10میلیون تومان برای مدل هــای 64گیگابايتی 
پول می خواهند. فروشگاه هايی که هنوز مدل های 
آکبند اين گوشی را دارند، آن را بین 13 تا 14میلیون 
 iPhone 8 Plus تومان می فروشند. از طرف ديگر
دســت دوم 64گیگابايتــی در آگهی های فروش 
حدود 13میلیون تومان قیمت دارد. فروشنده های 
مدل های 256گیگابايتی دســت دوم حتی سراغ 
قیمت هايی در حدود 15میلیون تومان می روند که 

کمی بالا به نظر می رسد.
گوشــی دســت دوم iPhone X بــا ظرفیــت 
64گیگابايت در آگهی های موبايل کارکرده عموما 
حدود 15میلیون تومان قیمــت دارد و مدل  های 

256گیگابايتی تقريبا 16میلیــون تومان آگهی 
شــده اند. هرچند بعضی فروشنده ها برای گوشی 
دســت دومشــان ارزش 17میلیون تومانی قائل 
هســتند و قیمت های پیشنهادی شــان چندان 
معقول به نظر نمی رسد. چراکه با چنین بودجه ای 
می توان سراغ iPhone XS دست دوم با ظرفیت 
64گیگابايتی رفت. البته توجه داشــته باشید که 
بعضی فروشــنده ها اين گوشی دســت دوم را تا 
20میلیون تومان قیمت گذاری می کنند. با اينکه 
 iPhone XS می توان با 21میلیون تومان سراغ

دست دوم 256گیگابايتی رفت. 

   قیمتانواعگوشیدستدومسامسونگ
خريدارهــای سامســونگ ديرتــر از آيفون بازها 

از گوشی شــان خســته می شــوند و برای همین 
پیدا کردن گوشــی های پرچم دار دست دوم مثل 
 Note 10 و S10، S20 سامســونگ گلکســی
چندان کار راحتی نیســت. در بیــن موبايل های 
میان رده شــانس تان بــرای پیدا کردن گوشــی 
دســت دوم بیشــتر خواهد بود. مثلا سامسونگ 
Galaxy A70 نو در بازار حــدود هفت میلیون 
و 500هــزار تومــان قیمــت دارد و می تــوان با 
صرفه جويی يک و نیم میلیونی ســراغ مدل های 
 Galaxy دست دوم رفت. چراکه قیمت سامسونگ
A70 دست دوم عموما حدود شش میلیون تومان 
 Galaxy A50 است. فروشــنده های سامسونگ
عموما در آگهی هايشان سراغ قیمت هايی بین چهار 
میلیون و 500هزار تا چهار میلیــون و 800هزار 

تومان می روند. قیمت مدل های آکبند اين گوشی 
در حال حاضر حدود پنج میلیون و 700هزار تومان 
است و با خريد مدل های دست دوم می توان حدود 
يک میلیون تومان صرفه جويی کرد. هرچه قیمت 
پايین تر بیايد، اختلاف گوشی های نو و دست دوم 
 Galaxy کمتر می شود. مثلا اگر بخواهید گوشی
A30s 128گیگابايتی بخريــد، قیمت مدل های 
آکبند حدود چهــار میلیون و 700هــزار تومان 
اســت و در آگهی های دســت دوم با قیمت هايی 
حدود چهار میلیــون و 300هزار تومــان روبه رو 
خواهید شد و اين يعنی اگر ســراغ گوشی دست 
دوم برويد، تنهــا 400هزار تومــان صرفه جويی 
 Galaxy A20 کرده ايد.  شرايط برای سامسونگ
کمی سخت تر می شود. اين گوشی در بازار حدود 
ســه میلیون و 600هزار تومان فروخته می شود و 
با Galaxy A20s تقريبــا 50هزار تومان تفاوت 
دارد. اگر بخواهید سراغ مدل های دست دوم برويد، 
بهترين پیشــنهادی که ما پیدا کرديم، مربوط به 
فروشنده ای بود که گوشــی دست دوم خود را سه 
میلیون و 100هزار تومان آگهی کرده اســت. اگر 
بخواهید سامســونگ Galaxy A10s نو بخريد 
تقريبا دو میلیون و 800هــزار تومان بودجه لازم 
داريد. در بین آگهی های گوشی دست دوم می توان 
پیشــنهادهای دو میلیون و 500هزار تومانی پیدا 
کرد. خیلــی از آگهی دهنده ها انتظــار زيادی از 
گوشی شــان دارند و آن را هم قیمــت با مدل هاي 

آکبند به فروش گذاشته اند. 
در بین گوشی های سری S سامسونگ، جديدترين 
مدلی که می توان در آگهی های دســت دوم پیدا 
کرد، سامســونگ Galaxy S9 است که آن را با 
قیمت حدود هشــت میلیــون و 300هزار تومان 
می فروشــند. اين رقم اختلاف خیلــی زيادی با 
قیمت مدل های آکبند در فروشگاه ها دارد. چراکه 
فروشنده های موبايل سامسونگ Galaxy S9 را 
حدود 14میلیون تومان می فروشند. سامسونگ 
Galaxy S8 plus دست دوم عموما هفت میلیون 
تومان آگهی می شود ولی اگر خوب بگرديد می توان 
آگهی هايی با قیمت پنــج میلیون تومان هم پیدا 
کرد. ولی بهتر است به ســلامت چنین گوشی اي 
شک کنید چون تا حدودی زير قیمت بازار فروخته 
می شود. بررسی آگهی های گوشی دست دوم نشان 
می دهد در حال حاضر اگر بخواهید سامســونگ 
Galaxy S7 دســت دوم بخريد حــدود چهار 
میلیون تومان بودجه لازم داريد. قیمت سامسونگ 
Galaxy S7 Edge دســت دوم هم حدود سه 

میلیون تومان است.

  قیمتانواعگوشیدستدومهوآوی
اگر به جای خريد گوشــی نو، ســراغ گوشی های 

دســت دوم هوآوی برويــد بین 500هــزار تا دو 
میلیون تومان صرفه جويی خواهیــد کرد. نمونه 
 P30 Lite آن را می توان در آگهی های فــروش
دست دوم با قیمت سه میلیون و 200هزار تومان 
مشــاهده کرد. مدل آکبند اين گوشــی در حال 
حاضر حــدود پنج میلیــون و 400هــزار تومان 
قیمت دارد. پیدا کردن گوشــی هايی که هنوز در 
بازار هســتند، در بین آگهی های دست دوم کار 
سختی به نظر می رسد چراکه تعداد فروشنده های 
گوشی های دســت دوم هوآوی نســبت به بقیه 
 Y7 Prime برندها خیلی کمتر است. آنها هوآوی
2019  را حدود سه میلیون تومان می فروشند. اين 
گوشی در بازار حدود سه میلیون و 800هزار تومان 
است و اگر سراغ مدل های دست دوم برويد تقريبا 
 Y9 800هزار تومان به نفعتان خواهد بود. هوآوی
2019 تقريبا با همین قیمت سه میلیون تومانی در 
بین آگهی های فروش گوشی دست دوم به چشم 
می خــورد. در بین مدل هــای قديمی تر، هوآوی 
Y6 تقريبا يک میلیون و 300هزار تومان اســت 
ولی احتمالا صاحب قبلی آن دست کم چند سال 
با گوشی کار کرده اســت. گوشی های دست دوم 
سری نوا هوآوی اختلاف خیلی کمی با مدل های 
آکبندشان دارند. مثلا هوآوی Nova 5T در حال 
حاضر حدود هشــت میلیون تومان اســت و اگر 
سراغ آگهی های دست دوم برويد، ارزان تر از هفت 
میلیون و 500هزار تومان به سختی پیدا خواهید 
کرد. گوشی های آنر هم شــرايط مشابهی دارند و 
اختلاف مدل های دست دوم و آکبند چندان زياد 
نیســت. مثلا Honor 7X در بازار ســه میلیون 
تومان فروخته می شــود و فروشنده ها روی مدل 
دست دوم اين گوشی حدود دو میلیون و 500هزار 

تومان قیمت می گذارند.

  قیمتانواعگوشیدستدومشیائومی
فروشنده های گوشی شــیائومی دست دوم عموما 
قیمت بالايی برای گوشی شان می گذارند. طوری 
که اختلاف قیمت مدل های آکبند و دســت دوم 
شــیائومی خیلی کمتر از بقیه برندها است. مثلا 
آنها برای شــیائومی Mi 9T بین هفت میلیون تا 
هفت میلیون و 500هزار تومان پول می خواهند 
که تقريبا همان قیمت مدل های آکبند است. در 
بینشان می توان پیشــنهادهايی در حدود شش 
میلیون و 500هــزار تومان پیدا کــرد که باز هم 
اختلاف چندانی با قیمت روز بازار ندارد. شیائومی 
Note 8 يک نمونه ديگر است که در بازار حدود 
چهار میلیون و 300هــزار تومان قیمت دارد و در 
آگهی های فروش گوشی دست دوم با قیمت هايی 
در حدود ســه میلیون و 900هزار تومان مواجه 

خواهید شد.

خرید موبایل
زیر قیمت بازار

گزارشی از قیمت انواع گوشی های دست دوم
آیفون، سامسونگ، هوآوی و شیائومی که دیگر برای 

صاحبانشان عزیز نیستند
گروه بازار| نگاه کردن به جدول قیمت گوشی ها هر کسی را به ترس می اندازد. اتفاقی که باعث شده 
حالا گوشی های دست دوم بیشتر برایمان محبوب شوند. هرچند خود فروشنده های این گوشی ها 
هم بعضا قیمت های عجیب و غریبی پیشنهاد می کنند. در این گزارش سراغ آگهی هایی رفته ایم که 
صاحب آنها از موبایلش خسته شده، دلش را زده، می خواهد گوشی جدیدتر بخرد، پول لازم دارد 
یا حتی می خواهد برود سربازی و فعلا گوشی موبایل لازم ندارد. آنها هر کدام دلایل مختلفی برای 
فروش گوشی شان دارند. قیمت هایی که می گویند در اغلب آگهی ها نزدیک به قیمت مدل های آکبند 
موجود در بازار است. در بین آنها می توان پیشنهادهای خوبی هم پیدا کرد. مثلا بعضی از فروشنده ها 
گوشــی های آیفون را تا چهار میلیون ارزان تر از مدل های آکبند آگهی کرده اند. خرید گوشی های 
دست دوم میان رده سامسونگ می تواند تا یک میلیون تومان برایتان صرفه جویی به همراه داشته 
باشد. گوشی های دست دوم هوآوی بین 500هزار تا دو میلیون تومان ارزان تر از مدل های آکبند و 
گوشی های دست دوم شیائومی با اختلاف حدود 500هزار تومان نسبت به مدل  های نو موجود در بازار 
فروخته می شــوند. اگر این اختلاف قیمت ها برایتان جذاب به نظر می رسد، می توانید روی گزینه 
خرید گوشی های دست دوم حساب باز کنید. صرفا کافی است موقع خرید حسابی حواستان را به 
خوردگی های بدنه و خط و خش ها جمع کنید، قبل از خرید تنظیمات گوشی را به حالت کارخانه ببرید 
و حتما از فروشنده بخواهید در سامانه همتا فرآیند انتقال مالکیت گوشی را مو به مو اجرا کند. بعد 

از آن می توانید با هزینه پایین تری صاحب گوشی شوید.
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی:

شیوع کرونا باعث افزایش ۴۰ درصدی مصرف آب شرب 
شده است

 - شرقی  آذربایجان 
مدیرعامل  مسلمی:  مجید 
استان  فاضلاب  و  شرکت آب 
از  گفت:  شرقی  آذربایجان 
زمان شیوع کرونا مصرف آب 
شرب در آذربایجان شرقی ۴۰ درصد افزایش یافته است. به گزارش 
خبرنگار ما در آذربایجان شرقی، علیرضا ایمانلو گفت: به دلیل شیوع 
ویروس کرونا و گرمای هوا متاسفانه میزان مصرف آب در سراسر 
کشور افزایش چشمگیری  داشته است. ایمانلو گفت: شهرستان بناب 
جزو شهر هایی است که میزان مصرف آب آن نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته، به علت شیوع ویروس کرونا افزایش بسیار چشمگیری 
داشته است و این امر منجر شده تا قطعی آب در شهر و روستا های 
بناب به وجود آید که در همین راستا برای رفع مشکلات آب در بناب 
راهکار های کوتاه مدت و بلند مدت در نظر گرفته ایم. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی با اشاره به اینکه آب 
شهرستان بناب از زرینه رود تامین می شود، گفت: تصمیمات مهمی 
از بابت تامین آب آشامیدنی بناب در نظر گرفته ایم که از آن جمله 
می توان به بالابردن ظرفیت آب های زیر زمینی اشاره کرد. مهندس 
ایمانلو افزود: امیدواریم بتوانیم طی چند هفته آینده مشکل کمبود 
آب را در شهر و روستا های بناب برطرف کنیم. مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب آذربایجان شرقی با بیان اینکه شهرستان بناب از نظر 
تصفیه فاضلاب بسیار خوب عمل کرده است، اظهار کرد: با پیگیری 
نماینده بناب در مجلس و فرماندار این شهرستان، مقرر شد از آب 
تصفیه شده فاضلاب جهت مصارف صنعتی استفاده شود. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی در پایان از مردم 
شریف بناب خواست در این روز های سخت که وجود آب بسیار 
حیاتی و ضروری است، در مصرف آب صرفه جویی کنند تا شاهد 
افت فشار و احتمال قطعی آب در روز های گرم تابستان در بناب و 

سایر شهر های استان نباشیم.

مدیر مخابرات منطقه گلستان : 

شوق استفاده از خدمات غیر حضوری در مردم رو به 
افزایش است

گرگان - مشترکان با ایجاد حساب کاربری در سایت مخابرات 
میتوانند از خدمات الکترونیکی بهره مند گردند .مهندس غلامعلی 
شهمرادی مدیر مخابرات منطقه گلستان با اعلام این مطلب افزود: 
تمامی مشترکان تلفن ثابت میتوانند با ورود به وب سایت مخابرات از 
خدماتی الکترونیکی مربوط به تلفن ثابت استفاده کنند.وی با تاکید 
بر اینکه ارائه خدمات الکترونیکی در راستای رفاه حال مشترکان و 
اجرای درخواست آنها در سریعترین زمان ممکن در نظر گرفته شده 
است گفت : مدیریت هزینه ها ، مشاهده تعرفه های داخلی و بین 
المللی ، دریافت ریز مکالمات ، صدور و پرداخت قبوض ، درخواست 
تغییر شماره و سایر خدمات همچو کشف مزاحمت از جمله خدماتی 
است که مشتریان با ورود به سایت مخابرات و در بخش » مخابرات 
گردند  مند  بهره  آن  از  میتوانند  کاربری  ایجاد حساب  و   « من 
.مدیر مخابرات منطقه گلستان با اشاره به اینکه شوق استفاده از 
خدمات غیر حضوری در مردم رو به افزایش است گفت : درجهت 
رضایتمندی مشترکان و در دسترس بودن خدمات مخابرات علاوه 
بر خدمات ارائه شده از طریق سایت ، سامانه های مختلف تلفنی نیز 
مانند 2۰2۰، 2۰۰۰ ، 2۰117 و .... تعبیه شده تا مردم به آسانی و 
بدون مراجعه حضوری بتوانند نیازهای مخابراتی خود را رفع نمایند 
با اعلام آدرس سایت مخابرات به  .مهندس غلامعلی شهمرادی 
نشانی www.tci.ir  ،  سامانه 2۰2۰ را برای پشتیبانی و ارائه 
هرگونه خدمات مربوط به اینترنت  ، سامانه 2۰۰۰ را برای پرداخت 

قبوض و 2۰117 را سامانه رفع خرابی تلفن معرفی کرد .

در چهار ماهه نخست سال جاری

۱۶ هزار و ۱۸۶ گیگاوات ساعت برق در خوزستان تولید 
شده است

اهواز - مدیر بازار برق شرکت 
با بیان  برق منطقه ای خوزستان 
اینکه پیک مصرف برق در تیرماه 
۳.۶ درصد رشد داشته است، گفت: 
در چهار ماهه نخست سال 1۶ هزار 
و 1۸۶ گیگاوات ساعت برق در نیروگاه های خوزستان تولید شده 
است. فرامرز شادفر بیان کرد: ظرفیت منصوبه تولید نیروی برق 
استان خوزستان در بخش انتقال برابر با 1۳ هزار و 1۹۶ مگاوات 
ساعت است که ظرفیت منصوبه در بخش آبی برابر با هشت هزار 
و 1۶۹ مگاوات و در بخش حرارتی ۵ هزار و 27 مگاوات است، در 
بخش DG نیز ۶۵ مگاوات ظرفیت وجود دارد. وی تصریح کرد: 
از 1۶ هزار و 1۸۶ گیگاوات ساعت برق تولیدی ۴1.2 درصد را 
نیروگاه های برق آبی و ۵۸.1 درصد را نیروگاه های حرارتی و سیکل 
ترکیبی تولید کرده اند و سهم نیروگاه های تولید پراکنده ۰.7 درصد 
بوده است. مدیر بازار برق شرکت برق منطقه ای خوزستان افزود: از 
۹ هزار و ۳۹7 گیگاوات ساعت برق تولیدی نیروگاه های گازی و 
حرارتی ۴2 درصد توسط بخش دولتی ) نیروگاه رامین و ماهشهر( 
و ۵۸ درصد توسط بخش خصوصی )نیروگاه های زرگان، آبادان، 
خرمشهر، بهبهان و فجر( تولید شده است. شادفر اضافه کرد: نیروگاه 
های حرارتی و گازی استان در این دوره به طور متوسط در هر روز 
حدود 7۶ گیگاوات ساعت برق تولید و به شبکه تحویل داده اند. وی 
با بیان اینکه پیک تیر ماه سال جاری ۸ هزار و ۳7۸ مگاوات بوده که 
نسبت به پیک بار در مدت مشابه سال قبل حدود ۳.۶ درصد افزایش 
داشته؛ گفت: انرژی مصرفی در چهار ماهه اول سال ۹۹ برابر 1۴ 
هزار و ۶۶۸ گیگاوات ساعت بوده که نشان دهنده حدود 2.۳2 درصد 

افزایش مصرف انرژی نسبت به مدت مشابه در سال قبل است. 

امسال سال طلایی برای بهره برداری از پروژه های 
عمرانی ورزشی و تفریحی است

اسلامی  شورای  رئیس   - قم 
سال   ،۹۹ سال  گفت:  قم  شهر 
از  بهره برداری  برای  طلایی 
و  ورزشی  عمرانی،  پروژه های 
از  یکی  دراین باره  است،  تفریحی 
ولیعصر)عج(  میدان حضرت  تقاطع سه سطحه  پروژه های مهم 
که بخش عمده آن در چند روز آینده، آماده بهره برداری است. 
عبدالله جلالی با اشاره به وضعیت عمرانی و خدماتی در حوزه 
به  نسبت  بخش  دو  این  در  داشت:  اظهار  قم،  شهری  مدیریت 
گذشته شرایط مطلوبی داریم، هرچند تا وضعیت ایده آل فاصله 
داشته و باید بسترها فراهم شود، هرچقدر بتوانیم خدمات شهری 
و مدیریت شهری را الکترونیکی کنیم به سمت توسعه بیشتری 
حرکت می کنیم. رئیس شورای اسلامی شهر قم در مورد مراحل 
تصویب لوایح مدیریت شهری در شورا، عنوان کرد: بر اساس قانون 
تمام مصوبات شورای اسلامی شهر باید به کمیته تطبیق به ریاست 
استان  از شورای  نماینده  و  استان  دادستان  و عضویت  فرماندار 
برود، در واقع تمامی مصوبات شورای اسلامی شهر زمانی قابلیت 
اجرایی پیدا می کند که به تائید این هیئت تطبیق برسد. جلالی 
پیرامون اجرای پروژه های مهم شهر قم، ابراز کرد: امسال، سال 
طلایی برای بهره برداری از پروژه های عمرانی، ورزشی و تفریحی 
است، دراین باره یکی از پروژه های مهم تقاطع سه سطحه میدان 
حضرت ولیعصر)عج( که بخش عمده آن در چند روز آینده، آماده 
بهره برداری است. وی تصریح کرد: یکی دیگر از پروژه های مهم 
زیرگذر بلوار فردوسی است که در حدود سه کیلومتر میدان نماز 
را به کلهری متصل می کند و امسال به طور کامل به بهره برداری 

می رسد و زیرگذر آن 1۵ شهریور آماده افتتاح می شود. 

رونق آموزش های مجازی در سایه کرونا
آموزش  رئیس   - ایلام 
نیروی انسانی شرکت پالایش 
معایب  و  مزایا  به  ایلام  گاز 
نوع  این  راه  سر  بر  موجود 
راهـکارهای  و  آمــوزش ها 
اشاره کرد و گفت: آموزش مجازی  این حوزه   پیشنهادی در 
یا الکترونیک که با نام آموزش مجازی Virual Learning  نیز 
شناخته می شود به نوعی از آموزش اطلاق می شود که بخش 
اصلی آموزش به صورت الکترونیکی و با استفاده از بسترهای 
الکترونیکی و کامپیوتری انجام می شود و استاد و دانش پذیر به 
صورت فیزیکی و همزمان در یک کلاس درس حضور ندارند و 
محتوای آموزشی با استفاده از روش های الکترونیکی همچون 
فایل صوتی، ویدیو ، ارتباط اینترنتی و تلفنی و غیره به فراگیران 
منتقل می گردد . “جلال قاسمی »به مزایای آموزش مجازی 
و  ذهاب  و  ایاب  و  فیزیکی  به حضور  نیاز  عدم  افزود:  و  اشاره 
در نتیجه صرفه جویی در هزینه های آموزشی،صرفه جویی در 
الکترونیکی،  بصورت  محتوی  بارگذاری  و  محتوا  تولید  هزینه 
روز  به  فراگیران، تسریع در  برای  جذابیت بصری و شنیداری 
بودن محتوای آموزشی، افزایش کیفیت یادگیری ، رعایت عدالت 
آموزشی، استفاده از اساتید در مکان های مختلف، مطالعه مجدد 
و چند باره ، استفاده از جدید ترین متد های آموزشی ، امکان 
استفاده از محتوا در حین سفر و کار و غیره ، استفاده از بهترین 
اساتید و امکان یادگیری ضمن کار از مزایای آموزش در فضای 

مجازی است. 
وی به برخی از معایب آموزش مجازی اشاره و تصریح کرد: 
جذابیت آموزش های حضوری نسبت به سایر متد های آموزشی 
بر هیچ کس پوشیده نیست و با توجه به شرایط جبری کنونی و 
عدم امکان برگزاری آموزش های حضوری نگاه کردن به منظره 
رویایی که قبلا آن را حس کرده ایم خالی از لطف نبوده و می 
برای جایگزین  را  تکنولوژی شرایط  با رشد  و  توان رفته رفته 
کردن این دسته از آموزش ها فراهم نمود. این مدرس و استاد 
در  الکترونیکی  آموزش  بودن  نابالغ  کرد:  خاطرنشان  دانشگاه 
ایران نسبت به سایر کشور های پیشرفته، ضعیف بودن فرهنگ 
پذیرش این دسته از آموزش ها در شرایط کنونی، وابستگی بیش 
از حد به تکنولوژی و نداشتن زیر ساخت مناسب برای شرکت 
در این دوره ها، نبود انگیزه لازم در فراگیران برای مشارکت در 
این دوره ها ، پایین بودن فید بک آموزش مجازی نسبت به 
آموزش های حضوری، عدم نظارت کافی بر آزمون پایان دوره 
های آموزشی توسط اساتید از دیگر معایب آموزش در فضای 

مجازی عنوان کرد. 

تقدیر فرمانده سپاه روح ا... استان مرکزی از مدیرعامل 
پتروشیمی شازند 

اراک - به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت 
پتروشیمی شازند، نماینده فرماندهی سپاه روح ا... استان مرکزی 
و فرمانده سپاه شهرستان شازند با حضور در مجتمع پتروشیمی 
شازند ضمن دیدار با مهندس ولدخانی مدیریت محترم عامل، لوح 
تقدیری از سوی سرتیپ دوم پاسدار کریمی فرمانده محترم سپاه 

روح ا... استان مرکزی را به ایشان اهدا نمودند.
در این دیدار که سرهنگ ربیعی فرمانده بسیج کارخانجات 
استان، سرهنگ مهجوری فرمانده سپاه شهرستان شازند و سرگرد 
عباسی جانشین ایشان و سروان بابایی فرمانده حوزه مقاومت شهید 
بختیاری مهاجران حضور داشتند، لوح تقدیر مهندس ولدخانی 
به پاس خدمات، ایثارگری و تلاش های بسیجی گونه ایشان و 
کارکنان شرکت پتروشیمی شازند در اجرای بسیج ملی مبارزه با 
ویروس کرونا، رزمایش کمک مومنانه و توزیع سبد حمایتی بین 

محرومین به ایشان اهدا گردید.

از خبرها

همه ما از اهمیت غذای سالم در پیشگیری از سرطان 
اطلاع داريــم اما آنچــه کمتر در مــورد آن صحبت 
می شــود، نقش نوشیدنی هاســت ســرطان يکی از 
بیماری هايی است که هنوز هم افراد زيادی را درگیر 
می کند و راه درمان قطعی برايــش وجود ندارد و در 
بســیاری از موارد عوارض جانبی بســیاری را باقی 

می گذارد.
همه ما از اهمیت غذای سالم در پیشگیری از سرطان 
اطلاع داريــم اما آنچــه کمتر در مــورد آن صحبت 
می شود، نقش نوشیدنی هاســت. برخی نوشیدنی ها 
خطر سرطان را افزايش می دهد و بهتر است از خوردن 
آن ها دوری کنیم. از شنیدن برخی از آن ها شگفت زده 

خواهیم شد:
1  آب شیر

بسیاری از زيرساخت های لوله کشی در تمام کشورها 
به موقع تعمیر نمی شوند و ممکن است مواد شیمیايی 
سمی برای پاکســازی آلاينده های مضر وجود داشته 
باشد. کلر يکی از اين مواد شــیمیايی است که در آب 
شیر يافت می شود. کلر ماده سرطان زايی است که در 
هر نمونه آب شیر در ۴3 ايالت آمريکا هم يافت می شود.

2  آب بطری
مضرترين عنصر آب بطری، خود بطری است. نه تنها 
پلاستیکی که از هر بطری دور می اندازيم يک فاجعه 
زيست محیطی است بلکه مواد شیمیايی خطرناک را 

به شما منتقل می کند.
يک نمونه قابل توجه BPAيا بیســفنولA است. اين 
ماده شیمیايی در بســیاری از بطری های پلاستیکی 
آب استفاده می شود و خطر ابتلا به سرطان پروستات 
و پســتان و همچنین اختلالات متابولیکی را افزايش 

می دهد.
3  نوشیدنی های انرژی زا

نوشیدنی های انرژی زا شــما را در چند ساعت قوی و 
شکست ناپذير می کند اما آن ها آسیب های مستمری 
در بدن شما ايجاد می کنند. در درجه اول قند، کافئین 
و رنگ های مصنوعی آن ها می تواند فشار خون و قند 

خون شما را افزايش دهد.
بسیاری از مردم به علت خوردن آن ها از مشکلات قلبی 
و تشنج جان خود را از دســت داده اند. هر چیزی که 
سیستم بدن شما را تضعیف کند، می تواند در را برای 
سرطان باز کند. شکر غذای مورد علاقه سرطان است و 
نوشیدنی های انرژی زا مقدار زيادی از آن را برای تغذيه 

سلول های سرطانی فراهم می کند.
4  نوشیدنی های گازدار معمولی

سودا هیچ ارزش سلامتی ندارد. مانند نوشیدنی های 
انرژی زا، حــاوی مقادير بالای شــکر، کافئین و مواد 
مصنوعی اســت. رنگ قهوه ای کولا هم يکی از مواد 

سرطان زاست.
5  نوشیدنی های گازدار رژیمی

سودای رژيمی قند بســیار کمی دارد اما در عوض 
جايگزين قند مانند ساکارالوز، ساکارين يا آسپارتام 
دارد. اين قندهای جعلــی در فرآيندها متابولیکی 
بدن شــما اختلال ايجاد می کنــد و باعث ذخیره 
چربــی و در نهايت منجر به ديابــت و بیماری های 
قلبی می شــود. همچنین تحقیقات نشان داده اند 
خوردن آن ها با ســرطان مثانه و مجاری ادراری در 

رابطه هستند.
6  نوشیدنی های بسیار داغ

نوشیدنی های بســیار داغ می توانند موجب سرطان 
گلو شوند. نوشیدنی بايد حداقل 1۴9 درجه فارنهايت 
باشــد. برای خوردن نوشــیدنی خود صبور باشید و 

ريسک سرطان را به جان نخريد.
7  نوشیدنی های قهوه فانتزی

قهوه های سرشــار از مواد مغذی و آنتی اکســیدان 
هستند و از ابتلا به سرطان پیشگیری می کنند. برخی 
از نوشیدنی هايی که حاوی قهوه هستند، خامه و قند 
بسیار زيادی دارند. افزودن شربت، شکلات، کارامل، 
کرم فندوق و... مزايای نوشیدن قهوه را از بین می برد. 
به عنوان مثال يک شکلات ســفید با شید  و خامه و 
چربی بالايی ساخته شده اســت و در نتیجه موجب 

چاقی و ديابت خواهد شد.
8  آب میوه و نوشیدنی های میوه ای

تصور می کنی آبمیوه چیز سالمی است و ويتامین ها و 
مواد معدنی زيادی را به ما می دهد اما بايد توجه داشته 
باشــیم که برخی از آبمیوه  ها قند بسیار بالايی دارند. 
برخی آبمیوه ها از نظر قند با نوشابه ها برابری می کنند. 
مصرف مکرر اين نوع آبمیوه ها با سرطان رابطه دارد. 

9  اسموتی های بیرون از خانه
اســموتی ها انتخاب های بهتری از آبمیوه ها هستند 
و فیبر بســیار بالايی را در خود حفــظ می کنند اما 
همیشه اسموتی ها را در خانه درست کنید. بیرون از 
خانه برای صاف و غلیظ شدن اسموتی ها ممکن است 
موادی اضافی کنند که چربی و قند آن را بالا ببرند. 
اين واقعیت را در نظر بگیريد که اسموتی های بیرون 

از خانه ممکن است سرطان زا باشند.
10  نوشیدنی های ورزشی

نوشــیدنی های ورزشــی ممکن اســت بــه صورت 
مســتقیم باعث سرطان نشــوند اما پله پله شما را به 
آن سو می برند. نوشــیدنی های ورزشی دارای قند و 
کربوهیدرات هستند. مگر اينکه تمام روز را کار کنید، 
وگرنه خوردن آن ها کاملا غیرضروری اســت. کالری 
اضافی نوشیدنی های ورزشی می تواند منجر به چاقی 
و ديابت نوع 2 شــود و هر دو با افزايش خطر ابتلا به 

سرطان رابطه دارند.

روستای هماگ در شرقی ترين سلسله ارتفاعات زاگرس 
قرار دارد و جزو منطقه ســیاهو از توابع بندرعباس است. 
فاصله اش از مرکز استان هرمزگان 100کیلومتر و ارتفاع 
کوه های منطقه ســیاهو از ســطح دريا بیــن 1200 تا 
3۴00متر اســت. هماگ از پنج آبادی کوچک تر شکل 
گرفته است. اين ارتفاعات يکی از مهم ترين مناطق زيست 

کره در هرمزگان به حســاب می آيــد و از تنوع گیاهی و 
جانوری بی نظیری برخوردار است. به نحوی که درختان 
گرمسیری و سردسیری در کنار هم ديده می شود. علاوه بر 
درختان گرمسیری چون انواع نخیلات و مرکبات درختان 
سردسیری چون گردو، آلو، قیصی، انگور، انجیر نیز ديده 
می شوند. ســطح زير کشــت باغ های اين منطقه حدود 

200 هکتار انواع نخیلات، 190هکتار انواع مرکبات بارور، 
15هکتار گردو، 25هکتار انگور، 20هکتار کُنار است. آب 
مورد نیاز باغ های منطقه از ده چشمه و يک رودخانه دائمی 
با دِبی 300 لیتر بر ثانیه تامین می شود. خرده مالکان منطقه 
همه ساله در اين فصل به اتفاق اعضای خانواده به برداشت 
محصول های باغی خود اقدام و به بازار مصرف می فرستند.

10 نوشیدنی که باید از خوردن آن اجتناب کنید

باغات روستای هماگ

     تندرستی

     ایران زمین

 ماجرای یک بسته بندی
درباره تصویر بطری شیرکاکائو »هراز« 

1. مدتی است طراحی بسته بندی شیر و 
شیرکاکائو »هراز« مورد اعتراض کاربران 

شبکه های اجتماعی قرار گرفت. ماجرا از این قرار 
بود که شرکت لبنیاتی هراز در یک اقدام عجیب 
برای محصول شیر و شیرکاکائو پوستری طراحی 

کرد که چندان معقول نبود. 
2. این شرکت محصول شیرکاکائو خود را با یک 

پسربچه سیاه پوست نشان داد و روی محصولات 
شیر ساده خود، عکس بچه سفیدپوست طراحی 

کرد. کاربران به این نکته اشاره داشتند که این 
طراحی، تعابیر نژادپرستانه دارد و باید با آن 

برخورد شود. 
3. از سوی دیگر اما این طراحی موافقانی هم 

داشت که می گفتند برداشت تعبیر نژادپرستانه از 
این طرح گرافیکی صحیح نیست. یکی از سایت ها 

نوشت: »برند لبنیاتی هراز، بر طبق یک عرف 
دیرینه در تبلیغات با موضوع استفاده از تصاویر 

افراد رنگین پوست روی ظروف شیرکاکائو ، اقدام 
به انعکاس تصویر یک نوجوان زیبا روی قوطی 
شیرکاکائو نموده است. این تصویر مورد انتقاد 
برخی از کارشناسان به دلیل القای نژادپرستی 
قرار گرفته است. با فرض محال، اگر حرف این 

عزیزان درست هم باشد، کل داستان با یک تذکر 
دوستانه قابل حل است، نیازی به تخریب برند در 

سال جهش حمایت نیست.«
4. برند هراز که در این مدت سکوت کرده بود اما 

تصاویر روی بسته بندی شیر خود را تغییر داد 
و روز گذشته از شیر و شیرکاکائوی جدید خود 
رونمایی کرد. این اقدام شرکت »هراز« را باید 
به فال نیک گرفت که به افکار عمومی احترام 

گذاشتد و به سرعت طراحی خود را تغییر دادند.
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  رامبد جوان با آدامس »اکشن« می آید!
1   حتما گزارش روز گذشته هفت صبح را خوانديد 
که رامبد جوان در حال تدارک يک برنامه اينترنتی 
»استندآپ شــو« بود که مجوزهای لازم را نگرفت 
و قرار اســت پس از ماه »صفر« با برنامه »خندوانه« 
دوباره به صدا و ســیما باز گردد. در اين قســمت از 
گزارش می خواهیم به زاويه ديگری از اين ماجرا نگاه 

کنیم که کمتر رسانه ای به آن پرداخته است. 
2   رامبد جوان در اين مدت و پیــش از آنکه با 
مشکل مجوز برای برنامه اينترنتی خود رو به رو شود، 
با مشکل پیدا کردن اسپانســر مناسب رو به رو بود. 
رامبد جوان برای تهیه اين برنامه در فضای مجازی 
قاعدتا بودجه صدا و سیما را ديگر نداشت و مجبور 
بود که به دنبال اسپانســر قوی باشد. او با برندهای 
مختلف صحبت کرد اما برندهای بزرگ به دلیل آنکه 
از بازگشت سرمايه خود توسط اين برنامه اينترنتی 

مطمئن نبودند، از همکاری با او سر باز زدند. 
3   در اين میــان برند آدامس »اکشــن« وارد 
مذاکــره و صحبت هاي نهايــی  با رامبــد جوان 
شد. »اکشــن« متعلق به شــرکت صنايع غذايی 
»ماســترفوده« اســت که آن شــرکت نیز برای 
هلدينــگ »گلرنگ« اســت )در ادامــه گزارش، 
توضیحات کامل تری درباره اين برند داده ايم(. قرار 
شد رامبد جوان سفیر برند آدامس »اکشن« شود 
و از سوی ديگر اين برند آدامس نیز اسپانسرينگ 
برنامه اينترنتی او را به عهده بگیرد. حالا اما با عدم 
مجوز برای پخش اينترنتی ايــن برنامه و احتمال 
بازگشــت رامبد جوان به صدا و ســیما، فعلا اين 
قرارداد عقب افتاده تا احتمالا با پخش خندوانه از 
شبکه نســیم پس از ماه محرم، شاهد بیلبوردهای 

رامبد جوان در سطح شهر باشیم.
  پوریا پورسرخ با »دن اکسیر« آمد

1   . انتخاب رامبد جوان توســط برند آدامس 
»اکشن« در واقع پاسخی اســت به بیلبوردهای 

آدامس »دن اکسیر« که پوريا پورسرخ در آن ديده 
می شــود. تا به حال برندهای آدامــس داخلی، از 
چهره های مشــهور برای تبلیغات خود اســتفاده 
نکرده بودند و »دن اکســیر« با اين کار خود، موج 
جديــدی از رقابت در میان برندهــای آدامس به 

راه انداخت. 
2   خیلی ها می پرســند چــرا برنــد آدامس 
»دن اکسیر« از پوريا پورسرخ استفاده کرده و شعار 
خود در بیلبوردها را نیز »شروع يک ماجراجويی... 
« گذاشته است؟ اين شــعار قرار بوده »شروع يک 
ماجراجويی عاشقانه« باشــد که قسمت عاشقانه 
آن مجوز نگرفت و حذف شــد. چرا؟ شايعه شده 
اين شرکت قصد داشت در تبلیغات خود بگويد که 
در يک رابطه عاشــقانه حتما بايد دهنتان خوشبو 
باشد! انتخاب پوريا پورســرخ نیز به اين دلیل بود 
که نقش يک جوان عاشق پیشه را داشته باشد و در 
سناريوهای بعدی تبلیغات اين برند حضور داشته 

باشد که فعلا متوقف شده است. 
3   برند »دن اکســیر« برای شــرکتی است به 
نام »مانی مان پارس«. اين شــرکت در زمینه های 
مختلفــی فعال اســت و گفتــه می شــود يکی 
از شــگردهای آن ها اين اســت که ظرفیت خالی 
خط تولید های برندهای مختلــف صنايع غذايی 
را پیدا کرده و از آن ها بــرای تولیدات محصولات 
خود اســتفاده می کننــد. برخی اعضــای هیات 
مديره اين شرکت در شــرکت های ديگری مانند 
»آلومینیوم سازی«، »رنگ سازی«، »پتروشیمی«، 
»تبلیغــات محیطی« و... فعال اســت اما دو نفر از 
اعضای »مانی مان پــارس« با نام های »محمدرضا 
رمضانی« که مديرعامل مجموعه و »فريده بشارت« 
که رئیس هیات مديره اســت؛ در شرکت صنايع 

غذايی »دراژه« نیز فعالیت می کنند.
4   اين مجموعه، برند پاســتیل با نام »ترولی« 

را تولید می کند.

  داستان یک نبرد
پس از اســتقبال مردم از آدامس های خارجی در 
حوالی ســال های 83 تا 85، کارخانه های ايرانی 
دريافتند که چه بازار بکــری در اين زمینه وجود 
دارد و تا به حــال از آن غافل بوده انــد. برندهايی 
مانند »اوربیت«، »فايو«، »تريدنــت« و... بازار را 
قبضه کرده بودند و تولیــدات آدامس های داخلی 
فقط محدود می شد به همان چند برند قديمی که 

معمولا به عنوان پول خرد از آن استفاده می شد.
  آدامس»وایت« اینگونه به بازار آمد

مینو جزو اولین گروه های صنعتی بود که تصمیم 
گرفت با ری برندينگ، در بازار جديد وارد شود و با 
برندهای خارجی رقابت کند. آدامس »وايت« پس 
از نیازســنجی های مختلف، توسط مینو وارد بازار 
شد و نکته جالب توجه آنکه برای تولید آن از خط 
تولید آدامس »شیک« اســتفاده شد. اين آدامس 
شــباهت های زيادی به آدامس »اوربیت« داشت 
و هدف گــذاری مینو آن بود آدامســی تولید کند 
که قشر متوسط جامعه بتواند آن را در هر مغازه و 
دکه ای پیدا کند. مینو در حال حاضر برند »اوکی« 

در زمینه پاستیل را نیز تولید می کند.
  رقیب بزرگی به نام »بایودنت«

بازار آدامس در حوالی سال های 90 توسط شرکت 
»مینو« در حال اشباع شدن بود که ناگهان يک برند 
تازه نفس وارد میدان شد. گروه صنعتی »گلرنگ« 
اقدام به تاسیس شرکت صنايع غذايی »ماسترفوده« 
کرد و برنــد »بايودنت« را تولید کــرد. اين برند با 
هوشــمندی توانســت چند برگ برنده رو کند و 
جريان بازار آدامس را به نفع خود کند. اين برند از 
همان ابتدا دســت بر روی تولید آدامس بدون قند 
گذاشت و تمام تمرکز تبلیغاتی اش روی اين نکته 
بود که آدامس »بايودنت« نه تنهــا برای دندان ها 
مضر نیست؛ بلکه فوايدی هم دارد. »بايودنت« برای 
اين کار با انجمن دندانپزشــکی وارد مذاکره شد و 

در نهايت تايیده آن ها بــرای تبلیغات را نیز گرفت 
که البته در همان مقطع زمانی نیز با حاشــیه ها و 
انتقادهای گسترده ای رو به رو شد. شنیده شده اين 
برند قرار است به زودی آدامس »زغالی« را وارد بازار 
کند. نکته جالب اينکه اين برند برای تولید اولیه خود 
از خط تولید آدامس »پرستو« که عملا کار نمی کرد، 
استفاده کرد. اين برند در زمینه تولید پاستیل نیز 

فعال است که پاستیل »دکتر بن« نام دارد.
  همکاری عجیب »سن ایچ« و »گلرنگ«

در پشــت پرده رقابت و همکاری غول های صنايع 
غذايی برای تولید آدامس يــک ماجرای جالب به 
چشــم می خورد. آدامس بايودنت، مواد اولیه خود 
را از شرکت »عالیفرد« که برند ســن ايچ را تولید 
می کند، تهیه می کند )صمغ آدامس(. چرا؟ چون 
اين شرکت علاوه بر سن ايچ، پاستیل »شیبابا« را 
نیز تولید می کند. شرکت »عالیفرد« که از ديرباز 
پاستیل »شــیبابا« را تولید می کرد، فرمول های 
انحصاری و جواب داده شــده در اين زمینه داشت 
که در يک همکاری بزرگ، مواد اولیه آدامس را در 
اختیار »بايودنت« قرار داد. اين همکاری اما ســال 
گذشته دچار تلاطم شد. شــرکت »ماسترفوده« 
اقدام به تولید پاســتیل کرد و شرکت »عالیفرد« 
نیز در پاسخ، آدامس »بابل ترابل« را وارد بازار کرد!

  چیچک با »واس ماس« وارد میدان شد
برنــد »چیچک« کــه در حوزه شــکلات فعالیت 
می کند نیز با برند »واس ماس« وارد حوزه آدامس 

شد اما به موفقیت چندانی دست پیدا نکرد.
  توپ پُر »شیرین عسل«

در میــان هیاهوهای رقابت میــان برندهای فوق 

ناگهان سر و کله »شیرين عسل« در حوزه آدامس 
پیدا شــد. اين شــرکت در اولین قــدم، آدامس 
»اســمايل« را تولید کرد كه به دلیل قیمت ارزان 
و فروش در بســته بندی های بزرگ، جامعه هدف 
ديگری را در اختیار گرفت. اين آدامس بیشــتر در 
مترو و اماکن عمومی به فروش می رسد و به همین 
دلیل از نظر پوزيشــن برندينگ در جايگاه بالايی 
قرار نداشــت. بنابراين »شیرين عســل« تصمیم 
گرفت برندهای دوم و سوم آدامس را نیز تولید کند 
تا اقشــار ديگر جامعه را نیز مورد هدف قرار دهد: 
»بیوتی دنت« و »بارلی«. شــیرين عسل برای در 
اختیار گرفتن بازار آدامس با استفاده از اين دو برند، 
برنامه های ويژه ای دارد. پاستیل اين گروه صنايع 

غذايی نیز »ژلی فان« نام دارد.
  ماجرای عجیب آدامس »اکشن« و »بیداری«!

شرکت »ماسترفوده« که می ديد در حال واگذار 
کردن میــدان مســابقه به رقیبــان »بايدونت« 
است، تصمیم گرفت با چند برند جنجالی جديد 
دوباره اين حوزه را تحت تاثیر خود قرار دهد. برند 
»اکشن« توسط اين شــرکت تولید شد که جزو 
آدامس هــای انرژی زا بود با بســته بندی  عجیب. 
کار به جايی رسید که برخی مقاطع زمانی، برخی 
مســئولان خواســتار توقف تولید اين محصول 
شدند! اين برند فعلا نیز آدامس »بیداری« را تولید 
می کند که می گويد در آن از ترکیبات کافئین دار 
استفاده شده تا اگر نیاز به شــب بیداری و خواب 
کمتر داريــد از اين آدامس اســتفاده کنید! اين 
دسته از تبلیغات اين برند نیز با انتقادات مختلفی 

رو به رو است.

رامبدجوانباآدامسبرمیگردد؟
درباره رقابت نفسگیر برندهای آدامس و پاستیل برای جذب چهره های 

مطرح در تبلیغات

عکس:رهبر امامدادی

فرید عطارزاده|   آدامس »شیک«، »پرستو«، »خروس نشان«، »خرسی«، »پی کی«، »موزی« و... در روزگاری جزو آدامس های محبوب ما بودند و از 
برندهایی مانند »اوربیت«، »فایو«، »تریدنت« و... خبری نبود. حالا هم که بازار آدامس در چند ســال اخیر به دست برندهای داخلی افتاده  با نام های 
خارجی و بسته بندی مدرن تلاش دارند تا این بازار بکر و پر سود را از آن خود کنند. این رقابت میان برخی شرکت ها به اندازه ای شدید شده که تمرکزشان 
را بر تولید آدامس با طعم های متفاوت گذاشته اند و تلاش می کنند از بازیگران و هنرمندان برای تبلیغات خود استفاده کنند. از »پوریا پورسرخ« بگیرید 
که روی بیلبوردهای آدامس »دن اکسیر« خودنمایی می کند تا »رامبد جوان« که قرار است بازگشت اش به دنیای کمدی و استندآپ با اسپانسرینگ 

یک برند آدامس باشد. این گزارش را بخوانید.
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چهارشنبه| 15 مرداد 1399 

احمد رنجبر   
هفتصبح

این امری طبیعی است؛ یک بازیگر در هر برهه ای از 
تولید، احتمال دارد از همکاری با یک پروژه انصراف 
دهد. پیش تر بــه تفصیل درباره همــه انصراف ها و 
جابه جایی ها در فیلم های ســینمایی و ســریال های 
تلویزیونی نوشتیم. این بار تمرکز بر شهاب حسینی 
است که از بازی در فیلم »بی همه چیز« محسن قرایی 
انصراف داده. البته خبر هنوز به شــکل رسمی  اعلام 
نشده و حتی در این که  هادی حجازی فر جایگزین 
می شود، تردید وجود دارد... در این گزارش درباره 

همه انصراف های حسینی نوشته ایم.

    رئیس| مسعود کیمیایی
در میان کارگردان های مطرح، مســعود کیمیایی از جمله 

کارگردان هایی اســت که شهاب حســینی با او همکاری 
نداشــته. این اتفاق قرار بود ســال 85 رخ دهــد؛ با فیلم 
»رئیس«. شهاب حسینی حتی با کیمیایی صحبت می کند 
و قول همکاری می دهد. گفته می شــود او قرار بوده نقش 
دســتیار پولاد کیمیایــی را بازی کند کــه در فیلم نقش 
توزیع کننده مواد مخدر را برعهده داشت. شهاب حسینی 
آن زمان در تلویزیون جایگاه تثبیت شــده ای داشت اما در 
سینما هنوز تبدیل به ستاره نشــده بود. با این حال حاضر 
نمی شود نقشــی نه چندان مهم را در فیلم کیمیایی بازی 
کند. شایعه اســت که گریم خاص پولاد کیمیایی یکی از 
دلایل انصراف حسینی است! استدلال شهاب این بوده که 
هرکس با موهایی چنین عجیب و غریب وقتی در شهر راه 
می رود، مورد مظان است؛ چه برسد به این که مواد مخدر 
توزیع کند. ضمن این کــه خود نقش را هــم در اندازه ای 
نمی دیده که برایش جای کار داشــته باشد. سال پیش که 
شهاب حسینی در جشنواره به مســعود کیمیایی تاخت، 
برای کسانی که سابقه »رئیس« را می دانستند، این شائبه 

شکل گرفت که نکند ریشه اش به آن فیلم برمی گردد.

  متری شیش ونیم| سعید روستایی
ساخت »متری شیش ونیم« خیلی طول کشید. ابتدا پیمان 
معادی تهیه کننده آن بود و از همان ابتدا اسم شهاب حسینی 
به عنوان بازیگر نقش ناصر مطرح شــد. گفته می شود سعید 
روستایی به خاطر این که شهاب در فیلم بازی کند، فیلمنامه 
را با همراهی خود او بازنویسی می کند. بعد از این که جمال 
ساداتیان تهیه کنندگی فیلم را برعهده می گیرد، بازهم شهاب 
عهده دار نقش ناصر بود. کمی  بعد اما او انصراف می دهد و نوید 
محمدزاده جایش را می گیرد. قرار بود نوید نقش پلیس دوم 
را بازی کند که با رفتن شــهاب، نوید در نقش ناصر که یک 
قاچاقچی است بازی کرد. ساداتیان بعدا دلیل انصراف شهاب 
را »نگرانی از نقش منفی« دانســت: »ایشان خودشان را در 
نقش های شهید بابایی و نقش های مثبت دیده بودند و نقش 
منفی »متری شــیش ونیم« برایش ناگوار بــود.« برای یک 

بازیگر حرفه ای چنین دلایلی قابل باور است؟!

  بی همه چیز| محسن قرایی
تازه ترین مورد انصرافی شهاب حسینی فیلم »بی همه چیز« 
است. البته همان طور که اشاره شد، خبر هنوز به شکل رسمی  
اعلام نشده. حتی ایرنا خبر داده، حسینی همکاری اش را ادامه 
می دهد و در کنار پرویز پرستویی، هدیه تهرانی، علی مصفا، 
باران کوثری، لاله مرزبان، پدرام شریفی، مهتاب نصیرپور و 
کاوه سجادی حسینی، بازی خواهد کرد. شایعه شده  هادی 
حجازی فر جایگزین شهاب حســینی می شود. حجازی فر 
این روزها مشغول پیش تولید سریال شــهید باکری است و 
پاییز آن را با بازی خودش خواهد ســاخت. بنابراین به دلیل 

مشغله، بعید است بتواند با »بی همه چیز« همکاری کند.

  جشنواره فجر| استعفا از سمت مشاور دبیر
علاوه بر فیلم ها، شهاب حسینی سابقه انصراف از جشنواره 
فجر را دارد. او از سوی دبیر جشنواره سی وچهارم به عنوان 
مشاور انتخاب شــد اما در آســتانه برگزاری این رویداد از 
سمت خود اســتعفا داد. دلیل این تصمیم، اعتراض شهاب 
حســینی بازیگر فیلم »آشــغال های دوست داشتنی« به 
گفته های دبیر جشنواره درباره این فیلم بود. حسینی نامه ای 
سرگشاده نوشت و اشاره کرد: »اطلاق اصطلاح »معضل« به 
این اثر که با مجوز قانوني وزارت محترم ارشاد ساخته شده 
و طی چند دوره گذشته در محاق بدبینی و سیاه نگری قرار 
گرفته، امری قابل تامل بوده و نشانگر بطلان تصورات پیشین 
بنده است.« علاوه بر این ها شــهاب حسینی سال پیش از 
بازی در »قصیده گاو سفید« بهتاش صناعی ها هم انصراف 

داد و حاضر به همکاری با این پروژه نشد.

   توئیت بازی
این فیلم ها را برای کی می سازید؟

کامنت ها

در روزهایی که ســینمای ایران به دلیل کرونا سوت و کور است ، 
تولیدات با قدرت ادامه دارد. فیلم خوبی مثل شنای پروانه به دلیل 
عدم سینما رفتن مخاطبان ، شکست مطلق خورده و فیلم خوب، 
بد، جلف 2 ارتش سری مجبور به اکران آنلاین شده است. وقتی 
خبر صدور پروانه ساخت منتشر می شود اولین سوال این است: این 
فیلم ها برای کی ساخته می شوند؟ روز گذشته جدیدترین فهرست 
متقاضیان پروانه ســاخت، نمایش و تهیه کنندگی که به صورت 
هفتگی به روز می شود به نقل از روابط عمومی سازمان سینمایی 
منتشر شده است.در میان متقاضیان مجوز فیلمسازی نام پیمان 
قاسمخانی هم دیده می شــود که به صورت مشترک با محسن 
چگینی برای ســاخت فیلم »نظام آباد مریخ« اقدام کرده است.

رامبد جوان به تهیه کنندگی مهدی معزی متقاضی ساخت »شاخ« 
است. قربان محمدپور برای »سلام بمبئی 2« و بهادر زمانی بازیگر 
نقش حضرت عباس )ع( »رستاخیز« برای فیلم »برکه خاموش« 

درخواست مجوز داده اند. 

  وحید سعیدی: این همه پروانه ساخت و تقاضا برای تولید ، 
آن هم در شــرایطی که وضعیت اکران مشخص نیست و کلی 
فیلم از امسال و سال گذشته در نوبت هستند، نشان از وضعیت 
بیمار اقتصاد ســینما می دهد. اینکه همه سود در تولید است و 
اکران فقط یک شوخی اســت، وگرنه تولید در این شرایط که 

اصلا توجیه ندارد.  

  احمد رنجبر: ســود در تولید اســت؛ این جمله را بارها از 
زبان خود سینماگران شــنیده ایم. با این پیش فرض ، مشخص 
می شود چرا جریان ساخت فیلم به رغم مهیا نبودن بستر ارائه 

آن تداوم دارد.
  مرجان فاطمی: تقاضای فراوان برای صدور پروانه ساخت 
فیلم های ســینمایی فقط می تواند نشــان از این داشته باشد 
که فیلمســازان به نابودی ویروس کرونــا در مدت زمان کوتاه 
امیدوارند و اطمینان دارند که وضعیت سینما به همین زودی ها 
روی دور همیشگی می افتد و این محدودیت ها تمام می شود.

اگرنه طبیعتــا دلشــان نمی خواهد فیلمهای شــان به چنین 
سرنوشتی دچار شوند.

همه پروژه هایی که شهاب حسینی از همکاری با آن ها صرف نظر کرده است؛ از »رئیس« مسعود 
کیمیایی تا جشنواره فجر و حالا »بی همه چیز« محسن قرایی 

جدایی شهاب از کیمیایی، روستایی و دیگران

   آنالیز    رصد خانه

روزگذشته خبری منتشر شد مبنی بر اینکه قرار بود در ســریال آقازاده احسان علیخانی 
عهده دار نقش اصلی یعنی نیما بحری باشد اما به دلیل تقارن تولید این سریال با شروع فصل 
اول مسابقه »عصرجدید« امیر آقایی جایگزین او شده است. اما اصل ماجرا از این قرار است. 
پیش از مطرح شدن نام احسان علیخانی، شهاب حســینی گزینه اول و اصلی سازندگان 
سریال »آقازاده« بود، مذاکرات با او انجام شد و توافق اولیه هم شکل گرفت، قرار بود او در 
زمان تعیین شــده ای برای عقد قرارداد به ایران بیاید اما وجود پاره ای مشکلات این سفر 
را به تعویق انداخت و همین موجب شــد تا عملا امکان همکاری شهاب حسینی با سریال 
»آقازاده« مهیا نشــود. بعد از این اتفاقات علیخانی به عنوان گزینه جایگزین نامش مطرح 

شد، مذاکرات ابتدایی هم انجام شد.

سعید سهیلی در تازه ترین تجربه کارگردانی خود این روزها مشغول ساخت گشت ارشاد3 
است. این فیلم مثل گشت ارشاد و گشت 2 با مسائل مختلف اجتماعی شوخی می کند. در 
سری جدید این فیلم، پای کنســرت هم به میان می آید. بهنام بانی به همین خاطر از سوی 
سعید سهیلی به بازی در گشت 3 دعوت شده. ماجرا از این قرار است که او می خواهد در مشهد 
کنسرت برگزار کند. حتی برای این کنسرت یک نشست خبری دارد که خبرنگاران سوال های 
خود را از او می پرسند. از بیان جزئیات داستان معذوریم اما همین قدر بدانید که سهیلی در 
گشت 3 شوخی های تند و تیزی با مسائل گوناگون کرده است. درباره گشت 3 این را هم اضافه 
کنیم که حمید فرخ نژاد حاضر به همکاری با سهیلی نشد. او در این فیلم بازی نمی کند و مسیر 

داستان به کلی تغییر کرده است.

 فیلم »پسرکشی« روزهای آخر اکران آنلاین را سپری می کند. این فیلم سال پیش به عنوان 
رزرو بخش مسابقه انتخاب شد و با نرسیدن »خورشید« به جمع فیلم های اصلی پیوست. فیلم 
مجید مجیدی آماده شد و »پسرکشی« به بخش خارج از مسابقه رفت. محمد هادی کریمی 
واکنشی نشان نداد و قاعده بازی را پذیرفت. خبرنگار خبرگزاری مهر از او درباره این که چرا 
اعتراضی به این ماجرا نداشته پرسیده و کریمی اینطور پاسخ داده است:رویه من اعتراض به 
سبک مرسوم نیست؛ معتقدم اگر شما در خیابان ایستاده اید و یک نفر با سرعت از کنار شما رد 
می شود و آب گل آلود را به لباس شما می پاشد، شما به جای دعوا و درگیری باید سریع بروید 
و پیراهن خود را بشویید چراکه هرچقدر این لک روی پیراهن بماند پاک کردن آن سخت تر 

می شود. بعدا اگر توان آن را دارید باید چاله  را پرکنید .

بیشتر بدانید روز    شهاب حسینی اولین آقازاده بود

ماجرای روز      کنسرت گشت 3 در مشهد

تعبیر روز      چرا کریمی معترض جشنواره نشد

کلمه مافیا از واژگان آشنا و 
قدیمی  است که تبدیل به جزو 
لاینفک سینمای ما شده. هنوز 

هم دقیقا مخاطب نمی داند 
منظور از مافیا چه کسانی 

هستند! تازه ترین بازیگری 
که درباره آن صحبت کرده، 

افسانه بایگان است. او با حضور 
در برنامه عید همدلی که با 
اجرای باربد بابابی از شبکه 
دو پخش می شود، گفته در 

سینمای ما مافیا وجود دارد. 

افسانه بایگان هم بر وجود مافیای سینمایی تاکید دارد و هم خانواده شایسته را مبرا از این           منظر اول| مافیا کیست
اتهام می داند. همان طور که می دانید او همسر مصطفی شایسته است؛ از تهیه کننده های باسابقه که به همراه دوبردارش 
از چهره های مطرح سینما محسوب می شوند. بایگان در برنامه عید همدلی این طور گفت: »مافیا در سینما وجود دارد 
و در بیشتر بخش ها به شکل های متفاوت حضور دارد و متاسفانه یک چرخه ناسالم را به وجود آورده است.« باربد بابایی 
از این بازیگر درباره تاثیر همسر و خانواده همسرش بر موقعیت سینمایی بایگان پرسید. او هم خود را مبرا از اتهام های 
احتمالی کرد و ضمن دفاع از خانواده شایسته توضیح داد، پیش از ازدواج بازیگری مطرح بوده. اشاره افسانه بایگان به 

سابقه طولانی بازیگری و جایگاه تثبت شده ای است که در دهه شصت به دست آورد. 

افسانه بایگان چندســال پیش در مراسم پیاده روی اربعین شرکت کرد. این           منظر دوم |سمت تاریک سینما
اتفاق توام با واکنش های مثبت و منفی بود. حالا بایگان جبهه گیری های منفی را برنامه ریزی شده می داند: »من 
اصلا فکر نمی کنم که همه این هجمه از ســمت مردم اســت. بلکه به نظرم این حرف هــا و برخوردها تا حدودی 
برنامه ریزی شده اســت. چون ما از اطراف مورد هجوم فرهنگی هستیم که در این مسیر بی تاثیر نیست.« انگشت 
اشاره او به سمت صنف  خودش است؟ بایگان درباره سفر کربلا هم این طور گفت: »آنقدر این موضوع عاشقانه و با 
حال خوب اســت که من با کلام نمی توانم آن را توضیح بدهم. باید آنقدر به این موضوع علاقه مند باشی تا بتوانی 
درک کنی و به قول مولانا حلوای تن تنانی تا نچشی ندانی.« در این برنامه تعبیر بایگان درباره کرونا و استفاده از 

واژه کروناز هم حاشیه ساز شد.

فیلم سینمایی »بی وزنی« بهمن سال 98 در سینماها اکران شد اما چند روز بعد از آغاز 
اکران سینماها به دلیل شیوع ویروس کرونا تعطیل شدند و اکران این فیلم هم متوقف 
شد. حالا هم بدون اکران آنلاین در دسترس مخاطبان قرار گرفته است. »بی وزنی« 
داستانی زنانه دارد. کل ماجرا در یک شب عروسی و روز بعد از آن روایت می شود. داماد 
مراسم عروسی را ترک می کند و در این بین عروس، مادر داماد، خواهر داماد و معشوقه 
داماد با یکدیگر دچار چالش می شوند. درواقع می توان گفت  فیلم با روایت غیرخطی، 
روابط هر کدام از این زن ها با داماد را افشا می کند تا زمانی که... فیلم »بی وزنی« در 
جشنواره های مختلف جهانی حضور داشته اســت و جوایز مختلفی از جمله جایزه 
بهترین فیلم جشنواره تجربی پرو، جایزه ویژه هیات داوران جشنواره ماراتن یونان و 

جایزه بهترین کارگردانی آکادمی کارولینای شمالی آمریکا را به دست آورده است. 

بیوزنی
  پخش:   فیلیمو

  کارگردان: مهدی فرد قادری
  فیلمنامه:مهدی فرد قادری

  بازیگران : بهاره کیان افشار، امیرعلی دانایی، 
جلال فاطمی، نسیم ادبی، تینا پاکروان

   سال تولید: 1398
  زمان: 100دقیقه
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 فصل دو سریال »عاشقانه« با 
عنوان تکمیلی »گیسو« همچنان 

در مرحله پیش تولید و انتخاب 
بازیگر است. هانیه توسلی 

جدیدترین بازیگری است که به این 
پروژه اضافه شده است. به احتمال 
زیاد او جایگزین مهناز افشار شده 

و قرار است ایفاگر نقش »گیسو« 
باشد.

 »داشتن و نداشتن« نخستین 
تجربه کارگردانی نیکی کریمی 

که آن را در سال 1380 جلوی 
دوربین برد، قرار است به زودی و 

بعد از نزدیک به 19 سال وارد شبکه 
نمایش خانگی شود. این فیلم در 
قالب مستند ساخته شده است.  

پیدا و پنهان مافیا در سینمای ایران

ساعتشبکهقالببرنامه

19نمایشسینمایی خارجیاحمق و احمق تر2
21:25ورزشلیگ اروپاشاختار – وولفسبورگ

22:30سهمسابقهعصرجدید
23نسیمتاکشودورهمی

23:30ورزشلیگ اروپااینتر – ختافه

یک بامدادنمایشسینمایی کلاسیکبه خاطر یک مشت دلار

ده
 دا

ف
صرا

ا ان
ن ه

ر آ
ی د

باز
از 

ی 
ین

س
 ح

که
د 

تن
س

ی ه
های

لم 
 فی

ین
تر

ص 
اخ

 ش
یم

و ن
ش 

شی
ی 

تر
و م

س 
رئی

 



شبکه)وضعيتبرندهایاجرادرفضایمجازی(
 روزنامه صبح ايران  سال دهم  شماره 2719  چهارشنبه  15 مرداد  1399

شبکه)وضعيتبرندهایاجرادرفضایمجازی(
 روزنامه صبح ايران  سال دهم  شماره 2719  چهارشنبه  15 مرداد  1399

ار 
 عی

ش
نج

 س
ی

برا
ی 

ده ا
رون

ه، پ
رفت

ج گ
ی او

جاز
ی م

ضا
ر ف

ی د
ساز

مه 
رنا

ه ب
ی ک

های
وز

ر ر
د

گر 
 دی

ت؟
اس

ده 
 بو

چه
د 

دی
م ج

یو
مد

در 
ها 

آن 
رد 

لک
عم

م. 
ه ای

رد
ه ک

ماد
ن آ

یو
یز

تلو
ص 

اخ
 ش

ان
ری

مج
م؟

اکا
یا ن

ود 
د ب

هن
خوا

ق 
وف

د، م
کنن

ی 
ساز

مه 
رنا

ی ب
جاز

ی م
ضا

ر ف
د د

هن
خوا

ر ب
 اگ

ان
ری

مج

این روزها خبرهایی ضد و نقیض درباره برنامه 
سازی رامبد جوان در فضای مجازی یا تلویزیون به 
گوش می رسد. روز گذشته نوشتیم او به تلویزیون 
برخواهد گشت تا سری جدید خندوانه را بسازد. 

یک شرط اساسی برای تحقق این اتفاق وجود 
دارد: تضمین به جوان برای مصونیت از کرونا. از آن 

سو مدت هاست خبر ساخت یک برنامه فوتبالی 
مشابه نود توسط عادل فردوسی پور در پلتفرم های 

اینترنتی منتشر شده. علاوه بر آن بعضی مجریان 
مثل فریدون جیرانی مدت هاست از تلویزیون به 
فضای مجازی کوچ کرده اند. در این فعل و انفعال 

یک پرسش پیش می آید: مجریان مطرح تلویزیون، 
خارج از این مدیوم چه سرنوشتی دارند؟ به زبان 

دیگر ، برند هر یک از آن ها در جایی خارج از 
تلویزیون چقدر می ارزد؟ پرونده امروز بر اساس 

این پرسش ها شکل گرفته. طبعا ماجرای مجریانی  
چون احسان علیخانی و  فرزاد حسنی  متفاوت است. 

آن ها چهره های موفق تلویزیون محسوب می شوند 
اما در فضای مجازی برنامه اجرا نکرده اند. پس در این 
پرونده، تحلیل عملکرد حسنی و علیخانی در فضای 

مجازی مبتنی بر فرضیات است.

مرجان فاطمی  
هفتصبح

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی    تابســتان سال 
1398 اعلام شــد که مهران مديری قصد دارد برنامه  ای را با 
حال و هوای »دورهمی«، در فضای مجازی بسازد. نام برنامه 
»شب نشــینی« بود و دکور و شکل و شمايل آن هم شباهت 
زيادی به »دورهمی« داشت. مديری برای ساخت 10قسمت 
اول آن مجوز گرفت اما با توزيع تیزر اولین قسمت برنامه که 
به مصاحبه با پیمان  قاسم خانی و سامان احتشامی اختصاص 
داشت به مشــکل برخورد. درواقع با شکايت صداوسیما اين 
برنامه متوقف شد و هیچ وقت در هیچ پلتفرمی بارگذاری نشد. 
         با چه رزومه ای وارد شد؟  رزومه  مهران مديری برای همه 
مشخص است و نیاز به توضیح ندارد. مديری بعد از ساخت 
انواع و اقسام سريال های کمدی در تلويزيون، مدتی با شبکه 
نمايش خانگی همــکاری کرد و مجددا با »درحاشــیه« به 
تلويزيون برگشت. شکست مديری در فصل دوم »درحاشیه« 
باعث شد قید ساخت سريال را بزند و با تاکشوی »دورهمی« 
شهرت جديدی برای خودش دست و پا کند. موفقیت بسیار 
زياد »دورهمی« و حواشی که آن زمان برايش در اين برنامه به 
وجود آمد باعث شد که مديری به فکر ساخت »شب نشینی« 
بیفتد و از اين جهت فضــای مجازی را انتخــاب کرد که با 
محدوديت ها و خط قرمزهايی نظیر آنچه در تلويزيون بر سر 

راهش وجود داشت روبه رو نشود. 
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    مدتی کوتاه بعد 
از اينکه صداوسیما مانع از ساخت »شب نشینی« شد، مديری 
مجددا با تلويزيون همکاری کرد و فصل جديد »دورهمی« 
را ساخت. اين برنامه کماکان درحال تولید و پخش از شبکه 

نسیم است. 
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟    مهــران مديری، 
يکی از معدود چهره های مطرح سینما و تلويزيون است که 
محبوبیت عــام دارد. او پیش از »دورهمی« هم شــخصیت 
بسیار محبوبی بود اما به واسطه  پلاتوهای اعتراضی اش در اين 
برنامه، بیش از پیش مورد توجه مخاطبان قرار گرفت. طبیعتا 
اگر سرنوشت »شب نشینی« به اينجا نمی رسید و بارگذاری 
می شد می توانستیم مطمئن باشیم که برنامه حتی در فضای 

مجازی هم با استقبال فراوانی روبه رو می شود. 
         وضعیت فعلی؟   همانطور که گفتیــم مديری درحال 

حاضر برنامه  »دورهمی« را روی آنتن دارد.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی    احسان علیخانی 
از جمله مجريان تلويزيون اســت که هنوز به فکر ســاختن 
برنامه در فضای مجازی نیفتاده است. البته علیخانی آنقدر در 
تلويزيون پرکار است که بعید به نظر می رسد حالا حالاها چنین 
تصمیمی بگیرد. با اين حال چندان هم با فضای مجازی بیگانه 
نیست و برای بیان حرف های مهم و مسائلی که بايد درباره شان 
اطلاع رسانی انجام دهد از لايو های اينستاگرامی کمک می گیرد. 
او حتی خیلی از مواردی که امکان توضیحشان در تلويزيون 
وجود ندارد را از طريــق فضای مجازی به مخاطبانش منتقل 

می کند. 
         با چه رزومه ای وارد شد؟  علیخانی با »ماه عسل« به شهرت 
رسید اما به دلیل حضور موثر و فعالیت های قابل قبول فراوانی 
که انجام داد حالا يکی از مهم ترين مجريان تلويزيونی اســت 
و »عصرجديد« به عنوان يکی از پرمخاطب ترين برنامه های 
درحال حاضر تلويزيون به مديريت و اجرای او تولید شده است. 
طبیعی است که حضورش برای مديران تلويزيونی اهمیت دارد.

         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    همانطور که ذکر 
شد علیخانی جزو مجريانی است که هنوز تصمیمی برای رفتن 
از تلويزيون و همکاری با فضای مجازی نداشته است. نکته مهم 
اينجاست که برخلاف بسیاری از کارگردان ها و تهیه کننده ها 
و مجريان برنامه های تلويزيونی که مدام از سانســورها گلايه 
می کنند علیخانی معمولا از اين دســت گلايه ها هم ندارد و 

يک جورهايی فرزند خلف تلويزيون است. 
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟    علیخانی طرفداران 
زيادی دارد و لايوهای اينســتاگرامی اش را هم تعداد زيادی 
از مخاطبان بازديــد می کنند اما از آنجايی که همیشــه او را 
در تلويزيون ديده ايم شــايد هنوز زود است که بتوانیم چنین 
فرضیه ای را اثبات کنیم که به تنهايــی خواهان دارد يا خیر. 
به هرحال شکی نیست که چهره  اثرگذاری است و بسیاری از 
مردم به دلیل اعتمادی که بــه او دارند در پروژه های مختلف 
کمک به نیازمندان حضور پیدا می کنند و اين خودش نشان از 

فراوانی طرفداران او دارد. 
         وضعیت فعلی؟    او از زمستان ســال گذشته فصل دوم 
»عصرجديد« را برای شبکه ســه می سازد. درحال حاضر اين 
مسابقه، چهار شــب در هفته از شبکه ســه پخش می شود و 

طرفداران زيادی میان مخاطبان پیدا کرده است.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی    »آپوستروف« 
نام برنامه ای اســت که با حضور مســعود فراستی سال 
96 در آپارات بارگذاری شــد. او اين برنامه را زمانی اجرا 
کرد که با سازندگان برنامه هفت دچار مشکل شده بود. 
فراستی و ســعید قطبی زاده فیلم های جشنواره را نقد 
می کردند. در »آپوســتروف« مهمان هــم حضور پیدا 
می کرد و فراســتی با آن ها وارد گفت وگو می شــد. اين 
برنامه سر و شکل و ساختاری ساده داشت و بیشتر بر نقد 
فراستی و قطبی زاده و  گفت وگو با سینماگران استوار بود. 
سازندگان برنامه را برای مخاطب گسترده نساخته بودند 
و به همین خاطر بیش از حد يکنواخت و تخصصی بود. 
برای مخاطب سینما  »آپوستروف« نکته زياد داشت اما 
حتی در زمان پخش تبديل به برنامه ای پر سر و صدا نشد. 
         با چه رزومه ای وارد شد؟ سابقه مســعود فراستی به 
نقدهای مکتــوب برمی گردد. او چند کتاب ســینمايی 
هم نوشته و چند دهه اســت نامی آشنا پیش مخاطبان 
پیگیر سینما دارد. شهرت عمومی فراستی به برنامه هفت 
برمی گردد. او به دعوت فريدون جیرانی منتقد ثابت اين 
برنامه سینمايی شد و نامش سر زبان مردم افتاد. فراستی 

را سلبريتی منتقدان لقب داده اند!  
تمــام  در           همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    
دوره های هفت مسعود فراستی حضور داشت جز زمانی 
که محمود گبرلو مجری بود. با رفتن گبرلو ، فراستی هم 

به هفت بازگشت و حالا منتقد ثابت اين برنامه است. 
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟    همه شــهرت 
و تاثیرگذاری مســعود فراســتی به تلويزيون و به طور 
اخص بــه برنامه هفت برمی گردد. تجربــه ناموفق او در 
»آپوستروف« ثابت می کند دايره تاثیرگذاری اين منتقد 

در تلويزيون فراتر است.
         وضعیت فعلی؟    مسعود فراســتی در حال حاضر هر 
هفته به مدت يک ساعت میز نقد هفت را اداره می کند. 
به دلیل سوت و کوری سینما، او به سمت نقد فیلم های 
خارجی رفته است. طبعا میزان واکنشی که به نقدهای او 
بر فیلم های ايرانی بود قابل مقايسه با خارجی ها نیست. 
اين مهم ترين دلیلی است که باعث شده فراستی موقعیت 

قبلی میان مخاطب گسترده را نداشته باشد.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی   ايــن روزهــا 
برنامه کافه آپارات را اجرا می کنــد. اين برنامه چهره 
محور اســت و فريدون جیرانی ســعی می کند مسیر 
گفت و گو  را بر دو محور اصلی پیش ببرد. ســوال های 
او غالبا فان اســت و مبتنی بر ذائقه مخاطب عام. در 
کنار آن پرســش های تحلیلی درباره وجوه تخصصی 
مهمانش می پرسد.  جیراني در فضاي اينترنت تجربه 
اجراي ســي و پنج را هم دارد. در هــر دو برنامه هم 

عملكردي موفق از خود بجا گذاشته.
         با چه رزومه ای وارد شد؟  دربــاره اجــراي فريدون 
جیراني هم بارها نوشته ايم كه يكي از بهترين مجريان 
سینمايي است و حالا بار ديگر اين فرصت دست داده 
تا گفت و گوهاي جذابش با سینماگران را شاهد باشیم. 
جیراني در مواجهه با مهمان ها،  موفق عمل مي كند و 
مي تواند طوري سوال بپرسد كه هم مخاطب عام بهره 
ببرد و هم مخاطب خــاص. او جدي ترين و فان ترين 
سوال ها را با هم مطرح مي كند و به همین خاطر است 
كه حاصــل مصاحبه هايش همواره جــذاب از آب در 
مي آيد. مهم ترين اتفاقي كه جیراني رقم زد پايه گذاري 
برنامه هفت است. اين برنامه وجهي تازه از برنامه سازي 
سینمايي را عیان كرد كه از قضا در زمان حضور خود او 
در اين برنامه با استقبال بالا مواجه شد. حیف است به 
دو قدم مانده به صبح اشاره نكنیم كه جیراني مجري 
بخش ســینمايي اش بود. او گفت و گوهايي راهبردي 
با مسئولان و فیلمسازان شــاخص انجام داد كه هنوز 

طراوت دارند.
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟   چنــدی پیش 
خبر آمد که او قرار است اجرای برنامه »سینما يک« را 
برعهده بگیرد. فريدون جیرانی اما گفته تا اطلاع ثانوی 

به تلويزيون برای اجرا بازنخواهد گشت.
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟   فريدون جیرانی 
عملکــرد موفقی دارد امــا طبیعی اســت که برخی 
مخاطبان شکل اجرای او را نپســندند. کاش جیرانی 
برنامه ای تخصصی چون هفت را اجرا می کرد. در اين 

صورت مخاطب بیشتر و جدی تری می داشت.
         وضعیت فعلی؟    مشغول اجرای کافه آپارات است.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی     به شکل مستقل 
برنامه ای در فضای مجــازی کار نکرد اما بــه عنوان يکی از 
مجريان برنامه »وقت خواب« که توسط منصورضابطیان برای 
فضای مجازی تولید می شد، حضور در اين فضا را تجربه کرد. 
»وقت خواب« برنامه ای بود در حال و هوای »راديو هفت« که 
احسان کرمی مجری يکی از بخش هايش بود. برنامه ای که 

البته موفقیتی برای کرمی به همراه نداشت. 
         با چه رزومه ای وارد شد؟  او به عنوان يــک مجری تمام 
حرفه ای وارد برنامه »وقت خواب« شد. سابقه اجرای برنامه 
»نقره« و بعــد از آن برنامه های پر مخاطبی چون »خوشــا 
شــیراز« و »زنده رود« و البته برنامه صبحگاهی»طلوع« از 
جمله اجراهای مهم احسان کرمی در تلويزيون بود. او البته يک 

شب در هفته هم برنامه موفق»راديوهفت« را اجرا می کرد.
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    احسان کرمی بعد 
از برنامه »وقت خواب« بیشتر در حوزه بازيگری به فعالیتش 
ادامه داد و اجراهايش بیشــتر محدود بــه کارهای خارج از 
تلويزيون شد. اما مهم ترين اجرای او در تلويزيون بعد از حضور 
در يک برنامه اينترنتی، اجرای مسابقه »خنداننده شو« برنامه 
»خندوانه« بود. از آنجايی که رامبد جوان خودش به عنوان 
داور در اين مسابقه حضور داشت، می بايست اجرای برنامه در 
شب هايی که اختصاص به مسابقه »خنداننده شو« داشت را 
فرد ديگری اجرا می کرد، ابتدا اين مسئولیت به امیر کربلايی 
زاده محول شد اما بعد از گذشــت ، دو ، سه قسمت احسان 
کرمی جايگزين او شد. کرمی اجرايی نزديک به رامبد جوان 
داشت و توانست در ادامه آنقدر قوی عمل کند که حتی از او 
هم بهتر برنامه را مديريت کند. اجرای گرم احسان کرمی در 
خندوانه موجب شد در برهه ای حتی  از او به عنوان جايگزين 

مناسب برای رامبد جوان هم ياد شود.  
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟   برای برنامه های 
اينترنتی شايد پیشنهاد زيادی نداشته باشد اما برای استیج 
و مراسم های جشن معمولا جزو گزينه های اول است. او طی 
همین سال ها برنامه ها و مراسم زنده مهمی از جمله جشن 
خانه سینما، افتتاحیه و اختتامیه چند دوره از جشنواره فیلم 

فجر را اجرا کرده است. 
         وضعیت فعلی؟  بیشتر به عنوان بازيگر مشغول به فعالیت 

است که آخرين کارش هم سريال »هم گناه« است.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی   فرزاد حســنی 
با پیشــنهادهای زيادی برای اجرای برنامه های اينترنتی 
مواجه بوده اســت اما همه آن ها را رد کــرده. او بالاخره به 
کدام پیشنهاد پاسخ مثبت می  دهد مشخص نیست. ضمن 
اين که حســنی در تلويزيون ممنوع الکار است و مشخص 
نیســت آيا تلويزيون به او برای اجرا در پلتفرم ها اجازه اجرا 

می دهد يا خیر.
         با چه رزومه ای وارد شد؟  بارها به شــیوه اجراي فرزاد 
حســنی و رمز موفقیت او اشــاره كرديم. حالا هم بخشي 
از گزارش پیشــین را عاريت مي گیريم بــه انضمام اين كه 
بین فعالیــت دوبــاره او در تلويزيون فاصله افتاده اســت. 
فرزاد حســني همیشــه مجری پرســروصدايی بوده؛ چه 
زمانی  که گوينــده راديو بود چه وقتی کــه برنامه های نه 
چندان مشهوری مثل »نقطه ب« را اجرا می کرد. با »کوله 
پشتی« اما شهرتش همه گیر شــد و مصاحبه معروفش با 
سردار رادان نامش را ســر زبان ها انداخت. حتما تکیه کلام 
ابتدايی اش خاطرتان هســت: »به نام خدايی که اگر حکم 
کند همه محکومیم« با استفاده از اصطلاحاتی اين چنینی 
و بیانی شیوا، شیوه متفاوتی پیش گرفته که اتفاقا هم موفق 
بوده. فرزاد حسني به رغم حاشیه های پیرامون زندگی اش 
همچنان مجری محبوبی است. او مدت ها از تلويزيون دور 
بود و با يك برنامه پزشكي به نام »اكسیر« بازگشت. حسني 
نشان داد برايش ژانر برنامه تفاوتي ندارد و به خوبي بلد است 

از پس كارش با موفقیت برآيد.
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    همــان طور که 
اشاره کرديم فرزاد حسنی در فضای مجازی برنامه نداشته 

که بخواهد به تلويزيون بازگردد.
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟   جــای فــرزاد 
حسنی در تلويزيون خالی است. او توان اجرای برنامه هايی 
با موضوعات مختلف را دارد ؛ پس اگر قرار باشد در اينترنت 
برنامه اجرا کنــد می توان به موفقیت برنامه امید داشــت. 
حسنی جزو مجريانی است که يک عده به شدت دوستش 
دارند و عده ای نه! اين موقعیــت دوگانه در میزان موفقیت 

برنامه های خارج از تلويزيون او نیز تاثیر می گذارد.
         وضعیت فعلی؟    بعد از »اکسیر« باز هم برچسب ممنوع 

الکاری به فرزاد حسنی در تلويزيون خورده است.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی    منصور ضابطیان 
زمستان سال  1395 برنامه  »وقت خواب« را به عنوان اولین 
برنامه شبانه فضای مجازی تولید کرد. هدف برنامه اين بود 
که مخاطبان بتوانند آن را قبل از خــواب گوش دهند و با 
آرامش به خواب بروند. ضابطیان سعی داشت تجربه  موفقی 
را که از »راديوهفت« و »صدبرگ« به دســت آورده بود، در 
محیطی با محدوديت هايی کمتر از تلويزيون تکرار کند اما 
برنامه آنطور که شايسته اش بود، ديده نشد. درنهايت تولید 
اين برنامه زياد طول نکشید و بعد از چندماه به پايان رسید. 
         با چه رزومه ای وارد شد؟  ضابطیــان از ســال 1378 در 
تلويزيون فعالیت داشت. برنامه های مختلفی از جمله »سبد«، 
»مردم ايران سلام«، »جغرافیای فرياد«، »فرش واژه«، »نفره«، 
»راديوهفت« و »صدبرگ« و ... را ســاخت. عمده  شهرتش را 
برای ساخت برنامه متفاوت »راديوهفت« برای شبکه آموزش 
به دست آورد. او موفق شــد فرم جديدی از برنامه سازی را در 
تلويزيون اجرا کند؛ فرمی ابتــکاری و خلاقانه که برای همه 
تازگی داشت اما بعدها توسط گروه های مختلف برنامه سازی 
مورد استفاده قرار گرفت و به جايی رسید که عملا جذابیتش 

را از دست داد. 
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    به دلیــل برخی 
اختلاف هــا، ضابطیان بعد از برنامه  »صدبــرگ«، ديگر در 
تلويزيون حضور پیدا نکرد. اصلا علت اصلی رفتن به سمت 
ساخت برنامه اينترنتی هم همین اختلاف با تلويزيون بود. 
بعد از »وقت خواب«، ضابطیان ديگر به تلويزيون برنگشت 

و برنامه ای برای اين رسانه نساخت. 
اينکــه  بــا           خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟   
»راديوهفت« توانسته بود در دوره پخش حسابی سروصدا 
کند و به چشم بیايد اما مخاطبان اين برنامه اقبالی به »وقت 
خواب« نشان ندادند و بعد از آن هم شرايطی فراهم نشد که 
میزان استقبال مخاطبان از برنامه های ضابطیان مشخص 
شــود.  به هر حال ضابطیان جزو خلاق ترين برنامه سازان 

است.
         وضعیت فعلی؟    او در اين ســال ها چند کتاب منتشر 
کرد و آثارش جزو پرفروش ها بودند. درحال حاضر کماکان 
خبری از بازگشتش به تلويزيون شنیده نمی شود و مشغول 

فعالیت در راديو است.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی   تا پیش از شیوع 
ويروس کرونا رامبد جوان به فکر ساخت برنامه در فضای مجازی 
نیفتاده بود. درست است که گهگاه پويش هايی مجازی به راه 
می انداخت و مخاطبان را با خودش همراه می کرد اما هیچ کدام 
در قالب يک برنامه نبودند. با شیوع کرونا و اعلام اين مسئله که به 
دلیل اين بیماری امکان ساخت فصل جديد »خندوانه« وجود 
ندارد، تصمیم گرفت از داخل منزلش برنامه ای مجازی تولید 
کند. او با کمترين بضاعت برنامه اينستاگرامی »خونه بازی« را 
تولید کرد و از استندآپ کمدين های قديمی و جديد خندوانه 
خواست تا در اين مســیر همراهی اش کنند. بعد از اين ماجرا 
تصمیم گرفت اولین مسابقه  اســتندآپ کمدی مجازی را راه 
بیندازد. تدارک مسابقه   بزرگ »استندآپ شو« را چید و حتی 
گزينش های ابتدايی را از میان آثاری که به برنامه رسیده بودند 
انجام داد. سر بزنگاه، درست زمانی که قرار بود برنامه بارگذاری 

شود با مشکل روبه رو شد و صداوسیما به او مجوز نداد.  
         با چه رزومه ای وارد شد؟ رامبد جوان سال ها به عنوان 
بازيگر و کارگردان در سینما و تلويزيون فعالیت کرده است 
اما با »خندوانه«، توانست به شهرت بسیار زيادی دست پیدا 
کند. درواقع »خندوانه« به عنوان يکی از مهم ترين برندهای 
تلويزيون، توسط او شکل گرفت و حالا به جايی رسیده است 
که کل ايران او را می شناسند و بخش مهمی از آنها برنامه اش 

را دوست دارند. 
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    از زمــان توقف 
مسابقه  »استندآپ شــو« مدت زيادی نمی گذرد. آنطور که 
شنیده می شود صداوسیما از رامبد خواسته است تا فصل جديد 
»خندوانه« را برای بعد از ماه صفر تولید کند. بنابراين مسابقه  
»استندآپ شو« به عنوان زيرمجموعه  »خندوانه« راهی شبکه 

نسیم خواهد شد. 
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟    رامبــد جوان هم 
مثل مهران مديری، يکی از چهره های بسیار محبوب مخاطبان 
تلويزيونی است و به جايی رسیده که حتی در فضای مجازی 
هم طرفداران زيادی دارد و لايوهای اينســتاگرامی اش بسیار 

پرمخاطب هستند.
         وضعیت فعلی؟   همانطور که گفتیم احتمالا برای بعد از 
ماه صفر، فصل جديد »خندوانه« را برای شــبکه نسیم تولید 

خواهد کرد. 

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی    رضا رشــیدپور 
يکی از مهم ترين برنامه های مجازی را با نام »ديد در شب« 
ساخت؛ تاکشويی که مسیر برنامه سازی را در بستر وب مهیا 
کرد. رشیدپور اين برنامه را سال 1394 تولید کرد و به دلیل 
چند مصاحبه  جنجالی با چهره هايی که معمولا امکان مصاحبه 
با آنها در تلويزيون وجود ندارد، توانســت شهرت فراوانی به 

دست بیاورد. 
         با چه رزومه ای وارد شد؟  رشیدپور در شرايطی تصمیم به 
ساخت »ديد در شب« گرفت که در تلويزيون برنامه  موفقی 
نداشت. او سال ها قبل از »ديد در شــب« به خاطر حواشی 
برنامه »مثلث شیشــه ای« در تلويزيــون ممنوع الفعالیت 
شده بود و آخرين برنامه اش برای شبکه نسیم با نام »عینک 

آفتابی« هم نتوانسته بود نظر مخاطبان را جلب کند. 
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟    »ديد در شب« 
آنقدر مورد توجه قرار گرفت کــه تلويزيون مجددا تصمیم 
گرفت همکاری اش را با رضا رشیدپور از سر بگیرد. بعد از اين 
برنامه بود که پیشنهاد ساخت »حالا خورشید« به رشیدپور 
داده شــد. »حالا خورشــید« يکی از مهم ترين برنامه های 
صبحگاهی تلويزيون بود که نزديک سه سال روی آنتن رفت 
و مخاطبان زيادی هم پیدا کرد. رشــیدپور به واسطه  اجرای 
»حالا خورشید« به يکی از مجری های مهم تلويزيونی تبديل 
شــد و در اکثر ويژه برنامه های مهم دست داشت. حتی سال 
1396 به عنوان مجری گفت وگو با رئیس جمهور انتخاب شد. 
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟   رشــیدپور در 
»حالا خورشــید« يک جورهايی به تريبون مشکلات مردم 
تبديل شده بود و اعتراض هايی را مطرح می کرد که شايد در 
برنامه های ديگر امکان بیانشان وجود نداشت به همین دلیل 
هم مخاطبان زيادی پیدا کرد و خیلی ها هوادارش شدند. اين 
مسئله در فراوانی افراد حاضر در لايو اينستاگرامی رشیدپور 

کاملا محسوس است.
         وضعیت فعلی؟   رشیدپور نوروز امسال برنامه ای به نام 
»اتفــاق« را روی آنتن برد و بعد از آن هم با توجه به شــیوع 
ويروس کرونا، آن را با فرم متفاوتی ادامه داد. اين برنامه با حال 
و هوای مجازی تولید شده بود و اکثر گفت وگوهايش مجازی و 
از طريق ويدئوکال بود. با اينکه انتظار می رفت اثر پرمخاطبی 

شود و سروصدا کند اما به جايی نرسید و شکست خورد.

         تجربه ساخت برنامه برای فضای مجازی    ســال 95 
اولین تجربه عادل فردوســی پور در برنامه ســازی برای 
فضای مجازی رقم خورد. او برنامه »هت تريک« را آماده 
کرد که ويژه برنامــه اختصاصی جام ملت هــای اروپا، 
يورو 2016 بود و از تلويزيون اينترنتی آيو پخش شــد. 
فردوسی پور در ساخت اين برنامه موفق عمل کرد. »هت 
تريک« پر از آيتم و جزئیات بود و هر آنچه يک علاقه مند 
نیاز داشــت در اين برنامه يافت می شد. سال پیش تهیه 
کننده »کلاســیکو« بود که در کافه بازار، فیلیمو و نماوا 
بارگذاری شــد. اين برنامه ويژه مسابقه رئال و بارسا بود 
که اجرای آن را پژمان جمشــیدی برعهده داشت. سر 
و شــکل متفاوت برنامه به همراه مهمان های شاخص و 
ريتم بالا، »کلاســیکو« را تبديل به برنامه ای محبوب و 

موفق ساخت.
         با چه رزومه ای وارد شد؟    20 سال سابقه تهیه و اجرای 
نود را دارد که تجربه ای گرانسنگ برای عادل فردوسی پور 
محسوب می شود. او در کنار آن تهیه کنندگی برنامه های 
موفقی چون فوتبال 120 و ويژه برنامه های جام جهانی 
و ملت های آسیا را برعهده داشــته. فردوسی پور برندی 

محبوب بود که در فضای مجازی برنامه ساخت.
         همکاری دوباره ای با تلویزیون داشت؟   بعد از تعطیلی 
نود، همــکاری او با شــبکه ورزش در قامت تهیه کننده 
برنامه فوتبال 120 ادامه داشــته اســت. ايــن برنامه 

پنجشنبه ها با اجرای حمید محمدی پخش می شود.
         خارج از تلویزیون چقدر خواهان دارد؟    تجربــه موفق 
»هت تريک« و »کلاسیکو« نشان دهنده میزان مقبولیت 
فردوسی پور در مديوم مجازی اســت. سال پیش  دبیر 
انجمــن اقتصاددانان ايران ســوال معنــاداری درباره 
فردوســی پور مطرح کرده بود:» بايــد از اصحاب حوزه 
برند پرسید برند فردوســی پور چقدر ارزش دارد؟ و چرا 

تلويزيون ملی از آن صرفنظر کرد؟« 
         وضعیت فعلی؟   مدتی اســت خبــر آمــده عادل 
فردوسی پور می خواهد برنامه ای مشــابه نود در فضای 
مجازی تولید کنــد. هنوز خبری از اين اتفاق نیســت. 
او در کنار آن مشــغول تهیه برنامه فوتبال 120 شبکه 

ورزش است.

ک
ش ی

زار
ل گ

کم
  م

زمانی که دو سه قسمت از تاکشوی 
»ام شو« بارگذاری شد هفت صبح در 

گزارشی به دلایل ضعف این برنامه 
پرداخت. آن زمان در این گزارش نوشتیم 

که با توجه به تعطیلی سینماها و بخش 
مهمی از مراکز تفریحی، انتظار می رفت 
صفت اولین و تنها تاکشوی کاملا طنز، 
مخاطبان را برای تماشای این مجموعه 

بیشتر سر ذوق آورد اما عملا چنین اتفاقی 
نیفتاد. با اینکه بریده هایی از این ویدئو در 

شبکه های اجتماعی وایرال شد و دست 
به دست چرخید اما آنطور که باید موفق 

به جلب توجه مخاطب زیادی نشد. زمانی 
که قسمت های بعدی برنامه بارگذاری 

شد و ماجرای جنجال سازی و شوخی  های 
عجیب و قرعه کشی های نامتعارف و 

... به میان آمد بیشتر متعجب شدیم و 
نهایتا پخش صحبت های صریح اکبر 

عبدی، باعث شد به این نتیجه برسیم که 
»ام شو«، ضعف های زیادی داشت و طبیعتا 

نمی توانست به عنوان یک تاکشوی 
جذاب، مدت زمان زیادی به فعالیت 

ادامه دهد. همانطور که گفتیم، ضعف های 
»ام شو« نسبت به نقاط قوتش خیلی 

بیشتر بود. اینجا سعی کردیم به 9 مورد از 
این ضعف ها که باعث شد این برنامه نتواند 

به حیات اش ادامه دهد می پردازیم. 

باخت ام شو
درباره  نقاط ضعف تاکشوی 

مجید صالحی که به 
تعطیلی رسید

مهمان های تکراری و غیرجذابجدید نبودن فرم برنامه
 »ام شــو« تحت عنوان اولین تاکشــوی کاملا طنز فضای مجازی 
معرفی شــد و به میدان آمد. زمانی که با عبارت »اولین تاکشوی 
کاملا طنز« روبه رو شديم منتظر يک برنامه  بسیار جديد و متفاوت 
بوديم اما چیزی که پیش رويمان قرار گرفت فرقی با تاکشــوهای 
پیشین که در تلويزيون شاهدشــان بوديم نداشت. در حال حاضر 
برنامه های مختلف تلويزيونی پر شده است از سلبريتی هايی که به 
عنوان مهمان روی صندلی می نشینند و به سوالات عجیب و غريب 
مجری برنامه پاسخ می دهند، بازی می کنند، آواز می خوانند و نهايتا 
کل کلشان با ســاير مهمان ها بالا می گیرد و موجب خنده و اوقات 
خوش مخاطبان می شوند. الان مدت هاســت اين شیوه به الگوی 
رايج اکثر ويژه برنامه های تلويزيونی تبديل شده و مردم هم به اندازه 
کافی نمونه های مختلف آن را تماشا کرده اند. يکی از جذاب ترين اين 
برنامه ها »خندوانه« بود که انواع شوخی و بازی و سوالات عجیب و 
غريب را روی مهمان هايش پیاده کرد و از اين جهت منتظر بوديم 
اولین تاکشوی کاملا طنز فضای مجازی هم از اين دست خلاقیت ها 
به خرج دهد. واقعا »ام شو« چه اتفاق جديدی را حادث کرده است 

که پیش تر در تلويزيون نديده بوديم؟ 

انتخاب مهمان برای دعوت به يک برنامه  تلويزيونی واقعا کار سختی 
است. به هرحال خیلی ها با چارچوب های اخلاقی تلويزيون همخوانی 
ندارند و طرز فکر و حرف هايشــان قابل ارائه در اين رســانه نیست. 
فضای مجازی به دلیل نداشتن محدوديت های تلويزيون، اين امکان 
را در اختیار برنامه سازان قرار می دهد که مهمان هايی را دعوت کنند 
که امکان حضورشان در رسانه ملی وجود ندارد. در غیر اين صورت 
مهمان هايی که سالی به دوازده ماه در تلويزيون رفت و آمد دارند چه 
جذابیتی دارند که مخاطبان بخواهند صحبت هايشــان را در فضای 
مجازی بشنوند؟ اگر به خاطر داشته باشید برنامه  »ديد در شب« رضا 
رشیدپور به دلیل گفت وگو با افرادی مانند سحر قريشی، امیر تتلو و 
... محبوب شد؛ افرادی که امکان مصاحبه چالشی با آنها در تلويزيون 
وجود نداشت. با نگاهی به مهمان های برنامه »ام شو« نتیجه می گیريم 
که ترکیب آنها فرق چندانی با مهمان های يک برنامه تلويزيونی شبانه 
ندارد. سام درخشانی، امیرعباس گلاب، امیرمهدی ژوله، اکبر عبدی، 
امیر نوری، يوسف تیموری، هادی کاظمی، سمانه پاکدل و ... که پای 
ثابت برنامه های تلويزيونی بوده اند و بارها چهره شان را در برنامه های 

شبانه ديده ايم و صحبت هايشان را شنیده ايم!

استفاده هدفمند از جنجال اکبر عبدیجنجال سازیوایرال بازی بی فایده توجه به فرع به جای اصلقرعه کشی های عجیب
»ام شو« از همان ابتدا روی پديده  وايرال سازی متمرکز شد. عوامل 
اين برنامه  اينترنتی سعی داشتند با به اشتراک گذاشتن ويدئوهای 
کوتاه و چالشی از مصاحبه های چهره ها از يک طرف نام برنامه را 
سر زبان ها بیندازند و از طرف ديگر مخاطبان را ترغیب کنند که 
اين برنامه را تماشا کنند. همین حالا اگر از کاربران فضای مجازی 
درباره  »ام شو« بپرسید احتمالا بخش مهمی از آنها چیزی درباره  
نام اين برنامه نمی دانند اما شــايد بريده هايــی از مصاحبه های 
وايرال شــده آن را ديده باشند. »ام شــو« با اتکا به وايرال سازی 
نتوانست موفقیتی که انتظارش را می کشید به دست آورد چون 
از يک طرف چهره هايی که به برنامه دعوت می شدند آنقدر برای 
مخاطبان اهمیت نداشــتند که آنها برای شــنیدن صحبت های 
کاملشان ترجیح دهند از ابتدا تا انتهای برنامه را تماشا کنند و از 
طرف ديگر حرف هايی هم که در اين بريده ها زده می شد، آنقدرها 
مخاطبان را به هیجان نمی آورد. درواقع پرســش های چالشــی 
مجید صالحی برای اينکه مهمان ها تحت شرايط خاص، مجبور 
به پاسخ های چالشی شــوند تا حدودی بی فايده بود. اين ترفند 
به جذب مخاطبان بیشــتر از طريق وايرال سازی آنقدرها هم به 

کمک برنامه نیامد. 

در بحث وايرال سازی درباره  تلاش مجید صالحی برای چالشی تر 
کردن برنامه برای وايرال شدن در فضای مجازی نوشتیم اما مسئله 
مهم ديگری هم در اين برنامه مطرح بود. در اين برنامه بارها اتفاق 
افتاده بود بدون اينکه فردی در آنجا حضور داشــته باشــد پشت 
ســرش صحبت می کردند. مثلا اگر به خاطر داشته باشید زمانی 
که فرهاد آيیش و مائده طهماسبی مهمان برنامه بودند بخشی از 
صحبت های بهاره رهنما درباره اينکه شوهرش سمبل نجات زنان 
است روی وال قرار گرفت. مائده طهماسبی گفت که شوهر بهاره 
در کار لوازم آرايش است و حتما اينطوری زنان را نجات می دهد و 
مجید صالحی با تمسخر شروع کرد به خنديدن. از اين دست کارها 
و شوخی ها در اين برنامه زياد ديده می شد. مهمان ها بايد واکنشی 
به عکس يا جمله يکی از همکارانشان نشان می دادند و اين مسئله 
خیلی زود در فضای مجازی دست به دست می شد و خیلی ها را به 
جان هم می انداخت. به هرحال شوخی کردن با  تمسخر اينچنینی 
تفاوت دارد و اگر کســی اصول برنامه سازی را بداند خوب متوجه 
می شود که چطور می تواند مرز میان اين دو را حفظ کند تا آسیبی 

به کسی نرسد.

همه ما اکبر عبدی را می شناسیم و خوب می دانیم با وجود شهرت 
و محبوبیت بســیار زيادی که دارد معمولا تنــد حرف می زند و 
برايش فرقی نمی کند مخاطبان برنامه چه کسانی هستند. بارها 
در برنامه هــای مختلف تلويزيونی هــم صحبت هايی کرده که به 
واسطه آنها مشکلاتی ايجاد شده. مشــکل اصلی برنامه هم دقیقا 
سر صحبت های عبدی به وجود آمد؛ اتفاقی که باعث شد جلوی 
بارگذاری ادامه آن گرفته شود. حتما در چند روز گذشته تکه های 
مختلف اين برنامه را در فضای مجازی ديده ايد. اکبر عبدی نه تنها 
به مسعود فراستی توپید و بحث يک بدهی قديمی را در برنامه به 
میان کشید که به حسن روحانی، رئیس جمهور کشور هم تاخت. 
از اکبر عبدی انتظار نداشــتیم اينطور صحبت نکند و خودش را 
سانسور کند اما عوامل برنامه  »ام شو« چطور؟ واقعا نمی دانستند 
که هر صحبتی امکان پخش در فضای مجــازی را ندارد؟ درواقع 
می توانیم بگويیم مشــکل اصلــی به خود برنامــه برمی گردد نه 
صحبت هايی که اکبر عبدی انجام داده. »ام شو« با قرار دادن اين 
صحبت ها داخل برنامه قصد داشت توجه ها را به خودش جلب کند 

و بیش از پیش ديده شود اما خب نهايتا به جايی نرسید. 

يکی از ترفندهای »ام شو« برای جذب مخاطب شرکت دادن آنها در 
قرعه کشی بود. اين قرعه کشی که با نام »جشنواره ام شو« شناخته 
می شد شیوه  عجیبی داشت. از مخاطبان می خواستند پیجی را که 
معرفی می کنند فالو کنند و شرط داشتن شانس بیشتر در مسابقه 
هم  اين بود که اين پیج را به دوستانشــان هــم معرفی کنند. آن 
دوستان بايد نام فرد موردنظر را در قسمت معرف وارد می کردند 
و به ازای هر پنج نفری که به پیج دعوت می شدند شانس بیشتری 
برای قرعه کشی پیدا می کردند. درواقع به نظر می رسد قصدشان 
بالا بردن میزان فالوئرهــای پیج بود تا هر چیــز ديگر. برگزاری 
مسابقه يا قرعه کشی در برنامه های مختلف، اصول خاص خودش 
را دارد و طبیعتا نمی توان بدون اين اصول مخاطبان را ترغیب کرد 
صرفا به بالا بردن حجم فالوئرهای يک پیج کمک کنند. در ضمن 
وقتی يک برنامه، بازديدکننده  زيادی نــدارد، چه فرقی می کند 
در اينستاگرامش چه تعداد فالوئر داشــته باشد! البته شیوه های 
ديگری هم در اين برنامه ديده می شــد. مثلا از مخاطبان برنامه 
می خواستند برايشان کامنت بگذارند و فردی که آخرين کامنت را 

بگذارد برنده اعلام می شد.

مجید صالحی برای بالا بــردن جذابیت برنامــه اش به کارهای 
زيادی متوسل شــد. يکی از اين کارها اين بود که انحصار پخش 
ســريال جديد ايرج ملکی با نام »مزاحمت 2« را گرفت. طبیعتا 
انتظار داشت پخش قسمت های کوتاه اين مجموعه باعث افزايش 
حجم کمدی و بالا رفتن میزان مخاطبان شــود اما عملا سودی 
به حالش نداشــت. به هرحال بريده اين سريال در فضای مجازی 
دست به دست می شــد و مخاطبان هم آن را می ديدند. طبیعتا 
آنقدر جذابیت ندارد که مخاطبان حاضر شوند به خاطر تماشای 
قسمت های مختلف آن يک برنامه را از ابتدا تا انتها تماشا کنند. 
ضمن اينکه دست گذاشتن روی »مزاحمت2« باعث شد تا سطح 
برنامه از چیزی که صالحی مدنظرش بــود پايین تر بیايد و کاملا 
بلاتکلیف به نظر برسد. به هرحال هر برنامه ای تعريف و چارچوب 
خاص خودش را دارد. نمی شــود به بهانه  بالا بردن جذابیت، هر 
چیز بی ربطی را داخل آن گنجاند. صالحی اگر روی يک اســلوب 
خاص حرکت می کرد و تمام بخش های مختلف برنامه اش را در 
يک راســتا انتخاب می کرد وضعیت برنامه بهتر از چیزی می شد 

که همه ديديم.

استفاده از محبوبیت شاخ های اینستاگرامیتوسل به جذابیت موسیقی
يکی از مشکلات تلويزيون در تولید برنامه های جذاب شبانه محدوديت 
آن در نمايش ساز و دعوت از برخی گروه های موسیقی جذاب است. 
درست است که ممنوعیت نمايش ســاز در تلويزيون بخش مهمی از 
جذابیت يک برنامه را می گیرد اما به اين معنا نیســت که يک برنامه 
صرفا با نمايش ســاز و اجرای داخل اســتوديو بتواند مخاطب جلب 
کند. شايد زمانی که شــبکه های اجتماعی تا اين حد گسترده نبود 
و بهترين نوازنده ها و خواننده ها هفته ای يکبار اجرای لايو نداشــتند 
استفاده از اين تمهید جالب به نظر می رسید اما حالا واقعا نمی تواند 
شگردی برای جلب مخاطب باشــد. مجید صالحی برای بالا بردن بار 
جذابیت برنامــه اش از يک پیانوی بزرگ در دکور اســتفاده کرد و از 
سامان احتشامی خواست تا به عنوان نوازنده  ثابت برنامه حضور پیدا 
کند. در هر قسمت از خواننده ها يا گروه های موسیقی مختلف دعوت 
می کرد که با سازهايشــان بیايند اجرا کنند. ايــن کارها  اما با وجود 
جذابیت زيادی که داشتند نتوانستند سرنوشت برنامه را تغییر دهند. 
اگر قصد تولید يک تاکشــوی جذاب را داشت بايد دست به خلاقیت 
می زد و اثری کاملا متفاوت با آنچه در تلويزيون ســاخته می شود به 

میدان می آورد.

يکی از ايرادهايی که تا مدت ها به بســیاری از تاکشــوهای شــبانه 
تلويزيونی وارد بود استفاده از محبوبیت شاخ های اينستاگرامی بود. 
برخی از برنامه ها برای اينکه بتوانند مخاطبان زيادی دست و پا کنند 
از چهره های محبوب اينستاگرامی دعوت می کردند تا در برنامه حضور 
پیدا کنند. از يک طرف مخاطبان به خاطر آنها برنامه را تماشا کنند و 
از طرف ديگر اين شاخ های اينستاگرامی در صفحه اينستاگرامشان 
برای برنامه تبلیغ کنند. يکی از تمهیــدات مجید صالحی برای بالا 
بردن جذابیت »ام شــو« همین بــود. او از جواد خواجــوی، يکی از 
چهره های مطرح اينســتاگرامی دعوت کرد تا در برنامه اش حضور 
پیدا کند. خواجوی از جمله چهره های مطرح اينســتاگرام است که 
اتفاقا به واسطه  هنرش به جايگاه خوبی رسیده است. طبیعتا صالحی 
می توانست استفاده خوب و بجايی از حضور او در برنامه داشته باشد 
اما چنین اتفاقی نیفتاد و خواجوی، از ابتدا تا انتهای برنامه »ام شو« 
حضور چندان موثری نداشت. به هرحال صرفا با دعوت از يک چهره  
جذاب نمی توان به برنامه جذابیت بخشید و در اين مورد هم مسئله 
دقیقا با همین مشکل روبه رو شد. شــايد اگر جواد خواجوی حضور 

متفاوتی داشت واقعا به جذابیت برنامه کمک می شد. 
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  شیخ دیاباته )12 گله(
مهاجم مالیايی استقلال فصل پر فراز و نشیبی را در اين تیم پشت 
سر گذاشته است. او شروع خوبی نداشت و پس از سه هفته بدون 
اينکه گلی زده باشد مصدوم شد! بعد از بهبودي، در بازی با تراکتور 
در هفته نهم در ترکیب اصلی استقلال قرار گرفت و در يک نمايش 
درخشان هت تريک کرد. موتور گلزنی او روشن شد و دياباته موفق 
شد تا پايان نیم فصل هشت گل برای استقلال بزند. او در بازی هفته 
هجدهم مقابل نفت مسجدسلیمان در تهران دوباره مصدوم شد و 
چند بازی ديگر از جمله دربی برگشت را از دست داد. پس از چند 
هفته غیبت، شیخ دوباره به ترکیب استقلال برگشت و حالا در چهار 
بازی آخر اين تیم موفق به گلزنی شــده است. شیخ حالا 12 گله 
است و با توجه به فرم خوبی که در آن قرار دارد، شانس زيادی برای 
آقای گلی لیگ نوزدهم دارد. استقلال در سه بازی بعدی خود به 
ترتیب بايد به مصاف شهرخودرو، پیکان و شاهین بوشهر برود. شیخ 
در بازی رفت به شهرخودرو و شاهین بوشهر گل زده بود و در مقابل 
پیکان هم به دلیل مصدومیت غايب بود. گلزنی به تیم مشهدی در 
بازی برگشت کار زياد ساده ای نیست. اين تیم تا امروز فقط 21 گل 
خورده و خط دفاعی محکمی دارد و سیدمهدی رحمتی را هم در 
دروازه خود می بیند اما پیکان و شاهین بوشهر تیم هايی هستند 
که دياباته می تواند روی گلزنی به آنها حســاب باز کند. پیکان تا 
امروز 42 گل خورده و شاهین بوشهر هم 50 بار دروازه اش باز شده 
اســت! البته هر دو تیم در حال تلاش برای فرار از سقوط به لیگ 
يک هستند اما گلزنی به دو تیمی که در مجموع تا اينجا 92 گل 
خورده اند، برای شیخ دياباته آماده و باانگیزه کار چندان دشواری 
به نظر نمی رسد و با توجه به سبک بازی اســتقلال می توان او را 
جدی ترين مدعی آقای گلی لیگ نوزدهم دانست. اتفاقی که اگر 
بیفتد می تواند طلسمی 11 ساله را برای استقلال بشکند. آخرين 

بار آرش برهانی در لیگ هشــتم توانست به عنوان يک استقلالی 
آقای گل لیگ برتر شود.

  شهریار مغانلو )12گله(
جدی ترين رقیب فعلی شیخ دياباته در راه آقای گلی لیگ نوزدهم 
شهريار مغانلو است. او هم مثل دياباته نیم فصل اول را با هشت گل 
به پايان برد اما روند گلزنی منظم تری داشت. ضمن اينکه برخلاف 
دياباته، او چند گل هم از روی نقطه پنالتی زد. در دور برگشت هم 
مغانلو روند عادی خود را طی کرد و تا هفته بیســت و سوم چهار 
گل ديگر زد اما در چهار بازی آخر خبری از گل های مغانلو نبوده 
است. در واقع پیکان هم در سه بازی آخر خود موفق به گلزنی نشده 
است. اولويت پیکان در ســه بازی باقی مانده، نه آقای گلی مغانلو 
بلکه بقای اين تیم در لیگ برتر است که خب مغانلو هم می تواند 
با گل های خود اين هدف تیمش را محقق کند. اما او و تیمش کار 
بسیار دشواری در پیش دارند. پیکان در سه بازی باقی مانده خود به 
ترتیب بايد مقابل صنعت نفت آبادان، استقلال و سپاهان بازی کند. 
البته اين سه تیم خط دفاعی خیلی قدرتمندی ندارند اما ماجرا اين 
است که پیکان برخلاف نیم فصل اول، زياد گل نمی زند. در ضمن 
از ياد نبريم که پیکان در بازی های اخیر خود حتی به تیم هايی مثل 
ســايپا و پارس جنوبی جم هم گل نزده   و شانس گلزنی اين تیم و 
مغانلو در برابر استقلال و سپاهان و حتی صنعت نفت زياد بالا نیست. 
با اين حال با توجه به اينکه او مهاجم کاملی است و توانايی گلزنی از 
راه های مختلف را هم دارد بعید نیست  او بتواند ساير مدعیان را جا 

بگذارد و آقای گل لیگ نوزدهم شود.

  عیسی آل کثیر )11 گله(
مهاجم صنعت نفت، فصل عجیبی را پشت ســر می گذارد. او در 

نیم فصل اول فوق العاده کار کرد و از هفته چهارم تا هفته شانزدهم 
موفق شد 9 گل بزند و آقای گل نیم فصل اول شود  اما جنجال انتقال 
نافرجام او به پرسپولیس و عدم حضورش در تمرينات تیم باعث 
شد تا برای مدتی از ترکیب اصلی خارج شود. مدتی بعد هم دراگان 
اسکوچیچ به تیم ملی رفت و همه اين اتفاقات دست به دست هم 
داد تا او در نیم فصل دوم ناکام باشد. او در نیم فصل دوم فقط دو گل 
زده که هر دو از روی نقطه پنالتی بوده است! در واقع افت او و افت 
تیم صنعت نفت در نیم فصل همزمان رخ داد و حالا نه صنعت نفت 
شانس چندانی برای گرفتن سهمیه آسیا دارد و نه آل کثیر شانس 
زيادی برای آقــای گلی! البته او فقط يــک گل از دياباته و مغانلو 
کمتر زده و بازی های باقی مانده اين تیم مقابل شــاهین بوشهر، 
پیکان و ماشین سازی هم زياد دشوار به نظر نمی رسد اما فرم تیم 
صنعت نفت و خود آل کثیر نشان می دهد که او احتمالا آقای گل 

لیگ نوزدهم نخواهد بود.

  علی علیپور )10گله(
با وجود اينکه اين يکی از بدترين فصل های علیپور در پرسپولیس 
بود اما او همچنان گوشه چشمی به آقای گلی لیگ نوزدهم دارد. 
علیپور يک نیم فصل اول بد و پرحاشیه را در پرسپولیس پشت سر 
گذاشت و حتی هت تريکش مقابل شاهین در بوشهر هم کمکی 
به او نکرد و در مقطعــی پس از آن پنالتی چیــپ عجیب مقابل 
ماشین سازی تبريز، هواداران خواهان کنار گذاشتن او شدند اما در 
نیم فصل دوم اوضاع بهتر شد. البته تعداد گل های او در هر نیم فصل 
پنج گل بــود و آمار گلزنی هايش تغییر خاصی نکــرد اما با تغییر 
رفتار خود او، هواداران هم کمکش کردنــد و روند گلزنی های او 
نظم بیشتری پیدا کرد. علیپور حالا 10 گله است و با توجه به اينکه 
بازی های باقی مانده پرسپولیس زياد دشوار و حتی مهم نیست، اين 

احتمال وجود دارد که همبازيانش برای آقای گل شدن او سنگ 
تمام بگذارند. گلزنی به ذوب آهن، گل گهر و سايپا کار زياد سختی 
نیست اما بزرگ ترين مشکل علیپور اين است که پرسپولیس از نظر 
گلزنی آمار فوق العاده ای ندارد و همین می تواند بزرگ ترين مانع 

برای آقای گلی علیپور در لیگ نوزدهم باشد.

مهدی ترابی )10گله(
هافبک تهاجمی پرسپولیس، از چیزی که انتظار می رفت گلزن تر 
نشــان داد و قبل از علیپور به رکورد 10 گل برای اين تیم رسید 
اما دو مانع بر ســر آقای گلی او وجــود دارد. اولی مصدومیت او و 
ناآمادگی اش است که می تواند باعث احتیاط کادر فنی و بازی ندادن 
به او در بازی های باقی مانده باشــد. به هر حال بازی های آسیايی 
برای يحیی مهم تر از اين چند بازی تشريفاتی باقی مانده لیگ برتر 
اســت. دومین مانع هم حضور رقیبی به نام علی علیپور در رقابت 
آقای گلی است. با توجه به اينکه آقای گلی برای علیپور مهم تر از 
ترابی است، ممکن است اين انگیزه باعث شود تا شانس علیپور برای 

رسیدن به صدر جدول گلزنان بیشتر از ترابی باشد. 

  مهدی قایدی و ارسلان مطهری )9گله(
فاصله سه گله با صدر جدول گلزنان، شانس آقای گل شدن اين دو 
استقلالی را به شدت پايین آورده است، اما ماجرا فقط اين نیست. 
مشکل بزرگ قايدی اين است که در نیم فصل دوم موفق به گلزنی 
نشده و از نظر روحی در شرايط بدی به سر می برد و امید چندانی 
به احیای او در اين ســه هفته باقی مانده نیست. ارسلان مطهری 
هم به رغم درخشش، بیشتر اوقات در ترکیب اصلی استقلال قرار 
نمی گیرد و به همین دلیل بعید است که او هم بتواند در اين سه هفته 

معجزه ای خلق کند و در پايان فصل آقای گل لیگ نوزدهم شود. 

کفش طلا مال من است!
جنگ جذاب آقای گلی لیگ نوزدهم برخلاف رقابت قهرمانی همچنان ادامه دارد

سه ایرانی در فصل جدید لیگ قهرمانان اروپا؟
به نظر می رســد برای فصل آينده لیگ قهرمانان اروپا می توان انتظار سه 
ايرانی را در اين لیگ معتبر داشت. سردار آزمون مهاجم تیم فوتبال ايران 
به واسطه قهرمانی در لیگ برتر روســیه جواز حضور در مرحله گروهی را 
به دست آورده است. اين بازيکن در فصل قبل لیگ قهرمانان نیز با گلزنی 
توانست درخشش خوبی داشته باشــد. اين مهاجم جوان، تعداد گل های 
خود در لیگ قهرمانان اروپا را به عدد چهار رساند و بهترين گلزن ايرانی در 
تاريخ لیگ قهرمانان اروپا لقب گرفت. پیش از اين »علی دايی« سال ها قبل 
با پیراهن هرتابرلین آلمان در لیگ قهرمانان اروپا، سه گل به ثمر رسانده بود. 
علیرضا جهانبخش نیز بعد از تجربه ناموفق در برايتون در آستانه بازگشت به 
لیگ هلند و اين بار تیم مطرح آژاکس است. اين تیم هلندی نیز جواز حضور 
در لیگ قهرمانان اروپا را به دست آورده   و جهانبخش می تواند برای اولین 
بار حضور در اين رقابت ها را تجربه کند. از پرتغال نیز خبر می رسد پورتو 
گوی رقابت را از ساير تیم ها برای به خدمت گرفتن مهدی طارمی مهاجم 
تیم فوتبال ايران   ربوده است و بازيکن ايرانی در تابستان راهی پورتو خواهد 
شد. پورتو نیز به خاطر قهرمانی در لیگ برتر پرتغال، به صورت مستقیم در 

مرحله گروهی لیگ قهرمانان اروپا حضور دارد.

حیدری استراحت می کند یا جریمه می شود؟
بیژن حیدری در بازی برگشــت استقلال برابر ســپاهان به گفته بیشتر 
کارشناسان يک اشتباه در اعلام پنالتی به نفع آبی های تهرانی داشت و در 
مجموع شب خوبی را پشت سر نگذاشت اما ديروز اسامی داوران هفته بیست 
و هشتم لیگ برتر اعلام شد و در آن نامی از بیژن حیدری ديده نمی شود، 
اتفاقی که باعث می شــود اينطور به نظر بیايد که حیدری از سوی کمیته 
داوران با محرومیت روبه رو شده است. از طرف ديگر نام حمید حاج ملک داور 
بازی پرسپولیس- نساجی هم در بین داوران هفته بیست و هشتم لیگ برتر 
نیست اما اين احتمال وجود دارد اين داور يکی از بازی های حساس اين هفته 
لیگ يک را قضاوت کند هرچند   او هم روی علی علیپور يک پنالتی اعلام کرد 

که از نظر بعضی از کارشناسان اين تصمیم درست نبود.

استقلال مورد شجاعیان را به فیفا می کشاند
داريوش شجاعیان يکی از پربحث ترين بازيکنان فوتبال ايران طی هفته های 
گذشته بوده است. او که در نیم فصل به دلیل پارگی رباط صلیبی نامش از 
لیست استقلال خارج شده، در تعطیلات کرونايی به بهبودی کامل رسید 
اما تا اين لحظه ســازمان لیگ مجوز ورود دوباره نام او به لیست را نداده و 
کارت بازی اين ستاره آبی ها نیز صادر نشــده است. در اين شرايط دو روز 
پیش احمد سعادتمند مديرعامل استقلال اعلام کرد   برخلاف میل باطنی 
اين مسئله را به فیفا می کشاند و به همین خاطر اعتراض رسمی استقلال 
در قالب يک نامه تنظیم و به فدراسیون جهانی فوتبال ارسال شده است. 
مسئولان استقلال در صدد هستند تا هرطور شده قبل از پايان فصل جاری 
مجوز بازی شجاعیان را بگیرند تا کادرفنی بتواند از اين بازيکن در ديدارهای 
باقیمانده استفاده کند. بايد منتظر ماند و ديد در اين خصوص چه اتفاقاتی 

رخ می دهد و فیفا چطور به اين موضوع واکنش نشان می دهد.

رئال به دنبال یک بازگشت ثبت نشده
رئال مادريد در لیگ قهرمانان اروپا زمانی که در ديدار رفت در خانه شکست 
خورده باشد نتوانسته  در بازی برگشــت جبران کند و از صعود به دور بعد 
بازمانده  است. مادريد پنج ماه پیش در ورزشگاه سانتیاگو برنابئو  2 بر يک 
مغلوب منچسترسیتی شد تا پنجمین باری باشد که مرحله حذفی را در 
خانه با شکســت آغاز می کند. اين تیم در چهار موقعیت قبلی در جبران 
نتیجه ناکام بوده است که همه آنها برابر حريفان متفاوتی بودند. نخستین 
تیم، بايرن مونیخ در فصل 01-2000 بود. بازی رفت با نتیجه يک بر صفر به 
نفع تیم آلمانی به پايان رسید و سفیدپوشان در بازی برگشت هم 2 بر يک 
مغلوب شدند. آرسنال حريف بعدی مادريد بود و توانست با تک گل تیری 
آنری در ورزشگاه برنابئو پیروز شود. در بازی برگشت گلی به ثمر نرسید تا 
سفیدپوشان در مرحله يک هشتم نهايی حذف شوند. در فصل 200۸-09 
دوباره يک نتیجه يک بر صفر شرايط را برای سفیدپوشان سخت کرد. اين 
بار حريف مادريد، لیورپول بود. در بازی برگشت آن شکست تحقیرآمیز 4 
بر صفر رقم خورد.  چهارمین ناکامی برابر بارسلونای پپ گوارديولا بود و تیم 
کاتالانی با دبل لیونل مسی پیروز شد. ديدار برگشت با تساوی يک - يک به 

پايان رسید تا مادريد نتواند به فینال صعود کند.

سری A هیجان انگیزترین لیگ اروپا است
در حالی که بسیاری از علاقه مندان فوتبال تصور می کنند لیگ ايتالیا، لیگ 
کم هیجان و خسته کننده ای است اما اين لیگ کمترين اختلاف امتیاز بین 
تیم های بالای جدول را دارد و به عبارتی پرهیجان ترين لیگ اروپاســت. 
در اين لیگ يوونتوس امسال توانست برای نهمین بار قهرمان شود اما اگر 
جدول اين لیگ را مشاهده کنیم متوجه می شويم بیانکونری تنها يک امتیاز 
بیشتر از تیم دوم يعنی اينترمیلان داشته است. از سوی ديگر، لیگ برتر 
انگلیس که همیشه با جذابیت هايش شــناخته می شود اين بار بیشترين 
اختلاف بین تیم قهرمان و تیم دوم را داشته و لیورپولی ها با توجه به اختلاف 
1۸ امتیازی با تیم دوم يعنی منچسترسیتی، اين لیگ را به رقابتی کاملا 
يکطرفه تبديل کرده اند. در ديگر لیگ های اروپايی هم اختلافات چندان 
نزديک نیست. پاری سن ژرمن با 12 امتیاز اختلاف با مارسی در صدر قرار 
داشت که لیگ اين کشــور خاتمه يافت و PSG با توجه به همان اختلاف 
امتیاز قهرمان اعلام شد. در آلمان هم بايرنی ها با 13 امتیاز اختلاف نسبت 
به تیم دوم يعنی دورتموند فاتح بوندس لیگا شــدند. همان فاصله ای که 

قهرمان ايتالیا با تیم پنجم يعنی رم داشت!

    گوشه و کنار مستطیل سبز
سه هفته تا پایان لیگ نوزدهم باقی است و با این که تکلیف قهرمان دو هفته پیش مشخص شد اما 

جنگ بر سرآقای گلی این رقابت ها همچنان ادامه دارد. در حال حاضر شهریار مغانلو و شیخ دیاباته با 
12 گل در صدر جدول گلزنان قرار دارند، عیسی آل کثیر 11 گله است و علی علیپور و مهدی ترابی 10 

گل زده اند. مهدی قایدی و امیرارسلان مطهری هم با 9 گل شانس کمی برای آقای گلی دارند.

   نکته بازی
کلا در هر حالتی طلبکار هستید، نه؟

در شماره ديروز از واکنش باشگاه سپاهان به اشــتباه داور بازی اين تیم مقابل استقلال 
نوشتیم و البته به سپاهانی ها يادآوری کرديم که داوری بازی رفت مقابل استقلال را هم به 
ياد بیاورند. اما ظاهرا ترجیح دوستان سپاهانی، ورود به جنگ های روانی و رسانه ای است و 
اين همان رويه ای است که در چند سال اخیر بارها از اين باشگاه و مديرانش ديده ايم. روابط 
عمومی باشگاه سپاهان، در واکنش به مصاحبه های استقلالی ها علیه امید نورافکن، بیانیه ای 
پر از غلط  های دستوری و نگارشی منتشر کرده و به استقلالی ها هم توصیه کرده که از هديه 
داور لذت ببرند! آنها در اين بیانیه به صورت تلويحی تهديد هم کرده اند که اگر قرار باشد اين 
اتفاقات تکرار شود، راه ديگری را انتخاب خواهند کرد. کلا »دست به بیانیه« سپاهان خیلی 
خوب است! توئیتر رسمی اين باشگاه هم حسابی فعال است و در کری خواندن کم نمی آورد. 
بعد از بازی رفت استقلال و سپاهان و آن سوت های عجیب که به سود تیم اصفهانی زده 
شد؛ توئیتر باشگاه سپاهان نوشت: »کسی منکر هند استنلی نیست اما استقلال در فضای 
متشنج آن صحنه بلافاصله به گل رسید. به گفته اکثر کارشناسان، پنالتی روی میرزايی 
هم ديده نشد، عارف غلامی 4 بار از گرفتن کارت زرد فرار کرد و چشمی به خاطر ضربه به 
صورت استنلی اخراج نشد.« می بینید؟ يعنی در روزی که بزرگ ترين اشتباهات داوری 
به سود سپاهان رخ داد، اين باشگاه از داور بازی طلبکار هم شد! در چنین شرايطی معلوم 
است که واکنش آنها به اشتباه داوری علیه تیم خودشان چه خواهد بود. يادمان نرفته که 
فصل گذشــته هم وقتی يکی دو بازی متوالی، داوری ها به سود اين تیم بود، قبل از بازی 
مقابل استقلال بیانیه ای صادر کردند و مدعی شدند که هیاهوها بر سر داوری بازی های اين 
تیم ممکن است باعث شود در بازی مقابل استقلال قربانی شوند! جالب اين که در همان 
بازی با استقلال هم لطف داوری دوباره شامل حال اين تیم شد و داور يک پنالتی مسلم را 
برای استقلال نگرفت تا سپاهان در تهران استقلال را ببرد! سوال ما از دوستان سپاهانی 
اين است که دقیقا فدراســیون و کمیته داوران چه کار بايد بکنند تا شما در هر حالتی از 

آنها طلبکار نباشید؟ 

رادوشوویچ روز خوش نمی بیند!
علیرضا حقیقی دروازه بان اسبق پرســپولیس طی مدت اخیر حضور در ايران بارها علاقه 
خودش به پرسپولیس را ابراز کرده است. طی ســال های اخیر هر بار بحث جدايی علیرضا 
بیرانوند از پرسپولیس مطرح شــد، صحبت هايی در خصوص بازگشت علیرضا حقیقی به 
جمع قرمزها نیز شنیده می شــد. حقیقی که فوتبال خود را در ايران و لیگ برتر با حضور 
در پرسپولیس شــروع کرد و در جام جهانی 2014 برزيل به لباس تیم ملی هم رسید بعد از 
مدت ها دوری از فوتبال ايران برای لیگ نوزدهم دوباره به ايران برگشت و در ترکیب نساجی 
مازندران تبديل به دروازه بان ثابت شد. حقیقی طی اين مدت بارها در صحبت هايش از علاقه 
به پرسپولیس و بازگشت به اين تیم صحبت کرده است. حقیقی که خود را پسر پرسپولیس 
می داند در جديدترين صحبت های خود با يکی از رسانه ها اعلام کرد که آماده بازگشت به 
پرسپولیس است و هرگز برای بازگشت به پرسپولیس مشکلی ندارد، اما نظر نهايی را در اين 
رابطه بايد کادر فنی پرســپولیس و مربیان اين تیم بدهند، صحبت هايی که نشان می دهد 
حقیقی با توجه به جدايی بیرانوند و حضور او در آنتورپ بلژيک علاقه زيادی دارد تا به جمع 
پرسپولیسی ها برگردد. جو رسانه ای عجیبی هم در اين باره به وجود آمده و در برخی سايت ها 
و روزنامه ها از همین حالا او را دروازه بان فصل بعد پرســپولیس معرفی کرده اند. اين وسط 
رادوشوويچ در وضعیت عجیبی قرار گرفته است. او از لیگ شانزدهم ذخیره علیرضا بیرانوند 
بود و بعد از 3 فصل نیمکت نشینی محض، تازه در لیگ نوزدهم بود که روزگار به او روی خوش 
نشان داد و با افت علیرضا بیرانوند و البته انتقال او به آنتورپ، در بخش زيادی از فصل دروازه بان 
اول پرسپولیس بود. با نمايش های خوب او در اين فصل، پیش بینی می شد يحیی گل محمدی، 
برای فصل آينده هم روی او به عنوان دروازه بان اصلی پرسپولیس حساب کند اما چند نمايش 
خوب از علیرضا حقیقی دوباره اين نگرانی را برای رادو به وجود آورده که آيا در فصل بعد هم 
قرار است همه چیز مثل فصل های قبل باشد؟ آيا حقیقی با شرط فیکس بودن به پرسپولیس 
خواهد آمد يا قصد دارد با رقابت با رادو، جای او را در ترکیب پرسپولیس بگیرد؟ هر چه باشد 

به نظر می رسد فعلا قرار نیست رادوشوويچ در پرسپولیس روز خوش ببیند.

آمار لیونل مسی ابرســتاره آرژانتینی بارسلونا در 
مرحله يک هشتم نهايی لیگ قهرمانان خارق العاده 
است و همین آمار باعث شــده در آستانه آغاز اين 
مرحله از فصل جاری چمپیونزلیگ امید بارســا و 
هوادارانش بار ديگر به ساق های کاپیتان آرژانتینی 
باشد. مســی از 11 مرحله قبلی يک هشتم نهايی 
چمپیونزلیگ در 10 مرحله گلزنی کرده. مسی در 
بازی های بارسا در مرحله يک هشتم که در نیوکمپ 
برگزار شده هرگز شکســت نخورده و در بازی های 
برگشت بارســا در اين مرحله 12 پیروزی پیاپی را 

تجربه کرده.
مســی در نیمه نهايی لیگ قهرمانان در ورزشــگاه 
آنفیلد مقابل لیورپول به هم تیمی هايش هشدار داد 
که نبايد اجازه دهند تجربه بد قبلی در مقابل رم و 
کامبک خوردن از حريف ايتالیايی برای شان تکرار 
شود. توصیه ای که خوب شنیده نشد و بارسا در مقابل 
لیورپول با همان وضعیت مواجه شده و چاره ای جز 
خداحافظی با لیگ قهرمانان نداشت. مسی امسال 
هم پیام مشابهی به بازيکنان بارســا ارسال کرد و 
چندی پیش گفت اگر بارسا با همین وضعیت ادامه 
دهد نخواهد توانست لیگ قهرمانان را فتح کند. لئو 
و يارانش حالا بايد روز شنبه در بازی برگشت مرحله 
يک هشتم در حالی در نیوکمپ بدون تماشاچی به 
مصاف ناپولی بروند که در بــازی رفت با اين تیم به 
تساوی يك-يك دســت يافته اند. دلخوشی بارسا 

به اين اســت که از فصل 2007-2006 به اين سو 
هرگز در مرحله يک هشتم رقابت ها شکست نخورده 
و حذف نشده. مســی از 14 بازی بارسا در مرحله 
يک هشــتم موفق به زدن 19 گل شــده. مسی در 
11 بازی گذشته خود در مرحله يک چهارم نهايی 
لیگ قهرمانان هم تنها در يک بازی موفق به گلزنی 
نشده و در 10 بازی دروازه حريفان را باز کرده. تنها 
بازی ای که مسی در آن گلزنی نکرده، ديدار مقابل 
منچسترســیتی در فصل  2015-2014 بوده. با 
اين آمار بدون شک می توان از لئو به عنوان سلطان 
مراحل يک هشتم و يک چهارم نهايی لیگ قهرمانان 
ياد کرد. تاثیر مسی بر درخشش های قبلی بارسا در 
مرحله يک چهارم واقعاً قابل توجه بوده. کافی است 
به ســال های اخیر نگاه کنیم. مسی فصل گذشته 
در جريان پیروزی 5بريك بارسا مقابل لیون دو بار 
دروازه حريف را باز کرد و دو سال قبل هم در جريان 
پیروزی 3برصفر بارسا مقابل چلسی موفق به ثبت 
دبل شــد. دو گلی   به تیبو کورتوايي زد که در حال 
حاضر سنگربان رئال مادريد است. در جريان پیروزی 
6بريك بارسا مقابل پاری سن ژرمن هم مسی از روی 
نقطه پنالتی دروازه حريف را باز کرد و سپس شادی 
بعد از گل ماندگار خود را با دست های از هم باز شده و 
رو به سکوها به نمايش گذاشت. آرسنال هم دو بار در 
مرحله يک هشتم نهايی از مسی شکست خورده. يک 
بار در سال 2016 که توپچی ها به لطف درخشش 

مسی 3بريك شکست خوردند و يک بار هم در سال 
2011 که درخشش مسی باعث شد همین نتیجه 

برای آرسنال تکرار شود.
9 سال پیش بارسا در راه رسیدن به فینال ويمبلی 
شــاهد گلی از لیونل مســی بود که می توان آن را 
بهترين گل قاره ای ابرستاره آرژانتینی دانست. او در 
بازی رفت مرحله نیمه نهايی در ورزشگاه نیوکمپ 
دو بار دروازه رئال را بــاز کرد ولی گلی که در دقايق 
پايانی روی گل پاس گل زيبای اينی يســتا به ثمر 
رساند شايسته عنوان زيباترين گل اروپايی لیونل 

مسی است.
بررسی آماری نشان می دهد   مســی و بارسلونا به 
جز ســال 2007 در مقابل لیورپول، تا کنون هرگز 
در مرحله يک هشتم نهايی لیگ قهرمانان شکست 
نخورده و حذف نشــده اند. بنابراين هواداران بارسا 
نسبت به صعود تیم شان از اين مرحله تقريباً مطمئن 

هســتند و حتی با توجه به آمار درخشان مسی در 
مرحله يک چهارم هم تیم شــان را از همین حالا در 

نیمه نهايی لیگ قهرمانان می بینند.

   ترکیب بارسلونا لو رفت؟
روز سه شنبه بارسلونا تمرين خود را در نیوکمپ به 
انجام رســاند و طبق ادعای موندو دپورتیوو، کیکه 
ســتین ترکیب اصلی احتمالی خود در برابر ناپولی 
را در يک بازی درون تیمی امتحــان کرد. در حال 
حاضر تنها ترديد کیکه ستین به خط حمله مربوط 
می شود. آنتوان گريزمان روز گذشته توانست به طور 
کامل و بدون مشکل تمرين را به انجام برساند و در 
بازی درون تیمی هرچند ابتدا روی نیمکت بود ولی 
سپس وارد زمین شد و تا به انتها نیز به کار ادامه داد 
بدون اينکه دردی از ناحیه مصدوم خود احســاس 
کند. او برای حضور در ترکیب ثابت بارسا برابر ناپولی 

رقیبی چون آنسو فاتی را پیش رو دارد. درون دروازه 
قطعا مارک آندره تراشــتگن قــرار خواهد گرفت. 
در خط دفاع حضور نلسون ســمدو، جرارد پیکه و 
جوردی آلبا قطعی اســت و کلمنــت لنگله نیز که 
مصدومیتش را به دست فراموشی سپرده، زوج پیکه 
در قلب دفاع خواهد بود. برای خط میانی در غیاب 
سرخیو بوســکتس و آرتورو ويدال محروم، کیکه 
ستین قصد دارد از ايوان راکیتیچ، سرجی روبرتو و 
فرانکی دی يونگ استفاده کند و ريکی پويج کار را از 
روی نیمکت شروع خواهد کرد. حضور لیونل مسی 
و لوئیس ســوارز در خط حمله نیز قطعی است و به 
احتمال زياد گريزمان اين دو را همراهی خواهد کرد.

ترکیب احتمالی بارسا: تراشــتگن، جوردی آلبا، 
جرارد پیکه، کلمنت لنگله، نلسون سمدو، فرانکی 
دی يونگ، ايوان راکیتیچ، ســرجی روبرتو، لوئیس 

سوارز، لیونل مسی و آنتوان گريزمان.

   گزارش

با مسی، یک هشتم را رد می کنیم!
لیونل مسی سلطان مرحله یک هشتم نهایی چمپیونزلیگ است و در 11 

مرحله یک هشتم قبلی  این رقابت ها در 10 مرحله موفق به گلزنی شده است
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   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 

دستگيري سارقان و جزئيات ماجراي ضاربان سعادت آباد در طرح كاشف پليس
سردار رحیمی در حاشیه اجرای طرح کاشف پلیس آگاهی 
که ظهر ديروز 14 مرداد ماه  برگزار شد، درباره جزئیات حادثه 
سعادت آباد و دســتگیري ضاربان گفت: ماجرا به اين صورت 
بوده است که دو گروه از افراد ســابقه دار درباره فروش مواد 
مخدر و مســائل غیراخلاقی با يکديگر اختلاف داشتند. آنها 
يک هفته قبل از درگیری در سعادت آباد، در يکی از محلات 
شرق تهران با هم درگیر شده بودند و پس از آن هم در منطقه 
سعادت آباد با يکديگر درگیر شدند. در حال حاضر تمام آنها 

را بازداشت کرديم.
همچنین رئیس پلیس پايتخت از دســتگیری ۲44 سارق و 
مجرم حرفه ای در پايتخت خبر داد. ســردار حسین رحیمی 
در اجرای سومین مرحله از طرح کاشف گفت: سومین مرحله 
از طرح کاشف با مشارکت و همکاری پلیس آگاهی و پلیس 

امنیت اقتصادی تهــران بزرگ به مرحله اجــرا درآمد و در 
جريان آن  ۲44 نفر از سارقان حرفه ای دستگیر شدند.وی با 
بیان اينکه  4۹ باند سرقت نیز شناسايی و منهدم شد، گفت: 
دستگیر شدگان مرتکب جرائمی نظیر قتل، جرائم مسلحانه، 

آدم ربايی، تجاوز و ... شده بودند.
رحیمی همچنین از دستگیری ۵۳ نفر از محکومان فراری که 
سال های سال به زندان رجوع نکرده بودند خبر داد و گفت: 
کشف هشت قبضه ســلاح گرم و جنگی به همراه ده ها پوکه 
و فشنگ از ديگر کشفیات اين طرح اســت.به گفته فرمانده 
انتظامی تهران بزرگ، در اين مرحله از طرح کاشف حدود ۷۰ 
درصد از متهمان دستگیر شده سابقه دار هستند.وی اضافه 
کرد: تاکنون از افراد دستگیر شــده چهار هزار و ۲۵۵ فقره 
سرقت کشف شده است. همچنین چهار باند کلاهبرداری که 

اعضايش مرتکب بیش از1۶۰۰ فقره کلاهبرداری شده بودند، 
نیز دستگیر شدند.رحیمی از شناسايی و دستگیری افرادی 
که در ششم مردادماه صاحب کار خود را به قتل رسانده بودند 
نیز خبر داد و گفت: سه متهم قصد فرار از مرز را داشتند که 
دستگیر شدند. آنها همچنین اقرار کردند که مرتکب يک فقره 
قتل ديگر در شــمال کشور شــده اند. رئیس پلیس پايتخت 
گفت: شناســايی و انهدام باند جعل اسناد و همچنین انهدام 
باند سازنده طلاهای کم عیار که سال ها فعالیت داشته و بالغ 
بر 4۰۰ کیلو مس را در طلاها مخلوط کــرده بودند از ديگر 
کشفیات پلیس بوده است.به گفته رحیمی، در سومین مرحله 
از طرح کاشف پلیس آگاهی پايتخت، ۲۰ نفر از قاچاقچیان 
مطرح نیز دستگیر شدند که از آنها بالغ بر ۵۰۰۰ انواع و اقسام 
لوازم خانگی و صنعتی به ارزش 1۲۰ میلیارد ريال کشــف و 

ضبط شده اســت که از جمله آن می توان به ۳۰۰ هزار متر 
پارچه خارجی، پنج تن گردو و بادام خارجی اشاره کرد.رئیس 
پلیس پايتخــت گفت: در چهارماهه اول امســال 4۲ درصد 
افزايش کشفیات در حوزه قاچاق کالا داشته ايم. در چهارماهه 
اول ۳۹ مورد پرونده زمین خواری را رسیدگی کرديم و ۷.۵ 
هکتار زمین در تهران که ارزشی بالغ بر ۵۰۰۰ میلیارد تومان 

دارد رفع تصرف شده است.

هشتم مردادماه رئیس کلانتری 1۰۶ نامجو 
از دستگیری ســارق خودرو های لوکس که با 
جلب اعتماد شــهروندان خودروهای شان را 
ســرقت می کرد، خبر داد و در جريان سرقت 
و کلاهبرداری مرد جوان تیمــی از ماموران 
پايگاه هشــتم پلیس آگاهی تهران به دستور 
بازپرس پرونده وارد عمل شدند. بدين ترتیب 
کارآگاهــان تحقیقات خود را آغــاز کردند و 
مشخص شــد که مرد جوانی خودروی پرايد 
خود را در سايت ديوار آگهی و قیمت خودرو 
را نســبت به بازار کمی ارزان تــر اعلام کرده 
و نخســتین طعمه با حضــور در محل قرار و 
مشــاهده خودرو مبلغ ۵۵ میلیون تومان را 
برای خريد به جوان کلاهبردار پرداخت کرده 
و مرد فريبکار به بهانه شیرينی خريد خودرو با 
طعمه اش به رستوران رفته اما در يک لحظه 
مرد فريبکار پشت فرمان خودرو نشسته و پا به 

فرار گذاشته است.
كلاهبرداري به شیوه جديد

کارآگاهان در تجسس های میدانی پی بردند 
افراد زيادی به اين شیوه هدف كلاهبرداري او 
قرار گرفته اند و جالب اينکه برخی از طعمه ها 
پس از اينکه خــودرو را تحويــل گرفته اند 
متوجه شــدند مرد فريبکار که مســعود نام 

دارد خودرو را به صورت شرايطی خريداری 
کرده و بــه صورت نقدی به فروش رســانده 
اســت. رديابی های پلیســی ادامه داشت تا 
اينکه کارآگاهان پايگاه هشتم پلیس آگاهی 
تهران با توجه به شیوه و شگرد مسعود آلبوم 
مجرمان ســابقه دار را پیش روی طعمه  مرد 
کلاهبردار قرار دادند و خیلی زود مســعود 
که يک بار به اين شــیوه دســتگیر شده بود 
شناسايی شــد. همین کافی بود تا ماموران 
با شناسايی خانه مسعود در آخرين روزهای 
تیرماه امسال برای دستگیری وی وارد عمل 
شوند که مســعود در زمان دستگیری وقتی 
خود را در برابر ماموران ديد ســعی داشت با 
حمله به ســمت پلیس راه فرار پیدا کند اما 
او در محاصره ماموران قــرار گرفته بود و به 
ناچار تســلیم ماموران شد. مسعود ۳۰ ساله 
می گويد من خودم در دام يــک کلاهبردار 
حرفه ای گرفتار شــدم و چــون ضربه ديدم 
تصمیم گرفتم به ديگران ضربه بزنم تا زخمی 
که بــه زندگی ام وارد شــد درمان شــود. او 
درباره ســابقه اش مي گويد: يک بار به خاطر 
کلاهبرداری دســتگیر شــدم و 1۵ روز در 
زندان بودم که مقصر من نبودم. من تدريس 
موســیقی می کردم و بــا درج آگهی فروش 

خودرو کمیسیون می گرفتم، به قول معروف 
دلالی می کردم. اما ســال ۹۳ ازدواج کردم و 
چون پدرم را در سن 4 سالگی از دست داده 
بودم کسی را نداشتم که از من حمايت کند 
و وضعیت مالــی خوبی نداشــتم به همین 
خاطر سال ۹۶ با همسرم در يک صحافی کار 
می کردم و بعضی اوقات نیز موسیقی خیابانی 
انجام می دادم تا اينکــه از طريق يک آگهی 
با يک شرکت آشنا شــدم که خودرو تحويل 
می داد و با همان خودرو کارهای شــرکت را 
انجام می  داديم که برای شروع به کار به آنجا 
رفتم که از من خواستند به عنوان ضمانت به 
آنها چک بدهم. من هیچ اطلاعی نداشــتم 
و 1۰ برگ چک ســفید امضا به آنها دادم و 
متوجه شــدم که از 1۰ برگ چکم استفاده 
کردند و بعد از آن ۲۵ برگ چک سفید امضا  به 
مدير مجموعه دادم و او ادعا می کرد با حساب 
بانکی ام کار می کنــد و می توانم وام بگیرم و 
مشکلات زندگی ام را حل کنم. او درباره اين 
كه مدير مجموعه از چك ها چه اســتفاده اي 
مي كــرد، مي گويد: آگهی ســرمايه گذاری 
گذاشته بود و ســرمايه گذارها وقتی به دفتر 
کار و مکان بزرگی که داشت می آمدند به او 
اعتماد می کردند و ســرمايه گذاران در قبال 

پول زيادی که می گذاشــتند چک های مرا 
به عنــوان ضمانت می گرفتنــد.او رقم هاي 
میلیوني در چك هاي من مي نوشت و بعد يك 
باره ناپديد شد.بعد از مدتی من و همکارانم 
که به مدير شــرکت اعتماد کرده بوديم در 
يک نمايشــگاه خودرو مشغول به کار شديم 
و بابت هر خودرويی کــه قولنامه می کردم 
۲۵۰ هزار تومان می گرفتم و همه چیز خوب 
پیش می رفت تا اينکه بعد از ۵ ماه خريداران 
خودروها متوجه شــدند کــه خودروها به 
صورت اقســاطی خريداری شــده و به آنها 
فروخته شده است که ما هم اطلاعی نداشتیم 
که باشــکايت صاحبان خودرو نمايشــگاه 
پلمب شــد و چک های من و امثــال من به 
اجرا گذاشته شد و دســتگیر شدم. با فروش 
زمین و کمک برادر و پدرزنم توانستم ۳۰۰ 
میلیون تومان پرداخت کنــم اما چک های 
زيادی از من در بازار است که برگشت خورده 
است و من از مدير شــرکت به عنوان خیانت 
در امانت شــکايت کردم اما فراری اســت و 

حدود ۵ میلیارد تومان بدهکار هستم.وقتی 
بیرون آمدم تصمیــم گرفتم همان کاری که 
مديرمان با من کرده را با ديگران انجام بدهم 
به همین خاطر يک خودروی پرايد به صورت 
اقساطی خريدم و بعد از چند روز آن را آگهی 
کردم و نسبت به قیمت خودروهاي ديگر ۵ 
میلیون تومان ارزان تــر آگهی کردم که يک 
مشتری پیدا شد و بعد از ديدن خودرو مبلغ 
۵۰ میلیون تومان را به حســابم واريز کرد و 
برای شیرينی اين معامله با هم به رستوران 
رفتیم و وقتی ديدم می توانم به راحتی سوار 
بر خودرو بشوم از فرصت استفاده کردم و سوار 
بر خودرو پا به فرار گذاشــتم و سوژه بعدی 
نیز طعمــه ام ۵۵ میلیون تومان به حســابم 
واريز کرد و من خــودرو را در اختیارش قرار 
دادم و هیــچ قولنامه ای ننوشــتیم تا اينکه 
نقشــه کلاهبرداری هايم فاش شد.بنا به اين 
گزارش، مســعود برای تحقیقات بیشتر در 
اختیار ماموران پايگاه هشــتم پلیس آگاهی 

تهران قرار دارد.

خودروهايلوكسراباطرحدوستيسرقتميكردم
مردي كه در دام كلاهبرداري ميلياردي گرفتار شده بود به سراغ سرقت خودرو از ساير 

شهروندان رفت

 قتل دايي توسط جوان 26 ساله در سيرجان
به گفته دادستان سیرجان جوان ۲۶ ســاله اي دايی ۶۶ ساله خود را به قتل رساند. 
محسن  نیک ورز، دادستان سیرجان در اين خصوص گفت: در نزاع خانوادگی که در 
روستای دارستان سیرجان رخ داده است، يک جوان ۲۶ ساله دايی ۶۶ ساله خود را 
به قتل رساند.دادستان سیرجان تصريح کرد: اين درگیری به علت مسائل خانوادگی 

رخ داده است.در حال حاضر متهم در بازداشت پلیس آگاهی به سر می برد.

دستگيري دزد ميلياردي طلاهاي دختربچه هاي 
شهركرد 

 فرمانده انتظامی استان از دستگیری سارق حرفه ای طلاجات کودکان در شهرکرد 
خبر داد و گفت: ۲۰ میلیارد ريال زيورآلات از وی کشــف شد.ســردار غلامعباس 
غلامزاده اظهار داشت: در پی دريافت خبری مبنی بر سرقت طلاجات و زيورآلات 
از کودکان دختر در محله های شهرکرد، ماموران پلیس آگاهی موضوع را به صورت 
ويژه در دستور کار خود قرار دادند.وی افزود: در اين راستا با فعال سازی اکیپ های 
گشت زنی محسوس و نامحسوس و پوشــش کامل مناطق و اقدامات ويژه علمی و 
تخصصی و با انجام تحقیقات وسیع صورت گرفته مشخص شد سارق با استفاده از 
يک دستگاه پژو پارس و پرسه در محله های خلوت و مکان های سرگرمی کودکان 
دختر به صورت حرفه ای زيورآلات آنان را به سرقت می برد.تحقیقات ماموران برای 
دستگیری متهم ادامه داشت تا اينکه با انجام يک سری اقدامات پیچیده مخفیگاه 
سارق شناسايی و با هماهنگی مقام قضايي وی دستگیر شد.فرمانده انتظامی استان 
بیان داشت: سارق در ابتدا منکر هرگونه بزه انتسابی نسبت به خود شد که در مواجهه 
با دلايل و مدارک پلیسی چاره ای جز اعتراف نداشت و به سرقت به عنف ۲۰ میلیارد 
ريال زيورآلات کودکان با همدستی يک نفر ديگر اعتراف کرد. همچنین همدست 

سارق شناسايی و دستگیر شد.

راز سرقت زن نظافتچی از منزل برملا شد
جانشین پايگاه چهارم پلیس آگاهی تهران از دستگیری نظافچی منزل خبر داد و 
گفت: متهم از منزل شاکی يک میلیارد ريال وجوه نقد و طلاجات سرقت کرده بود.

سرهنگ کارآگاه مســعود برجی گفت: دهم خرداد ماه شخصی به کلانتری 14۷ 
گلبرگ مراجعه و ماموران کلانتری را در جريان وقوع سرقت منزلش قرار می دهد. 
پرونده تشکیل شده با دستور قضايي برای رسیدگی تخصصی به پايگاه چهارم پلیس 
آگاهی ارجاع و تیمی از کارآگاهان مسئولیت پرونده را بر عهده گرفتند.شاکی اظهار 
داشت: طلا و جواهرات همسرم را برای نگهداری در بالای قفسه های کتابخانه مخفی 
کرده بودم که چند وقت پیش به آنها نیاز پیدا کردم و متوجه شدم جعبه ای که حاوی 
طلا و جواهرات بوده سرقت شده است.اين مقام انتظامی افزود: با توجه به اظهارات 
شــاکی کارآگاهان به محل وقوع جرم رفته و با بررســی صحنه وقوع جرم متوجه 
می شوند سرقت داخلی بوده و ســارق به محل اشرافیت کاملی داشته است.شاکی 
دوباره برای تحقیقات به پلیس آگاهی دعوت و در اظهارات جديد خود اعلام کرد، غیر 
از من و همسرم کسی به کتابخانه تردد نداشته و فقط خانمی به نام ريحانه به عنوان 
نظافتچی ماهانه دوبار به خانه ما رفت و آمد دارد. اين مقام پلیســی، با بیان اينکه 
هويت نظافتچی منزل شناسايی شــد، ادامه داد: نظافتچی منزل با هماهنگی های 
قضايی دستگیر و برای ادامه تحقیقات پلیسی به پايگاه چهارم پلیس آگاهی انتقال 
يافت. متهم پس از انتقال به پلیس آگاهی به ســرقت کلیه طلاجات و وجوه نقد در 
مجموع به ارزش يک میلیارد ريال از منزل شاکی اعتراف و اقرار داشت، وجوه نقد را 
خرج کردم، اما طلاجات نزد خودم است که در گام بعدی از تحقیقات پلیسی کلیه 
طلاها کشف و به مالباخته تحويل شد.جانشین پايگاه چهارم پلیس آگاهی گفت: با 
توجه به اعتراف صريح متهم به بزه انتسابی و کشف اموال مسروقه پرونده به دادسرا 

ارسال و متهم با قرار تامین مناسب روانه زندان شد.

  اخبار 
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
آمال
 برتن
 تیره

 ستیز
 شنوا
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 یوگا

5 حرفي : 
 اسانس
 اسپری
 اکوان
 پاراف
 پاریا

 تدبیر
 تساهل
 رسایل
 رهیده

 زاکسن
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 سواره
 وینگو
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6 حرفي : 
 رزمایش

 لوهاور
 هندبال

 یونیسف

7 حرفي : 
 ترانسفر

شهرداری

8 حرفي : 
 به نام پدر
پارادایس
 میان کاله

 هواشناسی

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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زنی میانماری که روی ماسک صورت او تصویری از آنگ سان سوچی، چهره جنجالی 

.AFP سیاسی این کشور نقش بسته است. عکس از

  
دادستانی قم 

با همکاری 
دیگر نهادهای 
نظارتی دیروز 
طرح بازرسی 

از مشاوران 
املاک در سطح 

این استان را 
آغاز کرد و در 

نخستین روز این 
طرح تعدادی 
از واحدهای 

مستقر در 
شهرک 

پردیسان قم 
پلمب شدند یا 
اخطار دریافت 

کردند. عکس از 
احمد ظهرابی، 

ایسنا.

  یادداشت

  ترند

جنگ پيتزا
دکتر زیبا مجلل| مي دانيد خبر حمله آمريکا را چه کسي براي 
اولين بار در اختيار رسانه ها قرار داد؟ يک پيتزافروش! ماجرا از 
اين قرار بود که ساعت پنج  عصر روز چهارشنبه ژانويه 1999، 
خبري از واشنگتن درز کرد مبني بر جنگ قريب الوقوع ايالات 
متحده با عراق. ســاعت اعلام حمله در خبر مشخص نبود اما 
ميکسِ پيتزافروش گفته بود بــه زودي اين جنگ آغاز خواهد 
شد؛ در چندساعت آتي. همين اتفاق هم افتاد. اواخر همان روز 
جنگنده هاي ايالات متحده بر فراز خاک عراق بودند. نکته قابل 
تأمل اين بود که چرا به جاي مشاور عالي رتبه يا افسر بلندمرتبه 
نظامي، يک پيتزافروش بايد هشدار جنگ را رسانه اي کند؟! 
اصلًا ميکس که صاحــب 60نمايندگي پيتزاي دومينو بود، از 
کجا به چنين خبري مهمي  دسترســي پيدا کرده؟ اما جريان 
آنقدر ساده اســت که بعدها تبديل به مضحکه شد. رسانه ها، 
پنتاگون را به ريشخند گرفتند و حتي از جنگ با عراق با عنوان 
»جنگ پيتزا« ياد کردند. اما شرح ماجرا به اين شکل است که 
ميکس تمام فروش ها را هميشه به دقت بررسي مي کرد. شب 
حمله، مسئول فروش نمايندگي پيتزايي که در کنار کاخ سفيد 
قرار داشت با او تماس گرفت تا صورت حساب ها را طبق معمول 
به او بگويد. او به ميکس گفت که ســفارش پيتزا از کاخ سفيد 
و وزارت امور خارجه آمريکا بســيار بالا بوده. ميکس به شدت 
روي اين ماجرا حساس بود. براي همين طي چندساعت آتي 
دوباره فروش را چک کرد و متوجه شــد بين ساعت 10 شب 
تا دوي صبح، سفارش پاي)شــيريني مخصوص پاي( هم بالا 
رفته. تجربه ميکس نشان مي داد شــب قبل از حمله به پاناما 
و حمله به گرانادا هم دقيقا همين اتفاق افتاد؛ کارمندان کاخ 
ســفيد و وزارت امور خارجه به جهت مأموريت ويژه در محل 
کار مانده بودند و به خانه نرفته بودند. ميکس از کجا فهميده 
بود؟ از بالارفتن سفارش پيتزا! بنابراين يقين داشت که اتفاقي 
ديگر در راه اســت و اين همه کارمند و مدير و مسئول بيهوده 
شب را در محل کار نمانده اند. براي همين مستقيم به يکي از 
رسانه هاي خبري رفت و ماجرا را با آن ها در ميان گذاشت. خبر 
هم به سرعت پخش شد و حمله آمريکا به عراق زودتر از نبرد 
اصلي، در رسانه ها شنيده شد. بعدها روزنامه نگاران و منتقدان 
در کنار انتقاد بــه اين حمله، يکي ديگــر از فجايع اطلاعاتي 
پنتاگون را بررسي کردند: لورفتن اسرار نظامي  مهم کشور از 
طريق سفارش پيتزا! بعدها حتي اين ماجرا تبديل به هجو شد 
و انواع و اقسام آمار از نمايندگي پيتزاي آن منطقه به رسانه ها 
کشيده شد. از جمله اينکه پنتاگون درازترين پيتزا را در سال 
2003 سفارش داده که پپروني بوده است! وقتي خبرنگاري از 
فرانک ميکس پرسيده بود: »شما مطمئن هستيد که اين اتفاق 
مي افته؟«، ميکس در پاسخ گفته بود: »بعيده آقايوني که اونجا 

نشستن، منتظر برگشت سرخ پوست ها باشن! نه؟«

عبدالمالک ریگی، عيد غدیر و ....

10 پست پربازدید ویکی پدیای فارسی روز 13 مرداد:
1. يک مقاله غيراخلاقی

2. عبدالمالک ريگی
3. عبدالحميد ريگی

4. سريال هم گناه
5. انجمن پادشاهی ايران )گروه تروريستی(

6. سکينه قاسمی
7. فيلم سينمايی شبی که ماه کامل شد

8. خسرو سينايی 
9. يک مقاله غيراخلاقی

10. آقازاده )مجموعه نمايش خانگی(
  6 موضوع داغ توئیتر از ساعت یك تا 9 صبح روز سه شنبه 

)برگرفته از صبا رسانه(:
1. هشتگ های اپوزيسيون درباره تحريک به اعتراض و اعتصاب 

و نيز هشتگ هايی درباره گروه سيد محمد حسينی
2. مجموعه توئيت هايی در مخالفت با برگزاری کنکورها

3. هشتگی در حمايت از کولبران
4. مجموعه توئيت هايی درباره عيد غدير

5. مجموعه هشتگ هايی در مخالفت با اعدام
6. کمک مومنانه

  14 موضوع که بیشترین میزان رشد جست وجوی گوگل 
چهار روز اخیر را داشتند: 

1. جمشيد شارمهد، گروه )تروريستی( تندر
2. روح الله رجايی

3. شبکه 3 و پخش زنده آن
4. خسرو سينايی 

5. نساجی مازندران در برابر پرسپوليس
6. استقلال مقابل سپاهان

7. کانون زبان ايران
8. آسيانيوز

9. جدول ليگ برتر
10. دانلود فيلم خوب بد جلف 2 ارتش سری کامل

11. استخدامی تامين اجتماعی
12. جدول رده بندی ليگ خليج فارس

13. نتايج زنده
14. آنتن

پنج پست پربازدید در کانال های فارسی تلگرام در روز 12 
مرداد )بر اساس اطلاعات سامانه تلگرافی(:

1. استاندار کربلا پذيرش زائر را در عاشورا ممنوع کرد )4.60 
ميليون بازديد در 1913 کانال(

2. ســخنان دکتر مردانی درباره ويروس کرونا )2.26 ميليون 
بازديد در 787 کانال(

3. آمار کرونا )2.26 ميليون بازديد در 787 کانال(
4. رشد ارزش سهام عدالت )1.68 ميليون بازديد در 111 کانال(

5. چند توصيه کرونايی برای شــيردهی مادر به فرزند )1.63 
ميليون بازديد در 106 کانال(

  
تصویری از 
خواهران 
منصوریان، 
ورزشکاران 
رشته ووشو. 
عکس از 
رضا نوراله، 
آژانس 
عکس 
همشهری

  
نمایی از یک پروژه نیمه کاره 
دولتی. سالن 6 هزار نفره شیراز 
از مصوبات سفر سال ۸۷ رهبر 
معظم انقلاب به استان فارس 
است.این سالن قرار بود سال 
91 به بهره برداری برسد اما تا 
سال 94 این پروژه تعطیل شد. 
در چهار سال گذشته عملیات 
ساخت این سالن ورزشی دوباره 
آغاز شد و هم اینک بیش از 90 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 
برای این پروژه ملی 200 میلیارد 
تومان هزینه شده و برای 
تکمیل آن 50 میلیارد تومان 
برآورد و گفته می شود که تامین 
شده است. عکس از محمدرضا 
فربود، فارس. 

  
اقدام خطرناک تعدادی از چینی ها در کنار محل عبور سیلاب نزدیک آبشار 

زرد)هوکو( چین را مشاهده می کنید

  
سراسرنمای مقاومت سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی و نمایشگاه پایان حکومت داعش و اقتدار جبهه مقاومت )در یمن،سوریه،عراق،لبنان،افغانستان( 

صبح سه شنبه با حضور مقامات لشگری در موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس افتتاح شد. 
عکس از مسعود شهرستانی، تسنیم. عکس از امیررضا مقدم، باشگاه خبرنگاران جوان

   میزان شیوع کرونا در هنگ کنگ یک بار دیگر بالا رفته و این تصویری است از بیمارستان موقتی که برای 
بهبود وضعیت بیماران در این کشور آماده شده است. عکس از میزان به نقل از منابع خارجی

   پس از 1۸ ساعت تبادل آتش، درگیری در زندان جلال آباد مرکز ولایت ننگرهای افغانستان با 
29 کشته پایان یافت. در این درگیری تمامی افراد مسلح حمله کننده به این زندان کشته شده اند. 

عکس از مهر به نقل از منابع خارجی

 اولين شــاخه های درخت »شــفرنگ« در سال 1304 
هجری قمری به درخواست دوست محمدخان معيرالممالک 
توســط جهانســوز ميرزا اميرنويان فرزند فتحعلی شاه از 
شــاهرود به تهران آورده و کاشــته شــد. دوستعلی خان 
معيرالممالک در رجال عصر ناصری می نويسد: »جهانسوز 
ميرزا اميرنويان  در يکی از روزهای بهار سال 1304 قمری 
که به مناسبت شرکت در مراسم عيد نوروز در پايتخت به 
سر می برد به بازديد پدرم دوست محمدخان معيرالممالک 
آمد و ضمن تماشای درخت های گل و ميوه ای که ايشان به 
دست خود پيوند و تربيت می کرد، از شفرنگ شاهرود سخن 
به ميان آورد و آن را بسيار ســتود. در آن زمان اين ميوه را 
در تهران نمی شــناختند و بنا به خواهش پدرم چند شاخه 
که جوانه های مناسب برای پيوند داشــت از آنجا فرستاد. 
محصول ســال دوم به عنوان تحفه برای ناصرالدين شــاه 
فرستاده شد و پس از آن شــفرنگ در تهران و اطراف مورد 

توجه قرار گرفت.«
 جعفر شــهری در کتــاب »تاريخ اجتماعــی تهران در 
قرن ســيزدهم« قيمت شــليل را چارکی دو سه شاهی و 
يک من تا 10 شــاهی نوشته اســت. در حال حاضر قيمت 
شليل شــبرنگ از 10 تا 20 هزار تومان در ميادين ميوه و 
تره بار و ميوه فروشی  ها عرضه می  شود. شهری می نويسد: 
»چون ميوه  ها فصلی وارد بازار می  شد و برخی از آنها به ويژه 
ميوه  های زمستانی مرغوبيت و مطلوبيت برای عام نداشتند 
و قيمت  های ارزانی داشتند، کسی نمی  توانست برای کاسبی 
آن سرمايه گذاری سرقفلی دکان کند، به جز دو يا سه نقطه 
که يکی در اول بازار حدود چهارراه بزازها که مشتريان پولدار 
بازاری در آن رفت و آمد داشتند. در چهارراه کُنت  و نرسيده 

به دروازه دولت هم دکان  های ميوه فروشی وجود داشت.
 صاحب دکان ميوه فروشی در دروازه دولت مردی به نام 
»صمد« بود که با مشتريانی از رجال که با خدمه های شان 
به خريد می رفتند، با زبان چاپلوســی برخــورد می  کرد و 
ميوه  هــای بی مصرف را جلوی چشــم و ميوه های خوب را 

در پستو  می گذاشت تا بتواند با قيمت بالاتری به مشتريان 
پولدار بفروشد. گفته می شود اين رفتار آقا صمد از آن پس 
برای ميوه فروشــی های ديگر هم باب شد. آن زمان هم هر 
ميوه ای متناســب با فصل از شــهرهای مختلف به تهران 
آورده می  شــد. مثلا عموما مرکبات شامل پرتقال و نارنگی 
توسرخ  و ليموترش و نارنج از جنوب و مازندران و سبزيجات 
و کاهو از قصبه شاه عبدالعظيم به تهران می رسيد. اما چون 
نهال درخت شليل شــبرنگ رشــد خوبی دارد و گونه ای 
پربازده است، در تهران هم کاشته شد. نهال شليل شبرنگ 
پيوندی  تا 10 ســال عمر می  کند و تحمل سرمای بين 30 
تا 25 درجه را دارد و در دومين سال کاشت باردهی خود را 

شروع می کند.«
 در فرهنگ فارسی معين »شفترنگ« که يکی از ميوه های 
پرطرفدار فصل تابستان اســت نوعی شليل قرمز معنی شده 
است. شبرنگ )شــفترنگ( ميوه ای از خانواده شليل است و 
گفته می  شود اين ميوه برای گرمازدگی هم موثر است. شليل 
شبرنگ خواصی کمی هم ندارد. اين ميوه ادرارآور و ملين است 
و برای مبتلايان به يبوست کارگشاست. به واسطه گوشت نرمی 
که دارد کامل هضم می  شود. مواد قندی و نشاسته ای آن هم به 
راحتی هضم می شود. گفته می شود اين ميوه دارای ويتامين آ و 
ث است و بتاکاروتن موجود در آن در جلوگيری از بيماری های 
قلبی و عروقی موثر اســت. فيبر، ديگر ترکيب قابل توجه در 
اين ميوه اســت که موجب کاهش سرعت جذب برخی مواد 
مغذی به ويژه قندها می شود و در عين حال ميزان حساسيت 
به انسولين را نيز افزايش می دهد. مصرف شليل می تواند در 
کنترل قندخون موثر باشد. گفته می  شود در حال حاضر ايران 
چهارمين توليدکننده عمده شليل و هلو در دنياست و استان 
مازندران بيشترين شليل شبرنگ کشــور را توليد می کند. 
مشتری  های خارجی شليل شبرنگ ايران معمولًا  کشورهای 
روســيه، عراق، افغانستان، پاکســتان، ترکيه، تايلند، هند و 

کشورهای حاشيه خليج فارس هستند.
)ایسنا(

در بيســت ونهم آوريــل 2004/ دهم ارديبهشــت1383 
خبرگزاری رويترز، سـی ان ان، ســـی بی اس و روزنامه های 
سرشناســی چون  نيويورک  تايمز و گاردين از بازگردانيدن 
300 لوح دوره هخامنشــی به ايران خبر دادنــد. اين خبر 
براساس اطلاعيه موسسه شرق شناسی دانشگاه شيکاگو در 
بيست وهشتم آوريل مخابره شد که طی آن اعلام شده  بـود  
ايـن دانشگاه 300 لوح گلی باستانی فوق را که 70 سال پيش 
از دولت ايران به امانت گرفته بود، به سازمان ميراث فرهنگی 
ايران باز پس خواهد داد. در  اين  اطلاعيه آمده است: »اين 300 
لوح، بخشی از ده ـها هـزار لوحی است که در سال 1937 به 
دانشگاه شيکاگو امانت داده شده بود.«  در سال1951  /1330  
دانشــگاه شــيکاگو  37  هزار  لوح  از مجموعه فوق را به  ايران  

بازگردانيد  و از آن  پس استرداد الواح امانتی به فراموشی کامل 
سپرده شد. در سـيزدهم ارديـبهشت، خـبرگزاری ميراث 
فرهنگی گزارش داد که 300 لوح فـــوق  طـی  مراسمی  به 
رئيس ميراث فرهنگی ايران و جمعی از مديران  اين  سازمان 
تحويل شــد و طرف ايرانی از »حسن نيت« طرف آمريکايی 
قدردانی کرد. گـيل اسـتاين، مـدير موسسه شرق شناسی 
دانشگاه شيکاگو ، در  مراسم  فوق درباره مـابقی الواح چـنين 
گفت: »ازآنجايی  که بسياری از اين  الواح خرد شده اند، تعيين 
تعداد دقيق آنها کار مشکلی است  اما ما تخمين می زنيم که 
حـدود دو هـــزار لوح  کامل  و تعداد  بسيار زيادی خرده های 

الواح در اختيار دانشگاه شيکاگو باشد.« 
)کافه تاریخ (

۱۳۷سالپیش،تهرانیهامیوهایبهنامشبرنگیاشفرنگرانمیشناختند
 شلیل شبرنگ  چگونه به تهران رسید؟

ماجراي تاراج آثار باستانی ایران توسط آمریکایی ها

مرتضی کليلی   قاب  

   قاب نوستالژی 1
20 سال قبل زمستان سال 13۷9. بر بالاي 

تاب و سرسره نوشته شده زنان مسلمان 
ایران هیچگاه اسیر توطعه  هاي غرب و شرق 

نشده اند.)عكس گتي ایمیجز(

   قاب  مشاهير2
عكس یادگاري هوشنگ 

سیحون معمار آرامگاه 
خیام در كنار بناي 

آرامگاه.

 
قاب تاریخ
كاروانسراي 
علي آباد 
قم سال 
1311. عكاس 
فریدریش 
اشمیت

   قاب مشاهير 1
اردوی قهرماني بازی های آسیایی پکن مرداد 1369 ؛ آخرین اردوی تیم ملی ایران جهت اعزام به پکن. علي پروین سرمربی، سیروس قایقران، 

مجتبی محرمي، احمدرضا عابدزاده، شاهرخ و شاهین بیانی ، صمد مرفاوي، فرشاد پیوس، ناصر محمدخاني، جواد زرینچه،  و...)فدراسیون تاریخ و 
آمار فوتبال ایران(

  قاب نوستالژی 2
ورودي خیابان لاله زار از طرف میدان توپخانه سال 135۷ )تهرانیكا(

   
پرتره ای 

از دختران 
ماسک زده 
در تهران. 
عکس از 

متین قاسمی، 
برنا در کنار 
تصویری از 

یک خانم 
چادری 

ماسک زده. 
عکس از 

عطا کناره، 
خبرگزاری 

فرانسه. 

معدن فیروزه نیشابور نه تنها مهم ترین معدن 
فیروزه کشور است بلکه در سطح جهانی نیز 
به دلیل کیفیت عالی آن از معروفیت خاصی 

برخوردار است. تاکنون استخراج در این 
معدن تا عمق ۸0 متر پیش رفته است. عکس 

از رسول عزیزی، میزان.
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مهسا مژدهی  
هفتصبح

ک 
کمی

 
   

ترامپ در تصویر سمت 
چپ می گوید کلی مشکل 

و فکر و خیال دارد و 
نمی تواند بخوابد و در 

تصویر سمت راست؛ با در 
آغوش کشیدن عروسکی 
که در واقع دادستان کل 
آمریکاست؛ با آرامش به 
خواب می رود. منتقدان 

ترامپ می گویند دادستان 
کل، در واقع بازیچه ترامپ 

است. 

پادشاه	اسپانیا	فرار	کرد	
خوان کارلوس باز هم خوش شانسی آورد

1  تا شش ســال قبل خوان کارلوس در اسپانیا 
برو بیایی داشت. او در سال 2014 و در پی استعفای 
خود جایش را به پسرش فیلیپ ششم داد اما پرونده 
فسادهای او بسته نشد. دوشنبه شب خوان کارلوس 
که پرونده فســاد اقتصادی و رشــوه 100میلیون 
دلاری از عربستان و بحرین، او را بدنام تر از همیشه 
کرده است، این بار هم شانس آورد. از فیلیپ برای 
خروج از کشــور اجازه گرفت تا بقیه عمرش را در 
کشــور دیگری در آرامش بگذراند. با این کار عملا 
ماجرای دادگاهی شدن این پادشاه پیشین منتفی 

می شود.

2  چند هفته قبل، دیوان عالی اســپانیا دستور 
آغاز تحقیــق و تفحص درباره پرونــده ای را صادر 
کرد که طی آن خوان کارلوس متهم شد در جریان 
قرارداد احداث خط قطار سریع السیر در عربستان 
سعودی نقش داشته است. اســپانیا برنده مناقصه 
احداث این خط سریع الســیر شــده که هزینه آن 

۶میلیارد و ۷00میلیون دلار برآورد شده است.
این اولین بار نیست که پای خوان کارلوس به پرونده 
فساد باز شده است. او در دوران سلطنتش هم مورد 
اتهامات زیادی قرار داشت. حالا او نه تنها در اسپانیا 
یک پرونده دارد بلکه فعالیت های اقتصادی اش در 
سوئیس هم در حال پیگیری اســت چراکه بنا به 
برخی گزارش ها او حساب های بانکی در این کشور 

دارد که از اسپانیایی ها پنهان شده است.

3  خوان کارلوس پرونده پروپیمانی از فسادهای 
اخلاقی و اقتصادی دارد. در سال 2012، در زمانی 
که او بر سر کار بود، سفر پر هزینه خوان کارلوس، 
پادشاه اســپانیا به بوتسوانا برای شــکار فیل، در 
شرایطی که مردم اسپانیا با نرخ فزاینده بیکاری و 
اقدامات ریاضتی اقتصادی مواجه بودند، با موجی از 
انتقادات رســانه های این کشور مواجه شد.  هزینه 
ترتیب دادن یک سفر به بوتسوانا برای کشتن یک 
فیل معمولا به ۵۷ هزار و ۸۵0 دلار می رســید که 
حدود دو برابر متوسط درآمد سالانه یک شهروند 
اســپانیایی اســت. او در همان زمان گفته بود که 

شب ها از غصه مردم اسپانیا خوابش نمی برد.
بعد از این رسوایی یک عکس دیگر از او با یک فیل 
مرده در سال 200۶ منتشر شد که اسپانیایی ها را 

عصبانی کرد.
در همان ســال داماد خانواده هم به بدنامی خوان 
کارلوس اضافه کرد. ایناكي اوردانگارین در ســال 
2011 میلادي به فســاد مالي در شــركت نووس 
اسپانیا كه از ســال 2003 تا 200۶ میلادي در آن 
مدیریت مي كرده، متهم شده بود. خوان کارلوس او 
را از دربار اخراج کرد اما یک موضوع دیگر مشکلات 
زندگی خانوادگی اوست. هر چقدر خوان کارلوس 
در اســپانیا نامحبوب بود همســرش در 40سال 
گذشته مورد احترام بوده است. رسوایی های اخلاقی 
شاه اسپانیا و ناخشنودی ملکه سوفیا از این وضعیت 

بسیاری را علیه خوان کارلوس کرده بود.

4  در اســپانیا مادرید و بارســلونا به جنگ با 
یکدیگر در توئیتر رفته اند. کاربران مادرید از رفتن 
خوان کارلوس ناراحتند و معتقدند او خدمات زیادی 
برای اسپانیا انجام داده و اتفاقات اخیر بی احترامی 
به پدر اســپانیای مدرن و دموکرات است. از سوی 
دیپر کاتالان ها می گوینــد هنوز به خاطر دارند که 
در اولین سال های حکومت خوان کارلوس، هزاران 
نفر از مردم گم شــده اند. آنها هشتگ شاه فراری 
را بالا آورده اند. شــهردار بارســلونا از تصمیم دون 
خوان کارلوس برای تأســیس محل اقامت خود در 
خارج از اسپانیا انتقاد کرده است. وی در شبکه  های 
اجتماعی خود گفت:»اجازه دادن به خوان کارلوس 
اول برای فرار، کلاهبرداری علیه دموکراسی و همه 

شهروندان اسپانیا خواهد بود.«

5  خوان کارلوس اساســا مرد خوش شانسی 
اســت. او در ایتالیا و در تبعید به دنیــا آمد و نوه 
پادشاهی بود که برکنار شــده بود. ژنرال فرانکو، 
دیکتاتور اسپانیا قبل از مرگ وصیت کرده بود تا 
حکومت باردیگر به خاندان بوربون برسد و بساط 
جمهوری در آن برچیده شود. سه روز بعد از مرگ 
فرانکو، خوان کارلوس  به پادشاهی رسید. بخشی 
از مردم اســپانیا او را پدر دموکراسی نوین در این 
کشور می دانند اما بخش دیگری در این کشور از او 
در خصوص فسادهای مالی و سیاسی و گم شدن 
مخالفان در ســال های اولیه سلطنت سوال هایی 
دارند. در صورتی گفته می شود که او دموکراسی را 
به اسپانیا برگردانده که به اعتقاد بسیاری از ناظران، 
اسپانیا هنوز هم با دموکراسی فاصله زیادی دارد. 
از جمله اینکه پادشاه پیشینش می تواند با وجود 
پرونده فســاد مالی در یک نامه از پســرش اجازه 
بخواهد که فرار کند و پســرش هم با این گریز او 

موافقت کند.

رامتین لطیفی | در روزهای اخیر دوباره مسئله 
زمان برگزاری انتخابات به صدر اخبار آمریکا آمده 
و این فرضیه مطرح شده و بر ســر زبان ها افتاده 
است که ممکن است به هر دلیل و با هر ترفندی 
انتخابات توســط ترامپ و نزدیکانــش به تعویق 
بیافتد.  جیمز کلایبورن، نماینده پرسابقه مجلس 
نمایندگان و رهبر معنوی سیاهپوســتان آمریکا 
که حمایت تمام و کمال او از بایدن در رقابت های 
درون حزبی سبب شد بایدن بتواند فاصله  خود با 
برنی سندرز را به صفر برساند، می گوید: »چیزی 
که برای من مشــخص و واضح است این است که 
دونالد ترامپ در صلح و آرامش کاخ سفید را ترک 
نخواهد کرد، بالاخص اینکه در صورت شکســت 
باید کاخ سفید را به جو بایدن، معاون سابق باراک 
اوباما تحویل دهد و هیچ چیزی در دنیا برای ترامپ 
تلخ تر از این نخواهد بود.« کلایبورن معتقد است، 
ترامپ می تواند با سوءاســتفاده از قانون، به دلیل 
بحران وخیم احتمالی شــیوع ویــروس کرونا در 
پاییز، شرایط ویژه اعلام کند و به این ترتیب مدت 
ریاســت جمهوری خود را برای زمان بیشــتری 

تمدید کند.

عده ای دیگر از متخصصان و تحلیل گران فرضیه 
تقلب گســترده ترامــپ در انتخابــات را مطرح 
می کنند. آن ها معتقدند اشــارات متعدد ترامپ 
به امکان تقلب از ســوی دموکرات ها در انتخابات 
پستی به این دلیل اســت که تمامی دموکرات ها 
در پاسخ به اتهامات و ســوءظن های ترامپ، این 
جمله را تکرار کنند که »امکان هیچ گونه تقلبی در 
انتخابات پستی وجود ندارد« و به همین دلیل اگر 
ترامپ بتواند با تقلب گسترده در انتخابات، نامزد 
پیروز میدان باشــد، هیچ دموکراتی نتواند او را به 
تقلب متهم کند چراکه تمامی دموکرات ها بارها و 
به طور یک صدا اعلام کرده اند که امکان تقلب در 

انتخابات پستی وجود ندارد!
تمام فشارها، کش وقوس ها و خریدن زمان توسط 
ترامپ برای سررســید روز انتخابات به این دلیل 
است که او گمان می کند با ساخت واکسنی برای 
کرونا در دوره ریاســت جمهوری خود، یک بلیت 
طلایی مانند بلیت طلایی ویلــی ونکا در اختیار 
خواهد داشــت که می تواند با ارائــه آن بی هیچ 
دردسر و بی هیچ بروبرگردی رئیس جمهور بعدی 
آمریکا باشد. دوروز پیش دانشمندان سازمان غذا 
و دارو آمریکا طی یک بیانیه مشترک ابراز نگرانی 

کردند که اگر انتخابات به طور قطعی در روز مقرر 
برگزار شود، ممکن است دونالد ترامپ شرکت های 
پژوهشی و تولیدکننده دارو و واکسن را تحت فشار 
بگذارد که واکســنی به نام واکسن کرونا را بدون 
طی مراحل دقیق و لازم علمی در دوره ریاســت 
جمهوری او و پیش از انتخابــات وارد بازار کنند 
و به این ترتیب سلامت عمومی جامعه به واسطه 
مطامع سیاســی و خیال پردازی های ذهن بیمار 

ترامپ به خطر بیافتد.
که اگر به هر دلیلی انتخابات ریاســت جمهوری 
که بنا بود در اولین سه شنبه بعد از اولین دوشنبه 
ماه نوامبر آینده که برابر با 13آبان اســت، برگزار 
شود به تعویق بیافتد، زمان جایگزین این انتخابات 
اولین سه شــنبه بعد از اولین دوشنبه ماه مارس 
یعنی 12اسفند خواهد بود. در این صورت با توجه 
به تمام شــدن مدت قانونی دولت دونالد ترامپ 
و معاونت مایک پنس در 20ژانویه، مســئولیت 
دولت موقت از این تاریخ تا زمان مشــخص شدن 
نتایج انتخابات براســاس قانــون برعهده رئیس 
مجلس نمایندگان یعنی نانســی پلوسی خواهد 
بود اما با توجه به این که حکم ریاســت پلوسی تا 
20دسامبر اعتبار دارد، طبق قانون پس از رئیس 
مجلس نمایندگان این ســمت به رئیس دوره ای 
ســنا خواهد رســید. در فاصله ماه های ژانویه تا 
مارس احتمالا رئیس دوره ای سنا، سناتور چاک 

گراسلی خواهد بود. 

   تا انتخابات آمریکا

سه سناریو برای بقای ترامپ
اگر انتخابات آمریکا عقب بیفتد چه خواهد شد؟ 

     

  کیوسک

وال استریت ژورنال 
همراه با عکسی از پل 
جدید در شهر جنوای 
ایتالیا که خاطره تلخ 
فروریختن یک پل و 
مرگ 40 نفر بر اثر آن را 
در خاطره خود دارد. 

ال پاییس، چاپ مادرید و 
تصویری از خوان کارلوس، 
پادشاه اسپانیا که حالا به 
خاطر تبعات یک پرونده 

مالی باید از این کشور 
تبعید شود و اسپانیا را 

ترک کند. 

عروسی دردسرساز
 در لبنان

ماجرای عروسی خانم فالیري أبو شقرا به 
ماجرایی پرالتهاب در لبنان تبدیل شده 

است. چرا؟ قبل از آن بیایید کمی او را 
بشناسیم. فالیری، برنده عنوان بانوی سال 

لبنان در سال 2015 است و حالا به عنوان 
یک گوینده و نیز یک چهره تلویزیونی در 

این کشور شناخته می شود. عروسی او نیز 
حاشیه ساز شده چرا که پلیس و نیروهای 

امنیتی به خاطر ممنوعیت تجمعات در 
دوران کرونا، مانع آن شدند تا او مراسم 

خود را بگیرد. برخی در شبکه های 
اجتماعی برای او افسوس خوردند ولی 

برخی دیگر هم گفتند بهتر بود خود او تا 
زمان پایان ماجرای کرونا، عروسی را به 

تعویق می انداخت. 
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  سایت نگار   

ادامه جدال انتخابات پستی در آمریکا، دلایل مصر برای حمایت از بشار اسد و ...
  ترامپ: می توانم انتخابات پســتی را متوقف کنم؛ دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
آمریکا که به شــدت با بر گزاری انتخابات به صورت پســتی مخالف است، روز دوشنبه 
مدعی شد این حق را دارد که ایالت ها را با وجود شیوع ویروس کرونا از اجرای این نوع 
رأی گیری باز دارد. رئیس جمهور آمریکا خطاب به خبرنگاران گفت: »با اینکه این حق را 
دارم که یک فرمان اجرایی برای متوقف کردن این اقدام امضا کنم، اما هنوز به آن مرحله 
نرسیده ایم.« وی در ادامه افزود: »اما خواهیم دید چه خواهد شد. ما از ایالت نوادا شکایت 
می کنیم که البته کار هایش انجام شده و احتمالًا فردا پرونده آن را تشکیل می دهیم.« 
اظهارات ترامپ درحالی مطرح شده که روز گذشته استیو سیسولاک، فرماندار دموکرات 
ایالت نوادا، طرحی را به امضا رساند که براساس آن هریک از رأی دهندگان در این ایالت 
برگه رأی را برای انتخابات ماه نوامبر از طریق پست در یافت خواهند کرد و دیگر لازم 
نیست برای این منظور درخواســتی بدهند. ترامپ نیز در پاسخ به اقدام وی در پیامی 
توئیتری نوشت: »در کودتایی شبانه، فرماندار نوادا با پارتی بازی امکان برنده شدن در 
ایالت را از جمهوری خواهان سلب کرد. اداره پست هرگز نمی تواند از پس حجم آرای 
پستی بدون آمادگی برآید.« رئیس جمهور آمریکا در ادامه پیام خود ضمن تهدید وی 
نوشت: »]فرماندار نوادا[ درحال سوء استفاده از کووید)بیماری کووید1۹( است تا از این 

ایالت سرقت کند. در دادگاه تو را خواهم دید.« )فارس به نقل از نیشن(

  واکنش چین به محدودیت آمریکا برای تیک تاک؛ وانگ وِنبین، سخنگوی وزارت 
خارجه چین طی یک نشســت خبری گفت، از تمدید نشــدن روادید خبرنگاران چینی 
مستقر در ایالات متحده، بعد از تصویب قانون محدودکردن روادید خبرنگاران چینی به 
۹0روز توسط واشنگتن در ماه مه، مطلع است. ونبین در ادامه توضیح داد: »ما از آمریکا 
می خواهیم که سرکوب سیاسی رسانه های چینی و خبرنگارانش را متوقف کند یا اینکه 
مجبور خواهیم شد اقدامات مناسب و ضروری را برای حفاظت از منافع مشروع خود انجام 
دهیم.« این دیپلمات چینی ســپس به موضوع تصمیم آمریکا برای تحریم شرکت های 
نرم افزاری چینی و به صورت خاص نرم افزار شبکه اجتماعی »تیک تاک« پرداخته و این 

اقدام واشنگتن را »زورگویی آشکار« توصیف کرد. )فارس به نقل از رویترز(

  کره شمالی توانسته بمب هسته ای را روی موشک سوار کند؛ سازمان ملل در 
گزارشی تازه اعلام کرد، برخی کشورها به این نتیجه رســیده اند که کره شمالی گام 
مهمی در برنامه هســته ای برداشته و احتمالا قادر به توســعه دستگاه های هسته ای 
کوچک و قابل نصب روی کلاهک موشک های بالیستیک شده است. در گزارش محرمانه  
کمیته مستقل کارشناسان ناظر بر اجرای تحریم های سازمان ملل علیه پیونگ یانگ 
آمده که برخی از کشورها به این نتیجه رسیده اند، کره شــمالی گام مهمی در برنامه 
هسته ای اش برداشته و قادر به توسعه دستگاه های هسته ای کوچک و قابل نصب روی 
کلاهک موشک های بالیستیک شده است. در این گزارش آمده، برخی کشورها –که 
به نام آنها اشاره نشده است- به این نتیجه رسیده اند که شش مورد اخیر آزمایش کره 
شمالی احتمالا این کشور را در دستیابی به امکان »کوچک سازی تجهیزات هسته ای« 

کمک کرده است. )تسنیم به نقل از رویترز(

  آیا مصر طرفدار سوریه شده اســت؟ انتخاب، ترجمه ای منتشر کرده از تحلیل 
فراس أبو هلال، در ســایت عربی21 که خلاصه آن را می خوانید: نیازی نیست اخبار 
مربوط به رسیدن افسران و سربازان مصری به سوریه را برای حمایت از نظام اسد تکرار 
کنیم، تا بدانیم مصر از زمان کودتای ســال 2013، در صف نظام اسد ایستاده و به این 
ترتیب عملا با ایرانی که مهمترین حامی نظام اسد محسوب می شود، یک موضع دارد. 
اخباری که اختصاصا در عربی21 منتشر شد، مبنی بر افشای یک فایل صوتی، تنها یک 
دلیل تازه است که به اخبار و مدارک قدیمی افزوده می شود، که نشان دهنده گرایش 
نظام السیسی به حمایت از بشار اسد اســت. مهمترین دلایل قبلی، انتشار تصاویری 
در سال های گذشته است از ســلاح های مصری که به دست شبه نظامیان حامی نظام 
اسد رسیده است.  این حمایت نظام مصر از نظام ســوریه، موضعی متناقض با موضع 
عربستان سعودی است، که همچنان رسما با نظام اسد قطع رابطه دارد، همانطور که 
موضع مصر در این باره، با موضع امارات نسبت به سوریه نیز موافق نیست... موضع نظام 
السیسی نسبت به بحران سوریه مشخص است، از این حیث که این نظام اساسا مخالف 
پیروزی هر کودتایی یا تغییر نظام های قدیمی است، چراکه چنین پیروزی ای می تواند 
الهام بخش یک کودتای دیگر علیه نظام السیسی باشــد. از سوی دیگر نظام السیسی 
تمایل زیادی دارد کــه در برابر حمایت اقتصادی که دریافت می کند، بهای سیاســی 
نپردازد. و درنهایت نیز باید توجه داشت که سیاست خارجی مصر از زمان کودتا، بر یک 
اساس واحد و مشخص است و آن، درگیری نظام السیسی با اخوان المسلمین، در داخل 

مصر و نه خارج از آن است.

  شــغل عجیب در ژاپن برای طلاق گرفتن افراد از هم؛ بی بی سی در گزارشی 
با نام خرابکارانی که برای پایان رابطه خود اســتخدام می کنید، به بررسی معضلات 
طــلاق و برخی از ســنت های جدایی مــردم در ژاپــن پرداخته و حرفــه ای به نام 
واکارساسیا)wakaresaseya( را در این کشور معرفی می کند. واکارساسیا در زبان 
انگلیسی فروشگاه خداحافظی ترجمه می شــود. به گزارش عصر ایران، در ژاپن شما 
می توانید یک مامور واکارساسیا را برای فریب همسر یا شریک زندگی خود استخدام 
کنید تا زندگی مشــترک خود را به کمک ماموران این ســازمان ها تمام کنید. این 
صنعت هنوز به صورت تخصصی و ویژه خدمات می دهد. براساس یک بررسی حدود 
2۷0آژانس واکارساسیا به صورت آنلاین تبلیغ می کنند. بسیاری از این موسسات به 
شرکت های کارآگاهی خصوصی در کشورهای دیگر وابسته اند و می توانند خود را در 
برنامه نابودی روابط بیاندازند. موچیزوکی به عنوان یک موســیقیدان سابق که اینک 
از طریق گارآگاهی در صنعت واکارساسیا زندگی اش را می گذراند، در این باره گفت: 
اســتفاده از خدمات واکارساســیا پول زیادی نیاز دارد، بنابراین بهتر است مشتریان 
ثروتمند باشند. به گفته او یک پرونده ساده که اطلاعات زیادی درباره سوژه مورد نظر 
در آن وجود دارد، حدود چهارهزار ین ژاپن)دوهزار و ۹۷0پوند( هزینه در بر خواهد 
داشت. پرونده های سخت تر و بدون اطلاعات نیز گران تر خواهند شد. قیمت ها برای 
سیاستمداران یا سلبریتی ها بیشتر شــده و به حدود  20میلیون ین)14هزار و ۸30 

پوند( می رسد. )عصر ایران(

کشورهایی که بیش از 10 هزار متوفی بر اثر کرونا دارند )آمار تا ساعت 20 روز سه شنبه(

دیروز: پرستار بچه؛ امروز: متهم به تجاوز
  حادثه روز

یک مرد اهل فلوریدا، ماه ها پس از ادعای اینکه او مسئول آزار جنسی 
یک دختر سه ساله است، بازداشت شد. او که 1۹ساله است، از آگوست 
ســال 201۹ دو کودک را دو تا چهاربار در هفته، به قول معروف تر و 
خشک می کرده است. با این حال روزی مادر کودک متوجه شد که او 
درحال لمس نامناسب کودک خود اســت و مادر متهم نیز گفته که 
او متوجه اضطرابی در فرزند خود هنگام بازگشــت به کار شده است. 

پلیس نمونه DNA را جمع آوری کرده و قربانی در مصاحبه با پلیس 
هم گفته که این پرستار همیشــه به او صدمه می زده است. درحال 
حاضر عنوان اتهامی او بدرفتاری و تجاوز به قربانی زیر 12سال است. 
او البته بعد از جلسه اول دادگاه بدون وثیقه آزاد شده اما باید دستگاه 
مانیتورینگ GPS مکانی را بپوشد و از تماس با قربانی و خانواده وی 

منع شده است.

مجموع تستوضع وخیمبهبودیافتگانافزایشمتوفیافزایشمبتلاکشورردیف

48731034826815936988324491201872761028285آمریکا1

275508121404947816511912319831813196132برزیل2

44381347674801226629567738831011050مکزیک3

8616942992--30629367046210بریتانیا4

1249507894420864750-19013347038535171هند5

200766416984750-24841919030294ایتالیا6

821663842982302-191295337630294فرانسه7

6177064329--344134853228472اسپانیا8 

43310042501981119729809114192417857پرو9

31478627511761721227253541322560374ایران10

861423515914351144661471230029201862روسیه11

327850101991101736717372714931685530کلمبیا12
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